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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد عرصه و اعیان ملکی  با مشخصات و شرایط کلی زیر را از طریق برگزاری 

مزایده عمومی به افراد واجد شرایط اجاره دهد.

موضوع مزایده: اجاره عرصه و اعیان با کاربری ورزشی ، تفریحی و رستوران ) اغذیه(.

مدت قرارداد ، بهای پایه اجاره طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ، میزان تضمین 

شرکت در مزایده و میزان افزایش اجاره بهاء سالیانه به شرح ذیل می باشد:

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید 

رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- 

امور قراردادها  ، تلفن 36641174 .

نوع تضمین شرکت در مزایده: باید به صورت ضمانتنامه بانکی )با حداقل اعتبار 3ماهه( 

و یا واریز وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 

بنام سازمان میادین باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.

مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادات: تا  پایان وقت اداری 97/12/18 می باشد .

-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند 

کلیه اسناد و مدارک را مهر و امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. مهر و 

امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

محل تسلیم پیشنهادها:قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه 

4 - معاونت خدمات شهری و امور اجتماعی - واحد حراست. 

تاریخ آگهی نوبت دوم: 97/12/07

سازمان میادین میوه و تره بار 
و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مزایده ) نوبت اول (

سخنگوی وزارت کشور در تشریح لایحه جامع انتخابات خبر داد:

تعیین 7 شرط عمومی برای ثبت نام در انتخابات

رییس جمهوری در جمع مدیران شرکت های دانش بنیان و استارت آپی:

هر کشوری دور خود دیوار درست 
کند در داخل نابود می شود 

علی شمخانی خبر داد؛ 

پیام همکاری امارات به ایران 

مردم در بانک ها چقدر پول دارند؟ 

رئیس اتحادیه مشاوران املاک خبر داد

قیمت مسکن در سال 
آینده به ثبات می رسد

2

2

3

7

7

رییس جمهوری، اندیشه را نخستین زیربنای آزادی 
دانست و گفت: اگر رشد و پیشرفتی در آمریکا هست از 
کشورها و ملیت های مختلف است، چقدر ایرانی در آنجا 
کار و تلاش می کنند. آنها زمانی به مرز علم و دانش و 
پیشرفت رسیدند که دیوار نداشتند.هر کشوری دور خود 
دیوار درست کند در داخل نابود می شود و پیشرفت نمی 

کند.حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« روز 
شنبه در جمع رییسان و مدیران شرکت های دانش بنیان 
و استارت آپی، اظهار داشت: اولین زیربنای آزادی، اندیشه 
است، فناوری یکی از میوه های علوم و علم و دانش هم 
پایه اصلی فناوری است و اگر پیشرفت فناوری بخواهد 

سرعت پیدا کند باید دانش های پایه رشد یابد...

رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه قیمت مسکن در سال آینده به ثبات می رسد گفت: در نمایشگاه املاک 
و مستغلات که در روزهای آینده برگزار می شود سازندگان، واحدهای خود را با تخفیفات 8 تا 10 درصد عرضه می کنند.
مصطفی قلی خسروی در نشست خبری ششمین نمایشگاه املاک و مستغلات اظهار کرد: در ششمین نمایشگاه املاک 

و مستغلات که از 10 تا 13 اسفندماه 1397 برگزار می شود سعی کرده ایم مشاوران املاک، سازندگان و...

مردم گول سوداگران بازار مسکن را نخورند 
بازار مسکن کشش افزایش قیمت در سال 98 را ندارد

نماینده مردم آذربایجان شرقی در مجلس خبرگان رهبری درباره 
تغییر ائمه جمعه در راستای جوان گرایی می گوید: امام جمعه ها باید 
متعادل باشند، پدرانه عمل کنند، بر اساس جناح بندی های سیاسی 
عمل نکنند، حال جوان باشند یا غیرجوان.آیت الله هاشم هاشم زاده 
هریسی، نماینده آذربایجان شرقی در مجلس خبرگان رهبری درباره 
تغییر ائمه جمعه در شهرهای مختلف و انتظاراتی که از ائمه جمعه 

جدید و جوان وجود دارد، می گوید: البته بنده درباره ...

معاون اول رییس جمهوری گفت: امروز راه عزت و سربلندی و 
اقتدار کشور در جهان امروز جز با پشتیبانی از توسعه علم امکان 
پذیر نیست.اسحاق جهانگیری روز شنبه در یکصدمین سالگرد 
دانشگاه خوارزمی افزود: اینکه فقط از دانشگاه انتظار داشته باشیم 
کفایت نمی کند باید این بخش را همراهی کنیم.معاون اول رئیس 
جمهور با تاکید بر اینکه دانشگاه مبدا و مرکز همه تحولات اصلی 

است گفت: در دولت تکلیف شده که در برنامه های 5 ساله و...

آیت الله هاشم زاده هریسی:

 مهم تر از جوان گرایی ائمه 
جمعه متعادل بودن است

معاون اول رییس جمهوری:

سربلندی کشور جز با توسعه 
علمی امکانپذیر نیست
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

علی اکبر صالحی : 

در رابطه با برجام 
احساسی  تصمیم
 نمی گیریم

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم از برگزاری جلسات بافت های ناکارآمد شهری،میانی 
و کم توان در راستای اجرای دستورالعمل های سند ملی بازافرینی شهری خبر داد و گفت: ماهانه 
در سطح عالی استان و شهرداری جلساتی برای طرح جامع اقدام مشترک در زمینه بازآفرینی 
پایدار شهری قم برگزار می شود.غلامرضا جانقربان با اشاره به موانعی که بر سر راه احیای بافت 
فرسوده شهری وجود دارد، اظهار کرد: موضوع بازآفرینی پایدار شهری قم بسیار مهم است که 
امروزه در سطح نظام، دولت،ملی و استانی به آن پرداخته شده و سند ملی برای آن تهیه شده است 
و نقش دستگاه های اجرایی در این راستا مشخص شده است.وی در خصوص پیشرفت طرح جامع 
اقدام مشترک در زمینه بازآفرینی پایدار شهری قم و اجرایی شدن آن عنوان کرد: در سنوات قبل 

برنامه هایی برای این موضوع داشتیم و در سطح وزارت راه و شهرسازی هم ...

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم از افزایش احداث ساختمان در قم از ابتدای 
سال جاری تا پایان بهمن ماه در مقایسه با مدت مشابه سال قبل خبر داد و گفت: بیشترین 
افزایش در بخش ساختمان های سه تا پنج طبقه است. امین مقومی صبح دیروز در نشست خبری 
که در آستانه فرارسیدن روز مهندس برگزار شده بود با اشاره به اینکه وضعیت اجرای مقررات 
ملی ساختمان اظهار کرد: در استان قم در زمینه مبحث 19 مقررات ملی ساختمان با خلأهایی 
مواجه هستیم که امیدواریم با همکاری سازمان های مسؤول در این زمینه مشکلات برطرف شده 
و اجرای این مقررات جدی تر گرفته شود.وی با اشاره به بیانه گام دوم رهبر معظم انقلاب اظهار 
کرد: در حوزه های مرتبط با سازمان نظام مهندسی شاخصترین موضوع سبک زندگی، معماری و 

شهرسازی و توجه به فرهنگ خانواده ها است و در راستای تحقق منویات رهبری ...

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

محلات مرکز شهرقم با بحران اجتماعی 
و زیست محیطی  مواجه هستند

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم خبر داد

افزایش احداث ساختمان های
 3 تا 5 طبقه در قم
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نشاط اجتماعی 
موتور محرکه توسعه

نشاط	و	شادکامی	اجتماعی	به	عنوان	ابزار	سنجش	و	
ارزیابی	افراد	جامعه	از	کیفیت	زندگیشان	در	ابعاد	ذهنی	و	
عینی	به	مثابه	کلیت	مطلوب	و	نیز	ابزار	پیشرفت	اجتماعی	

تلقی	می	شود	.	از	این	رو	مدتهای	مدیدی	است	که	به	جهت	اثرگذاری	و	ارتقاء	بهزیستی	
و	به	سازی	روانی	-	اجتماعی	احاد	جامعه	،	ذهن	نخبگان	و	صاحب	نطران	رشته	های	
مختلف	را	به	خود	مشغول	کرده	است.نشاط	اجتماعی	علاوه	بر	اثر	بخشی	در	سطوح	
خرد	مانند	ایجاد	و	تقویت	نگرش	مثبت	به	زندگی،	برخورداری	از	سلامت	روانی	و	تعادل	
عاطفی،	امیدواری	به	اینده،نگرش	مطلوب	و	رضایت	آمیز	به	خود	و	دیگران،	روابط	اجتماعی	
متعادل،انتخاب	آگاهانه	اهداف	زندگی،	تمایل	بیشتر	جهت	کمک	به	دیگران،	در	سطح	
میانی	داشته		و	در		نتیجه		منجر	به	بهبود	عملکرد	شغلی	و	تحصیلی	و	روابط	بین	
فردی	خواهد	شد	و	اثرات	آن	در	سطح	کلان	شامل	مواردی	چون	خلق	جامعه	سالم	و	
مولد،افزایش	مشارکت	اجتماعی،	کاهش	انزوا	و	طرد	و	از	خودبیگانگی	اجتماعی،	احساس	
تعلق	شهروندی	و	افزایش	مسولیت	پذیری	اجتماعی	می	باشد	به	همین	دلیل	امروزه		
جوامع	توسعه	یافته	،	با	معیارهای	برخورداری	از	شاخص	های	نشاط	و	شادکامی	سنجیده	
می	شود	.به	دلیل	اهمیت	موضوع	همین	بس	که	از	سال	۲۰۰۰	میلادی		به	بعد	،برای	
تعریف	و	تعیین	توسعه	یافتگی	جوامع	از	نگاه	سازمان	ملل،	شادکامی	به	عنوان	یک	متغیر	
کلیدی	وارد	محاسبات	شده	است	زیرا	هدف	اصلی	توسعه	برخورداری	جامعه	از	سطح	
رفاه	و	ارتقاء	کیفیت	زندگی	است	و	سه	مولفه	اصلی	رفاه	اجتماعی،	تامین	نیازهای	پایه	،	
کنترل	و	کاهش	آسیبهای	اجتماعی	و	نیز	تامین	رضایتمندی	زندگی	اجتماعی	است	که	
پیامد	مثبت	آن	در	سلامت	اجتماعی	تبلور	می	یابد	زیرا	بواسطه	نشاط	اجتماعی	است	که	
افراد	جامعه	را	مجموعه	ای	معنادار	و	قابل	فهم	و	بالقوه	برای	رشد	و	شکوفایی	می	دانند	
و	احساس	می	کنند	که	متعلق	به	گروههای	اجتماعی	هستند	و	خود	را		در	اجتماع	و	
پیشرفت	آن	سهیم	می	دانند	و	در	نتیجه	آن	،	عملکرد	مطلوبی	در	جامعه	خواهند	داشت.
نشاط	اجتماعی	متاثر	از	عوامل	گوناگونی	چون	خانواده	منسجم	و	پویا،میزان	درآمد،	سطح	
تحصیلات،	وضعیت	اشتغال،	ارزشها	و	باورها،	ویژگیهای	شخصیتی،	سلامت	جسمی	
-روانی،	پیوندهای	عاطفی	،	رضایتمندی	زندگی	زناشویی،	رضایت	از	محیط	کار،	فعالیت	
در	امور	نوعدوستانه	و...	می	باشد	همان	گونه	که	موسسه	لگاتوم		در	گزارش	جهانی	نشاط	
اجتماعی	شش	عامل	کلیدی	هم	چون	سرانه	تولید	ناخالص	ملی،	حمایت	اجتماعی،	امید	
به	زندگی،	سخاوت،	ادراک	فساد	و	آزادیهای	سیاسی	و	اجتماعی	را	بعنوان	متغیرهای	
کلیدی	در	این	زمینه	مطرح	کرده	است.گذشته	از	این	،	نشاط	اجتماعی	بستر	اصلی	شکل	
گیری	سرمایه	انسانی	بعنوان	موتور	محرکه	توسعه	تلقی	می	گردد	زیرا	در	شرایط	جامعه	با	
نشاط	است	که	انسانهای	سالم	،	مبتکر	،	با	انگیزه	و	دارای	نگرش	مثبت	به	زندگی	پرورش	
می	یابند	و	روی	دیگر	سکه	جامعه	افسرده	و	خموده	ای	است	که	در	آن	انواع	اختلالات	
روانی	-	اجتماعی	هم	چون	خودکشی،	طلاق،	خشونتهای	خانگی،	ضرب	و	جرح	های	
خیابانی	،	گرایش	به	مواد	مخدر	و...	نمود	می	یابد	که	علاوه	بر	تحمیل	هزینه	های	سنگین	
در	ابعاد	قضایی	-	انتظامی،	بهداشتی-درمانی،	سبب	هدر	رفت	منابع	انسانی	و	نیروهای	
کارآمد	در	جامعه	خواهد	که	با	هیچ	سرمایه	ای	قابل	جبران	نخواهد	بود.در	پایان	با	توجه	
به	ظرفیت	های	بالقوه	فراوان	و	بی	بدیل	کشورمان	از	حیث	تنوع	فرهنگی	و	جغرافیایی	که	
مینیاتوری	زیبا	از	همه	خرده	فرهنگهای	قومی،	زبانی	،	نژادی،	مذهبی	که	در	نوع	پوشش،	
خوراک	،	ساخت	مسکن،	مراسم	عروسی	و	جشنها،	بازیهای	بومی	-	محلی	و...	تبلور	و	تجلی	
برجسته	می	یابد،	استفاده	حداکثری	از	این	توانمندیها	می	تواند	ضمن	ایجاد	تقویت	روحیه	
همدلی	،	انتقال	میراث	فرهنگی	به	نسلهای	آتی	و	مقابله	با	هجمه	فرهنگی	غرب،	پیوند	بین	
نسلی،تقویت	روحیه	شور	و	زندگی	،	ایجاد	تحرک	و	پویایی	در	جامعه	،	هم	چنین	سبب	
ایجاد	جذابیتهای	فرهنگی	و	جلب	گردشگران	و	تقویت	صنعت	توریسم	و	ایجاد	اشتغال	در	
قالب	بوم	گردی	و	از	این	طریق		فراهم	شدن	فرصت	معرفی	فرهنگ	و	تمدن	غنی	ایرانی	
-	اسلامی	گردد.	بدیهی	است	که	جامعه	با	نشاط	محصول	تفکر	و	راهبردی	است	که	در	
آن	به	انسانها	به	عنوان	شهروندان	دارای		صاحب	حق	زیستن	با	کیفیت	،غنی	،	رشد	مدار،	
عادلانه	،	مبتنی	بر	اعتماد	متقابل	فارغ	از	نگاه	متعصبانه	و	جانبدارانه	نگریسته	می	شود	که	
همه	از	زندگی	در	آن	جامعه	احساس	خوب	و	امید	بخش	و	متعاملانه	خواهند	داشت	که	

خروجی	نهایی	آن	وحدت	و	یکپارچگی	و	رشد	و	اعتلای	ملی	است.
* رییس اورژانس اجتماعی کشور

ما را از دست اقتصاد نفتی 
نجات دهید

	خانه	ای	روی	گسل	زلزله	ساخته	شده	بود.	زمین	لرزه	
می	آمد،	خانه	می	لرزید،	وسایل	پخش	زمین	می	شدند،	از	
اهالی	خانه	دستی	ترک	می	خورد،	پایی	می	شکست	اما	بعد	

از	زلزله	دوباره	همه	چیز	به	سرجای	خود	بر	می	گشت	و	زندگی	جریان	پیدا	می	کرد	تا	زلزله	
بعدی.	نه	خبری	از	تعویض	خانه	بود	نه	فکری	برای	بازسازی.	گویی	این	خانواده	به	زلزله	
عادت	کرده	بود.حالا	مثال	کشور	ما	هم	شده	است	مانند	این	خانواده	زلزله	زده.	می	دانیم	که	
افتصاد	ما	وابسته	به	نفت	است	و	آمریکا،	از	این	طلای	سیاه	برای	ضربه	زدن	ایران	استفاده	
می	کند	اما	باز	دست	به	روی	دست	گذاشته	ایم	تا	تحریم	ها	پشت	سر	هم	بیایند	و	ضربه	ای	
به	تن	افتصاد	ایران	وارد	کنند.واقعا	مشخص	نیست	چرا	در	4۰	سال	گذشته	فکری	به	حال	
اقتصاد	وابسته	به	نفت	خود	نکرده	ایم.	در	افسانه	های	بومیان	آمریکای	جنوبی	شهری	وجود	
دارد	به	نام	»ال	دورادو«.	شهر	گمشده	ای	که	ظاهرا	تمام	خانه	ها،	معابد	و	همه	ی	وسایل	و	
لوازم	زندگی	ساکنانش	از	طلا		و	حتی	کف	رودخانه	ها	و	سطح	مراتعش	به	جای	سنگ،	
پر	از	طلا	و	جواهر	بوده	است.ایران	در	خاورمیانه	همانند	»ال	دورادو«	است.	سرزمینی	که	از	
جای	جای	آن	می	شود	به	پول	و	ثروت	رسید	و	اقتصاد	را	از	حالت	تک	بعدی	و	نفتی	نجات	
داد.نمونه	بارزش	گردشگری	است.	ایران	سرزمین	چهار	فصلی	است	که	می	تواند	میزبان	
هر	سلیقه	ای	باشد.	ترکیه،	کشوری	که	در	بالادست	همسایه	ماست	از	گردشگری	پول	
در	می	آورد	و	ما	مجبوریم	با	ریش	گذاشتن	میان	این	و	آن	نفت	مان	را	بفروشیم.در	سال	
۲۰17	میلادی	3۲.4میلیون	گردشگر	خارجی	به	ترکیه	سفر	کرده	و	۲6.۲	میلیارد	دلار	
ارز	خارجی	وارد	این	کشور	کرد	ه	اند.	بر	اساس	آمار	ارائه	شده		بیش	از	۲۰	درصد	جمعیت	
شاغل	ترکیه	در	بخش	گردشگری	به	فعالیت	می	پردازند	که	پیش	بینی	می	شود	که	
این	رقم	در	سال	۲۰۲3	به	بیش	از	9۰۰	هزار	نفر	برسد.ما	می	توانستیم	به	راحتی	مبزبان	
مسلمانان	جهان	باشیم.	مردمان	عرب	حوزه	خلیج	فارس،	عاشق	شمال	ایران	هستند.	
مسلمانان	شرق	آسیا،	مشتاق	حضور	در	کویر	و	جنوب	ایران	هستند.برای	برخی	مسلمان	
سفر	به	کشورهای	اروپایی	و	آمریکایی	با	توجه	به	فرهنگ	آنها	سخت	است	و	چه	فرصتی	
بهتر	از	این	که	ما	از	این	پنجره	باز	شده	استفاده	کنیم.البته	توسعه	گردشگری	احتیاج	به	یک	
دیپلماسی	فعال	دارد.	دیگر	نمی	شود	به	هر	بهانه	ای	به	این	سفارت	خانه	یا	آن	سفارت	خانه	
حمله	کرد.	همین	حمله	شبانه	به	سفارت	عربستان	ضربه	بزرگی	به	صنعت	توریسم	ایران	
وارد	کرد.	عربستانی	های	زیادی	برای	گردش	و	زیارت	به	ایران	می	آمدند	اما	یک	تصمیم	
غلط،	پای	آنها	را	از	ایران	برید	و	آنها	حال	عازم	ترکیه	می	شوند	و	از	سواحل	آنجا	لذت	
می	برند.توریسم،	نه	تنها	با	خود	پول	به	ایران	وارد	می	کند	بلکه	زمینه	اشتغال	جوانان،	در	
شهرهای	مختلف	ایران	را	فراهم	می	کند.	اگر	در	شهرها	و	استان		های	کوچک	شغل	مناسب	
وجود	داشته	باشد،	کمتر	جوانی	حاضر	است	برای	زندگی	بهتر	راهی	شهرهای	بزرگ	شود.
تنها	راه	نجات	از	وضع	فعلی	کشور،	فرار	از	اقتصاد	نفتی	است.	اقتصادی	که	هم	فساد	
زاست	و	هم	ضربه	پذیر	در	برابر	تحریم	ها.	پس	بهتر	است	به	سمت	اقتصادی	برویم	که	روح	

داشته	باشد	و	با	یک	تحریم	ساده،	نلرزد.

شهر بدون شهرساز هزینه دارد
و	 شهر	 مباحث	 ایران	 در	 اخیر	 سال	 طی	5۰	 در	
شهرسازی	خصوصا	شهرسازی	ایرانی	و	اسلامی	با	توجه	به	
تحولات	تکنولوژی	اهمیت	ویژه	ای	در	اذهان	عمومی	پیدا	
کرده	است	هر	چند	که	به	دلیل	تاثیر	پذیری	مدیریت	کلان	

شهری	و	مباحث	گاهاً	سیاسی	دراین	مهم	این	توجه	موج	گونه	و	گاهاً	گذرا	شده	است	اما	
از	آنجاییکه	رعایت	اصول	شهرسازی	در	این	زمان	اثراتش	را	5۰	سال	آینده	خواهد	داشت	
و	قابل	درک	و	لمس	در	سالهای	آتی	است	باید	از	هم	اکنون	به	بهره	مندی	از	نظرات	
متخصصین	و	مهندسین	شهرساز	بومی	پرداخته	شود.شهرسازی	ایرانی	و	اسلامی	با	توجه	
به	اقلیم	نیازمند	یک	حرکت	فرهنگی	و	مردمی،	با	عزم	سیاسی	و	مدیریتی	است.	هر	چند	
که	این	مهم	نیاز	به	قوانین	و	مقرارت	شهری	نیز	دارد	که	به	نظر	میرسد	در	این	مورد	مشکلی	
نیست	بلکه	اجرا	و	نهادینه	کردن	آن	قوانین	باید	توسط	متخصصین	و	مهندسین	شهرساز	
با	فرهنگ	سازی	از	درون	مردم	یک	شهر	برخیزد.به	لطف	خداوند	و	در	طی	سالیان	بعد	از	
انقلاب	تعداد	مهندسان	شهرساز	به	میزان	قابل	توجهی	رسیده	است	و	اکنون	زمانی	است	
که	اگر	عزم	خود	را	جزم	کنیم،	می	توانیم	سالهای	آتی	را	با	سبک	زندگی	ایرانی	و	اسلامی	
در	شهرهایی	زیبا	همراه	با	ایمنی	و	آرامش	سپری	کنیم.حضور	بیش	از	5۰	مهندس	
شهرساز	بومی	در	سازمان	نظام	مهندسی	استان	قم	و	استفاده	از	نظرات	تخصصی	این	
فرهیختگان	و	توجه	به	دغدغه	های	آنها	ضمن	جلوگیری	از	اتلاف	منابع	و	بیت	المال	و	
بدون	آزمون	و	خطا	)مانند	مونوریل(	می	تواند	تصمیم	سازان	استان	را	به	سوی	المانها	و	
طرحهای	سودآور	از	نظر	اجتماعی	و	اقتصادی	شهری	سوق	داده	و	به	بهره	مندی	حداکثر	
مردم	شریف	قم	رهنمون	سازد	و	قم	را	به	نگین	شهرسازی	ایران	تبدیل	نماید.	ان	شاءالله

* کارشناس ارشد برنامه ریزی شهری و منطقه ای 

آیت الله هاشم زاده هریسی:

 مهم تر از جوان گرایی ائمه جمعه
 متعادل بودن است

نماینده	مردم	آذربایجان	شرقی	در	مجلس	خبرگان	رهبری	درباره	تغییر	ائمه	جمعه	در	
راستای	جوان	گرایی	می	گوید:	امام	جمعه	ها	باید	متعادل	باشند،	پدرانه	عمل	کنند،	بر	اساس	

جناح	بندی	های	سیاسی	عمل	نکنند،	حال	جوان	باشند	یا	غیرجوان.
آیت	الله	هاشم	هاشم	زاده	هریسی،	نماینده	آذربایجان	شرقی	در	مجلس	خبرگان	
رهبری	درباره	تغییر	ائمه	جمعه	در	شهرهای	مختلف	و	انتظاراتی	که	از	ائمه	جمعه	جدید	
و	جوان	وجود	دارد،	می	گوید:	البته	بنده	درباره	جزئیات	این	موضوع	اطلاعی	ندارم،	اما	آنچه	
مهم	تر	از	جوان	گرایی	است،	این	است	که	امام	جمعه	ها	باید	متعادل	باشند	و	پدرانه	عمل	
کنند.	بر	اساس	جناح	بندی	های	سیاسی	عمل	نکنند،	حال	جوان	باشند	یا	غیرجوان.	وی	
ادامه	می	دهد:	آنچه	ضرورت	دارد	این	است	که	امام	جمعه	در	هر	شهر	و	جایی	پدر	همه	
باشد،	تنی	و	ناتنی	نداشته	باشد.	با	عقل،	درایت،	تدبیر،	اعتدال	عمل	کند	و	در	آنجا	صفا،	
صمیمیت	و	وحدت	ملی	ایجاد	کند.	امام	جمعه	باید	عقلش	از	علمش	بیشتر	باشد،	البته	
باید	علم	داشته	باشد،	اما	مدبر	و	خویشتن	دار	باشد.	باید	بتواند	همه	را	زیر	پرچم	ولایت،	
اسلام	و	نماز	جمعه	جمع	کند.	این	ها	ارزش	است	نه	پیری	یا	جوانی،	هر	که	تقوای	بیشتری	
داشته	باشد	بهتر	است.این	عضو	مجلس	خبرگان	تأکید	می	کند:	فردی	جوان	باشد،	اما	
تندرو	و	بی	تجربه	باشد،	واویلا	می	شود.	منظورم	این	است	جوان	گرایی	خوب	است،	اما	نباید	
یک	جانبه	نگریست،	باید	به	همه	جوانب	نظر	داشت.	با	شعار	نه	تنها	مسأله	حل	نمی	شود	
بلکه	بدتر	هم	خواهد	شد.	روز	جمعه	حجت	الاسلام	عباسعلی	سلیمانی،	امام	جمعه	زاهدان	
ضمن	خداحافظی	نمادین	با	مردم	زاهدان،	درباره	علت	این	اقدام	گفت:	»نگاه	رهبر	معظم	
انقلاب	و	دفتر	حضرت	آقا	مسئله	جوان	گرایی	است	که	نام	من	هم	در	این	لیست	قرار	
گرفته	است	که	به	گفته	رئیس	دفتر	مقام	معظم	رهبری	بنده	اولین	شهید	این	تفکر	زیبا	
هستم	که	در	ادامه	نیز	سایر	عزیزان	به	این	شهادت	نائل	می	شوند.«هفته	گذشته	نیز	آیت	الله	
محمدعلی	موسوی	جزایری،	امام	جمعه	اهواز	بعد	از	حواشی	سفر	خود	به	انگلیس	اعلام	
کرد	به	دلیل	مشکلات	جسمی	از	این	سمت	کناره	گیری	می	کند.	پیش	از	او	نیز	آیت	الله	
احمد	جنتی	از	تریبون	نماز	جمعه	تهران،	آیت	الله	مجتهد	شبستری	از	تریبون	نماز	جمعه	
تبریز	و	آیت	الله	سید	یحیی	جعفری	از	تریبون	نماز	جمعه	کرمان	خداحافظی	کرده	بودند.	
ابتدای	سال	جاری	نیز،	رهبر	انقلاب،	طی	حکمی	محمدجواد	حاج	علی	اکبری	را	جایگزین	
حجت	الاسلام	رضا	تقوی	در	ستاد	ائمه	جمعه	کشور	کرد.	برخی	این	تغییر	را	در	راستای	

جوان	گرایی	تعبیر	کردند.

یک عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان:

طرح پارلمان اصلاحات 
به انتخابات مجلس 98 نمی رسد

یک	عضو	شورای	عالی	سیاست	گذاری	اصلاح	طلبان	می	گوید	که	شرایط	برای	
شکل	گیری	پارلمان	اصلاحات	فراهم	نیست.

سید	محمود	میرلوحی،	عضو	شورای	عالی	اصلاح	طلبان	و	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	
درباره	جزئیات	طرح	پارلمان	اصلاحات	به	ایرناپلاس	می	گوید:	به	موازات	شکل	گیری	
شورای	عالی	سیاست	گذاری	اصلاح	طلبان،	بعضی	از	دوستان	معتقد	بودند	که	می	توان	
فراتر	از	شورای	عالی	رفت	و	همه	اصلاح	طلبان	چه	حقیقی	و	چه	حقوقی،	پارلمان	
اصلاحات	را	تشکیل	دهند.میرلوحی	با	اشاره	به	اینکه	اولین	بار	حسین	مرعشی،	سخنگوی	
حزب	کارگزاران	سازندگی	ایده	پارلمان	اصلاحات	را	مطرح	کرده	است،	تصریح	می	کند:	
این	موضوع	در	کمیته	سیاسی	شورای	هماهنگی	مورد	بررسی	قرار	گرفته	است	اما	به	
نظر	می	رسد	که	شرایط	آن	برای	انتخابات	مجلس	98	آماده	نشود.این	فعال	سیاسی	
اصلاح	طلب	درباره	موانع	شکل	گیری	پارلمان	اصلاحات،	بیان	می	کند:	آیا	در	حال	حاضر	ما	
در	شرایطی	هستیم	که	همه	اصلاح	طلبان	بتوانند	به	صورت	سلسله	مراتبی	از	شهرستان	ها	
به	استان	و	منتخبان	آن	ها	هم	از	استان	به	پایتخت	بیایند؟	در	تهران	نیز	افراد	براساس	
سازوکاری	انتخاب	شوند؟!	علاوه	بر	این	ها	همه	اصلاح	طلبان	کشور	باید	چند	روز	در	
کنگره	ای	سراسری	جمع	شوند	و	درباره	سازوکار	و	سلسله	مراتب	آن	اجماع	کنند.	به	
طور	مثال	آقای	خاتمی	به	عنوان	کسی	که	رهبری	اصلاحات	را	برعهده	دارد،	می	تواند	در	
سازوکار	این	پارلمان	نقش	داشته	باشد؟	درحال	حاضر	معذورات	و	محدودیت	هایی	وجود	
دارد	و	به	همین	جهت	تا	زمانی	که	شرایط	کاملا	مساعد	نباشد،	جریان	اصلاحات	باید	به	
صورت	جبهه	ای	کارش	را	ادامه	بدهد	یعنی	مانند	آنچه	در	شورای	عالی	اصلاحات	انجام	
می	شود.میرلوحی	همچنین	می	افزاید:	پارلمان	یک	مفهوم	انتخاباتی	است	و	باید	به	صورت	
سلسله	مراتبی	شکل	بگیرد.	البته	شورای	هماهنگی	کارگروهی	را	در	این	خصوص	شکل	
داده	و	در	حال	بررسی	آن	است.	با	این	حال	برآوردها	نشان	می	دهد	که	پارلمان	اصلاحات	
برای	انتخابات	آینده	شکل	نمی	گیرد.	ساختار	پارلمان	اصلاحات	در	عین	حال	که	پارلمان	
است	شبیه	یک	حزب	فراگیر	است.	لذا	باید	مشخصات	یک	حزب	فراگیر	را	فراهم	بکند	اما	
شرایط	آن	فراهم	نیست.او	در	پاسخ	به	این	پرسش	که	آیا	شورای	عالی	در	انتخابات	آینده	
هم	مانند	روال	سابق	لیست	منتشر	می	کند،	می	گوید:	بله،	دوره	سوم	شورای	عالی	شکل	
گرفته		است	و	جلسات	متعددی	هم	در	این	رابطه	دارد	و	با	همین	سازوکار	سال	96	و	94	

کارش	را	ادامه	می	دهد.

رئیس دانشگاه امیرکبیر: 

کشور نیاز به اصلاح ساختاری دارد 
رئیس	دانشگاه	صنعتی	امیرکبیر	گفت:	اشکالات	موجود	در	ساختارهای	دانشگاه	ها	
و	دستگاه	هایی	چون	وزارت	علوم،	تحقیقات	و	فناوری	باعث	ایجاد	مشکلاتی	در	ارتباط	

دانشگاه	و	صنعت	شده	است	که	نیاز	به	اصلاح	دارد.	
احمد	معتمدی	در	سومین	نشست	صاحب	نظران	ارتباط	صنعت	با	دانشگاه	افزود:	کلیه	
ساختارهای	کشور	اعم	از	اقتصادی،	اجتماعی،	صنعتی،	وزارت	علوم	و	دانشگاه	ها	نیاز	به	
اصلاح	ساختار	دارند	که	خوشبختانه	در	این	زمینه	اقداماتی	اجرایی	شده	است.	وی	ادامه	
داد:	اخیرا	اقداماتی	برای	اصلاح	ساختارها	در	دانشگاه	آغاز	شده	است	که	دانشگاه	در	ارتباط	
با	صنعت	باید	انعطاف	بیشتری	داشته	باشد.	کارفرمایان	بهترین	ناظر	بر	این	ارتباط	هستند.	
دانشگاه	نیز	سعی	در	برطرف	کردن	چالش	ها	دارد.	وی	اظهار	کرد:	دانشگاه	در	حال	تحول	
در	مدل	های	همکاری	با	صنعت	است	ولی	به	این	نکته	نیز	اعتقاد	داریم	که	باید	ساختارها	
اصلاح	شود.	رئیس	دانشگاه	امیرکبیر	با	اشاره	به	بررسی	اصلاح	ساختار	کشور	توسط	13	
دانشگاه	برتر،	یادآور	شد:	ساختارهای	موجود	در	کشور	مربوط	به	دانشگاه	های	نسل	اول	
است	در	حالی	که	دانشگاه	ها	به	سمت	دانشگاه	های	نسل	سوم	و	چهارم	در	حال	حرکت	
هستند	تا	بتوانند	در	اقتصاد	نقشی	را	ایفا	کنند.	معتمدی	خاطر	نشان	کرد:	با	اقداماتی	که	
صورت	گرفته	میزان	قراردادهای	صنعتی	دانشگاه	در	سال	های	اخیر	۲.5	برابر	شده	است	
ضمن	آنکه	تعداد	شرکت	های	دانش	بنیان	پذیرش	شده	از	16	شرکت	به	137	شرکت	
افزایش	یافته	است.	وی	با	بیان	اینکه	در	اصلاح	ساختار	در	تلاش	هستیم	که	در	اجرای	امور	
انعطاف	پذیری	لازم	را	داشته	باشیم،	اضافه	کرد:	هر	بخش	صنعتی	دارای	ساختار	و	شرایط	
خاصی	است	و	با	برنامه	ریزی	های	مناسب	می	توان	با	استفاده	از	توانمندی	های	کشور	
اقدام	به	رفع	نیازها	کرد.	معتمدی	در	ادامه	با	بیان	این	که	ماهواره	پیام	پیامد	های	موفق	
و	ناموفقی	داشت،	افزود:	دانشمندان	ما	توانایی	ارسال	ماهواره	تا	ارتفاع	5۰۰	کیلومتری	را	
دارند	و	می	توانند	ماهواره	ای	بر	اساس	استانداردهای	بین	المللی	طراحی	کنند	که	نشان	

می	دهد	اگر	حاکمیت	و	نظام	اراده	کند	به	اهداف	می	رسیم.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح:

ثابت کردیم که قدرت ما برای صلح و امنیت است
وزیر	دفاع	و	پشتیبانی	نیروهای	مسلح	گفت:	ما	در	سال	های	گذشته	توانستیم	راهبرد	
دشمن	را	در	منطقه	با	شکست	کامل	مواجه	کنیم	و	ثابت	کردیم	قدرت	ما	برای	صلح،ثبات	

و	امنیت	است.
،»امیر	سرتیپ	امیر	حاتمی«	شنبه	در	همایش	سرامدان	فناوری	و	صنعت	که	در	
نمایشگاه	بین	المللی	تهران	برگزار	شد،	اظهارداشت:	ما	در	سال	های	گذشته	توانستیم	
راهبرد	دشمن	در	منطقه	را	با	شکست	کامل	مواجه	کنیم	و	جنگی	را	که	آمریکایی	ها	
آغاز	کردند	را	پایان	دادیم.وزیر	دفاع	و	پشتیبانی	نیروهای	افزود:	آنهایی	که	می	گویند	
داعش	را	شکست	دادیم	و	می	خواهیم	برویم،	در	واقع	شکست	خوردند	و	سپس	مجبور	

به	ترک	شدند.
امیر	سرتیپ	حاتمی	تصریح	کرد:	ما	در	منطقه	صلح	را	حاکم	کردیم	و	جنگی	را	که	
امریکایی	ها	آغاز	کرده	اند	پایان	دادیم؛	آنها	می	خواستند	3۰	تا	4۰	سال	جرثومه	فساد	را	

در	منطقه	نگه	دارند،	اما	نتوانستند	
وی	خاطرنشان	کرد:	آنها	می	خواستند	بگویند	قدرت	جمهوری	اسلامی	ایران	برای	

دیگران	خطرناک	است	اما	اثبات	کردیم	که	قدرت	ما	برای	صلح	ثبات	و	امنیت	است.
وزیر	دفاع	و	پشتیبانی	نیروهای	مصلح	با	اشاره	به	برگزاری	جشن	پیروزی	چهلمین	
سالگرد	انقلاب	عنوان	کرد:	در	گام	دوم	انقلاب	نیز	کماکان	پیروز	خواهیم	شد	و	از	ظلم	ها	

و	تحریم	ها	با	موفقیت	عبور	می	کنیم.
سرتیپ	حاتمی	با	بیان	اینکه	اگر	دشمن	احساس	کند	ضعفی	داریم	بر	آن	متمرکز	می	
شود،	گفت:	امروز	در	زمینه	دفاعی	به	شکلی	عمل	کرده	ایم	که	دشمن	نمی	تواند	در	این	

عرصه	راه	به	جایی	ببرد.
وی	افزود:	دشمنان	که	در	زمان	جنگ	تحمیلی	جان	مردم	را	هدف	قرار	داده	بودند،	

امروز	می	خواهند	امید	مردم	را	بگیرند	و	روح	آنان	را	هدف	قرار	دهند.
وزیر	دفاع	یادآور	شد:	پیش	از	انقلاب	ما	تنها	پنج	درصد	تجهیزات	دفاعی	را	تولید	می	

کردیم	اما	امروز	85	درصد	نیاز	های	نیروهای	مسلح	را	در	داخل	کشور	تولید	می	کنیم.

گفت:	 جمهوری	 رییس	 اول	 معاون	
امروز	راه	عزت	و	سربلندی	و	اقتدار	کشور	
در	جهان	امروز	جز	با	پشتیبانی	از	توسعه	

علم	امکان	پذیر	نیست.
در	 شنبه	 روز	 جهانگیری	 اسحاق	
خوارزمی	 دانشگاه	 سالگرد	 یکصدمین	
افزود:	اینکه	فقط	از	دانشگاه	انتظار	داشته	
باشیم	کفایت	نمی	کند	باید	این	بخش	را	
همراهی	کنیم.معاون	اول	رئیس	جمهور	
با	تاکید	بر	اینکه	دانشگاه	مبدا	و	مرکز	
همه	تحولات	اصلی	است	گفت:	در	دولت	
تکلیف	شده	که	در	برنامه	های	5	ساله	
و	بخشی	از	بودجه	به	دانشگاه	و	مراکز	
آموزشی	توجه	شود.وی	در	ادامه	گفت:	
در	شرایط	فعلی	با	تنگناهای	جدی	روبرو	
به	صورت	جدی	 آمریکایی	ها	 هستیم.	
دنبال	ایجاد	بحران	برای	کشور	و	نابودی	
اقتصاد	کشور	ما	هستند.	بنابراین	دست	
نیاز	ما	به	سوی	صاحب	نظران،	صاحب	
اندیشان	و	نخبگان	است.چرا	که	با	کمک	
همدیگر	می	توانیم	از	این	راه	سخت	عبور	
امروز	 که	 این	 بیان	 با	 کنیم.جهانگیری	
رسالت	بزرگی	بر	عهده	نخبگان	است	که	به	
دولت	برای	عبور	از	مشکلات	کمک	کند،	
یادآور	شد:	وزارت	علوم	،	فنون	و	تحقیقات	
فناوری	با	مدون	کردن	تاریخ	آموزش	عالی	
کشور	جامعه	را	به	تامل	و	فکر	وادار	می	
بیندیشند	که	در	یکصد	سال	 کند	که	
گذشته	در	مراکز	آموزشی	ما	چه	خدمات	

بزرگی	انجام	گرفته	است.	
معاون	اول	رئیس	جمهور	با	بیان	این	
که	اصلی	ترین	جهت	گیری	پیشرفت	
به	آموزش	 تربیت	معلم	و	توجه	 کشور	
و	 عزت	 راه	 امروز	 است،اظهارداشت:	
سربلندی	و	اقتدار	کشور	در	جهان	امروز	
امکان	 علم	 توسعه	 از	 پشتیبانی	 با	 جز	
دینی	 نگرش	های	 در	 نیست.هم	 پذیر	
ما	و	هم	در	فرهنگ	ایرانی	و	اسلامی	به	
علم	توجه	ویژه	ای	شده	است	و	هم	پیام	
انقلاب	اسلامی	که	به	بازگشت	به	دوران	
درخشان	خود	تاکید	شده	است.	معاون	
ادامه	استعداد	 اول	رییس	جمهوری	در	
علمی	جوانان	را	یک	توان	بالقوه	ای	برای	
توسعه	علمی	کشور	عنوان	کرد	و	گفت:	
اشتباه	است	اگر	مثل	گذشته	فکر	کنیم	

که	سرمایه	و	منابع	طبیعی	بزرگ	ترین	
سرمایه	است.	حتما	ایران	بزرگ	ترین	و	
مهم	ترین	منابع	طبیعی	را	دارد	که	آنها	را	
مهم	می	شماریم	اما	مهم	ترین	سرمایه	ای	
که	کشور	را	به	توسعه	می	رساند،	سرمایه	
نیروی	انسانی	است.	وی	گفت:	برای	اینکه	
سرمایه	نیروی	انسانی	را	به	توسعه	علمی	
تبدیل	کنیم	هم	به	نیروی	انسانی	و	هم	به	
برنامه	ریزی	دقیق،	و	هم	به	منابع	مالی	نیاز	
داریم	که	این	نیاز	به	یک	اراده	سیاسی	دارد	
که	خوشبختانه	در	بالاترین	سطح	سیاسی	

حکومت	مورد	توجه	قرار	گرفته	است.	
که	 است	 دهه	 دو	 افزود:	 جهانگیری	
رهبر	معظم	انقلاب	پرچمدار	توسعه	علم	
و	فناوری	شده	و	مستنداتی	که	توسط	
منابع	رسمی	در	داخل	و	مراکز	بین	المللی	
ارائه	شده	،	نشان	می	دهد	که	عملکرد	
دانشمندان	کشور	در	این	دو	دهه	عملکرد	
قابل	قبولی	در	توسعه	علمی	داشته	است.	
اضافه	 جمهوری	 رییس	 اول	 معاون	
کرد:	شاید	در	قرن	گذشته	تغییرات	علم	و	
فناوری	به	این	سرعت	نبود	اما	امروز	گاهی	
در	چند	ماه	فناوری	طوری	پیشرفت	می	
کند	که	فضا	را	به	گونه	ای	متحول	می	کند	
که	اگر	به	آن	نرسیم	از	همه	گردونه	های	

توسعه	عقب	می	افتیم.	
وی	اضافه	کرد:	محرک	اصلی	ما	در	این	
جهان	پر	تحرک	و	دوران	پرتحول	کانونی	
که	می	تواند	ایران	را	همپای	کشورهای	
دیگر	پیش	ببرد	و	نگذارد	از	چرخ	علمی	
عقب	بیفتیم	دانشگاه	و	مراکز	علمی	هست.
جهانگیری	تاکید	کرد:	اگر	به	توسعه	

پایدار	،عزت	و	استقلال	و	دوام	و	قوام	نظام	
فکر	می	کنیم	راهی	جز	تکیه	به	دانشگاه	ها	
نداریم.	زنده	بودن	دانشگاه	در	عرصه	های	
مختلف	سیاسی	و	اجتماعی	فی	نفسه	برای	

جامعه	مهم	و	مفید	است	.	
* باید لوازم توسعه همه جانبه را 

برای دانشگاه ها فراهم کنیم
معاون	اول	رییس	جمهوری	تاکید	کرد:	
باید	به	عنوان	نهادی	مستقل،	 دانشگاه	
قادر	 نهادی	که	 ،و	 مسوول،	آرمان	خواه	
است	پاسخگو	به	نیازهای	کشور	باشد،	باید	

مورد	توجه	جامعه	و	دولت	قرار	بگیرد	.	
دانشگاه	 که	 این	 بیان	 با	 جهانگیری	
بعنوان	جامعه	دانشمندان	که	البته	کارکرد	
سیاسی	و	اجتماعی	هم	دارد	اظهارداشت:	
دانشگاه	باید	محلی	برای	گفت	و	گو،	نقد	
و	استدلال	و	برخورد	اندیشه	ها	باشد،	به	
طور	طبیعی	اگر	از	دانشگاه	انتظار	داریم	که	
هم	کارکرد	سیاسی،	اجتماعی	و	هم	محل	
برخورد	اندیشه	ها	و	تکیه	گاه	توسعه	آینده	
کشور	باشد	باید	لوازم	توسعه	همه	جانبه	را	
برای	دانشگاه	ها	فراهم	کنیم.	وی	ادامه	داد:	
نمی	توانیم	بگوییم	دانشگاه	همه	کارکردها	
را	به	حجم	مناسب	داشته	باشد	ولی	لوازم	
آن	را	به	آنها	ندهیم	و	با	تنگ	نظری	شروع	
به	اعمال	محدودیت	کنیم	و	همواره	هم	
از	دانشگاه	انتظارات	خود	را	داشته	باشیم.	
اظهار	 جمهوری	 رییس	 اول	 معاون	
داشت:دانشمند	و	دانشجو	و	استاد	ما	باید	
همه	 دانشگاه	 محیط	 در	 کند	 احساس	
شرایط	سیاسی	و	فرهنگی	و	اجتماعی	

مهیا	است.	

رفتن  بین  از  آفت  روزمرگی   *
آینده کشور است 

جهانگیری	با	بیان	این	که	باید	در	همه	
مسایل	کشور	از	روزمرگی	فاصله	بگیریم	
گفت:	روزمرگی	آفت	از	بین	رفتن	آینده	
کشور	است.	در	بین	نهادهای	کشور	،	مراکز	
آموزش	عالی	که	برای	پیشرفت	و	توسعه	
کشور	فکر	کند	باید	از	روزمرگی	فاصله	
بگیرد	و	جایگاه	علم	در	جامعه	کنونی	ارتقا	
پیدا	کند	و	صرف	این	که	گفته	شود	علم	
خوب	است	کفایت	نمی	کند.	وی	با	بیان	
این	که	باید	به	این	موضوع	باور	داشته	باشیم	
که	دانشگاه	مبدا	همه	تحولات	است	یادآور	
شد:	امام	)ره(	یک	بار	فرمودند	دانشگاه	مبدا	
تحولات	کشور	است.	اگر	به	این	موضوع	باور	
داشته	باشیم	می	توانیم	به	امورات	دیگر	این	
حوزه	بپردازیم.	معاون	اول	رئیس	جمهور	
تصریح	کرد:	امروز	تفریبا	در	هیچ	رشته	
ای	و	بخشی	از	کشور	نیست	که	کارشناس	
مورد	نیاز	در	داخل	کشور	تامین	نشود.	
بخش	های	پیچیده	صنعتی	و	کشاورزی	
و	رشته	های	صنایع	پیشرفته	امروز	مثل	
نانو	و	بیو	هر	کدام	را	که	دست	می	گذاریم	
کارشناس	و	نیروهای	زبده	وجود	دارد	اما	
قطعا	باید	برای	آینده	متناسب	با	شرایط	روز	
و	مورد	نیاز	به	این	موضوعات	پرداخته	شود.	
وی	با	تاکید	بر	لزوم	تحول	جدی	در	ساختار	
آموزش	و	پژوهش	کشور	تصریح	کرد:باید	
دانشگاه	 مدیریتی	 و	 اجرایی	 مراکز	 در	
های	کشور	تغییر	اساسی	به	وجود	آید.در	
آموزش	و	پژوهش	ما	هنوز	معلوم	است	
دچار	نقص	و	مشکلات	جدی	هستیم؛	در	
فناوری	با	وجود	تاسیس	پارک	های	علم	و	
فناوری	دچار	مسایل	جدی	هستیم	که	باید	
تحولات	اساسی	هم	در	ساختار	و	مدیریت	
ایجاد	شود	و	هیچ	کس	هم	بهتر	از	دانشگاه	
ها	نیست.	جهانگیری	یادآور	شد:	در	ماه	
های	اخیر	با	اساتید	و	روسای	دانشگاه	ها	
جلسه	داشتم	تا	این	پیام	را	منتقل	کنم	
که	ما	راه	برون	رفت	برای	این	مشکلات	را	
داریم.	ما	قادر	هستیم	مشکلات	را	پشت	
سر	بگذاریم	البته	این	به	این	معنا	نیست	که	
راه	سختی	نداریم	اما	با	کمک	یکدیگر	می	

توانیم	از	این	راه	سخت	عبور	کنیم.	

رئیس	کمیسیون	کشاورزی	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	مردم	از	جریانات	سیاسی	
اصلاح	طلب	و	اصولگرا	عبور	کردند	و	برنده	کسانی	هستند	که	بتوانند	مشکلات	مردم	را	حل	

کنند.
احمدعلی	کیخا	در	مراسم	تجلیل	روز	مهندس	که	امروز	شنبه	چهار	اسفند	در	سالن	
همایش	برج	میلاد	برگزار	شد	اظهار	کرد:	برداشت	ما	از	سازمان	نظام	مهندسی	این	است	
که	این	سازمان	به	منظور	حل	مشکل	کشاورزی	ایران	شکل	گرفته	است	تا	علم	مهندسی	را	
در	تولیدات	نهادینه	کند	در	حالی	که	این	سازمان	صرفاً	برای	حل	مشکلات	مهندسان	حوزه	

بخش	کشاورزی	نیست.
وی	افزود:	رسالت	و	ماموریت	اصلی	این	سازمان	این	است	که	فعالیت	هایی	را	که	کشاورزان	
در	کشور	انجام	می	دهند	مهندسی	کند.	در	شرایط	کنونی	که	گام	دوم	انقلاب	برداشته	شده	

و	در	شرایط	تحریم	مشکلات	اقتصادی	و	معیشتی	بسیاری	وجود	دارد	و	تحریم	ها	زیان	های	
بسیاری	به	کشور	زدند	اما	فرصت	هایی	را	هم	برای	توسعه	کشاورزی	و	رقابت	خارج	از	مرزها	
ایجاد	کرده	است.کیخا	تاکید	کرد:	مردم	از	جریانات	سیاسی	اصلاح	طلب	و	اصولگرا	عبور	کردند	
و	برگ	برنده	دست	کسانی	است	که	بتوانند	مشکلات	مردم	را	حل	کنند.	در	حال	حاضر	۲5۰	
هزار	شخص	حقیقی	و	حقوقی	در	سازمان	نظام	مهندسی	هستند	که	موجبات	انقلاب	را	در	

این	سازمان	و	در	این	بخش	ایجاد	کردند.
رئیس	کمیسیون	کشاورزی	مجلس	شورای	اسلامی	با	اشاره	به	اعلام	آمادگی	مجلس	
در	همکاری	با	سازمان	نظام	مهندسی	خاطرنشان	کرد:	مجلس	این	آمادگی	را	دارد	که	
اگر	سازمان	نظام	مهندسی	بر	رسالت	اصلی	خود	برای	میل	به	اقتصاد	کشور	حرکت	کند	

بسترسازی	لازم	را	از	لحاظ		قانونی	انجام	دهد.

معاون اول رییس جمهوری:

سربلندی کشور جز با توسعه علمی امکانپذیر نیست

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس :

برگ برنده دست کسانی است که مشکلات مردم را حل کنند

اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

رییس	شورای	راهبردی	روابط	خارجی	تاکید	کرد:	
اروپا	به	بهانه	های	مختلف	وظایف	خود	را	به	شکل	و	اندازه	

کافی	انجام	نداده	است.
سید	کمال	خرازی	در	خصوص	فشارهای	ایالات	
متحده	به	اتحادیه	اروپا	و	میزان	تحمل	اروپایی	ها	
در	برابر	آن	فشارها	گفت:	تحمل	فشارها	و	تهدیدات	
چنانچه	 است،	 اندک	 اروپایی	ها	 سویی	 از	 آمریکا	
بهانه	های	 به	 اروپا	 و	 بوده	 همین	گونه	 هم	 تاکنون	
مختلف	وظایف	خود	را	به	شکل	و	اندازه	کافی	انجام	

نداده	است.
وی	در	پاسخ	به	این	سوال	که	آیا	سازوکار	مالی	ویژه	
اتحادیه	اروپا	)اینستکس(	می	تواند	نیازهای	ایران	را	تامین	
کند؟	اظهار	داشت:	خود	اروپایی	ها	اعلام	کرده	اند	که	این	
سازوکار	فعلا	در	خصوص	مسائلی	مانند	غذا،	دارو	و	
تجهیزات	پزشکی	و	کشاورزی	است	و	بعدها	اگر	بتوانند	

آن	را	توسعه	می	دهند.
وزیر	اسبق	امور	خارجه	ادامه	داد:	همانطور	که	رهبر	
انقلاب	فرمودند	ما	نباید	امیدی	به	آنها	داشته	باشیم	و	

باید	بر	اساس	توانمندی	ها	و	امکاناتی	که	در	مملکت	
وجود	دارد،	به	اداره	کشور	بپردازیم.

خرازی	در	پاسخ	به	این	سوال	که	آیا	سیاست	دولت	
ترامپ	بعد	از	کنفرانس	ورشو	به	سمت	تشدید	فشارها	و	
جنگ	با	ایران	است؟	تصریح	کرد:	تاکنون	سیاست	آنها	
علیه	ایران	بی	نتیجه	بوده	است	و	اگر	باز	هم	فشار	بیاورند،	

بی	نتیجه	خواهد	بود.
وی	افزود:	این	مسئله	به	شرط	آن	است	که	ما	متحد	

باشیم	و	کمربندها	را	سفت	ببندیم	تا	آنها	نامید	شوند.

سید	سلمان	سامانی	سخنگوی	وزارت	
کشور	گفت	در	لایحه	جامع	انتخابات	
انتخابات	 در	 داوطلبان	 نام	 ثبت	 برای	
شورای	 مجلس	 جمهوری،	 ریاست	
و	 شهر	 اسلامی	 شوراهای	 و	 اسلامی	
روستا	در	مواد	55	تا	58	شرایط	عمومی	
و	اختصاصی	تعریف	شده	که	هر	یک	از	

داوطلبان	باید	از	آنها	برخوردار	باشند.
سخنگوی	وزارت	کشور	اظهار	داشت:	
در	 دارند	 قصد	 که	 داوطلبانی	 تمامی	
مجلس	 جمهوری،	 ریاست	 انتخابات	
شورای	اسلامی	و	شوراهای	اسلامی	شهر	
و	روستا	ثبت	نام	کنند	باید	از	شرایط	
عمومی	که	در	هفت	بند	تعریف	شده	

است	برخوردار	باشند.

وی	گفت:	تابعیت	ایرانی،	تدین	به	
احکام	در	حد	 به	 و	عمل	 اسلام	 دین	
انجام	واجبات	و	عدم	اصرار	بر	محرمات	
بر	اساس	خود	اظهاری	فردی،	وفاداری	
و	 ایران	 اسلامی	 جمهوری	 نظام	 به	
اساسی	 قانون	 از	 تبعیت	 و	 پذیرش	
عدم	 فردی،	 اظهاری	 خود	 اساس	 بر	
محجوریت	و	داشتن	سلامت	جسمی	
در	حد	برخورداری	از	شنوایی	و	بویایی	
انتخابات	 در	 بینایی	 و	 انتخابات	ها	 در	
ریاست	جمهوری،	داشتن	کارت	پایان	
خدمت	وظیفه	عمومی	یا	کارت	معافیت	
اعتیاد	 نداشتن	 آقایان،	 برای	 دائمی	
سابقه	 و	 روانگردان	 و	 مخدر	 مواد	 به	
نداشتن	 و	 کیفری	 موثر	 محکومیت	

خارجی	 یا	 ایرانی	 اکتسابی	 تابعیت	
شروط	هفتگانه	عمومی	داوطلبان	در	هر	

سه	انتخابات	است.
سامانی	با	اشاره	به	شروط	اختصاصی	
داوطلبان	مجلس	شورای	 برای	 جدید	
داد:	 ادامه	 شهر	 شوراهای	 و	 اسلامی	
انتخابات	 این	دو	 داوطلبان	شرکت	در	
علاوه	بر	دارا	بودن	شرایط	عمومی	بایستی	
یا	از	طرف	حزب	دارای	فعالیت	معتبر	
معرفی	شوند	یا	اینکه	امضای	الکترونیکی	
قابل	شناسایی	1۰	هزار	نفر	یا	یک	درصد	
واجدین	شرایط	اخذ	رای	حوزه	انتخابیه	
مربوطه	خود	را	ارائه	کنند.	از	طرف	دیگر	
داوطلبانی	هم	که	از	این	شرایط	برخوردار	
نیستند	می	توانند	مبلغی	که	میزان	و	

شرایط	آن	در	آیین	نامه	اجرایی	این	قانون	
تعیین	می	شود	را	سپرده	گذاری	کرده	
و	مستندات	آن	را	هنگام	ثبت	نام	ارائه	

کنند.
بیان	 با	 کشور	 وزارت	 سخنگوی	
اینکه	موضوع	ثبت	نام	های	بی	شمار	
در	انتخابات	همواره	مورد	انتقاد	مجریان،	
ناظران	و	عموم	مردم	در	زمان	نام	نویسی	
است،	 بوده	 افراد	 صلاحیت	 بررسی	 و	
تصریح	کرد:	در	لایحه	جامع	انتخابات	
های	 شاخص	 تعیین	 با	 شده	 تلاش	
عمومی	و	اختصاصی	متناسب	با	ویژگی	
سازوکاری	 انتخابات،	 از	 یک	 هر	 های	
فراهم	شود	تا	صرفاً	داوطلبان	متناسب	با	

آن	انتخابات	اقدام	به	ثبت	نام	کنند.

 سید کمال خرازی :

کمربندها را سفت ببندیم تا دشمنان ناامید شوند

سخنگوی وزارت کشور در تشریح لایحه جامع انتخابات خبر داد:

تعیین ٧ شرط عمومی برای ثبت نام در انتخابات

وزیر	ارتباطات	و	فناوری	اطلاعات	گفت:	مهمترین	
جهاد	رونق	درآمدهای	مردم	و	ایجاد	اشتغال	است	که	

بسیج	در	این	زمینه	نقش	مهمی	دارد.
دومین	 در	 شنبه	 روز	 جهرمی	 آذری	 محمدجواد	
جشنواره	سرآمدان	فناوری	و	صنعت	در	نمایشگاه	بین	
المللی	تهران	گفت:	ظرفیت	بسیج	ظرفیت	عظیمی	است	
و	نمونه	آن	در	سال	های	گذشته	مبارزه	با	فلج	اطفال	

است.	
وی	افزود:	مقابله	با	فلج	اقتصادی	سخت	تر	از	فلج	

اطفال	نیست	و	ظرفیت	بسیج	نیز	همچون	آن	دوران	
است.	

وزیر	ارتباطات	گفت:	براساس	آمار	9۰	درصد	صنایع	
کشور	صنایع	خرد	و	متوسط	است	و	می	توان	با	کمک	
بسیج	و	برنامه	ریزی	از	ظرفیت	بسیج	در	این	حوزه	

استفاده	کرد.	
وی	اظهار	داشت:	بسیج	در	حوزه	فناوری	و	فضای	
مجازی	نیز	اقدام	های	برجسته	ای	که	مورد	تاکید	رهبر	
معظم	انقلاب	است،	انجام	شده	و	وزارت	ارتباطات	نیز	

آماده	همکاری	در	این	زمینه	است	.	
آذری	جهرمی	بیان	کرد:	استفاده	از	ظرفیت	بسیج	
مردمی	برای	حل	مشکلات	مردم	راهکاری	است	که	
رهبر	معظم	انقلاب	بر	آن	تاکید	دارد	و	بسیج	با	اخلاص	

در	ر	خدمت	مردم	است.	
وی	اظهار	امیدواری	کرد	که	با	همکاری	فزاینده	آینده	
روشن	کشور	سریع	تر	نمایان	شود	و	تودهنی	به	دشمنان	
تواند	چهلمین	سال	 ایران	نمی	 ایران	که	می	گفتند	

پیروزی	خود	را	جشن	بگیرد،	باشد.	

رییس	سازمان	انرژی	اتمی	گفت:	تصمیمات	ما	در	
رابطه	با	برجام	حساب	شده	است.	در	این	زمینه	لحظه	ای	

و	احساسی	تصمیم	نمی	گیریم.
نمایشگاه	 از	 بازدید	 حاشیه	 در	 صالحی	 اکبر	 علی	
سرامدان	فناوری	و	صنعت	در	جمع	خبرنگاران	در	پاسخ	به	
سوالی	درباره	تعلل	اروپایی	ها	برای	اجرای	تعهدات	برجام	
و	احتمال	خروج	ایران	از	برجام	اظهارداشت:	همان	طور	که	
مقام	معظم	رهبری	بسیار	واضع	موضع	جمهوری	اسلامی	
را	بیان	کردند	ما	اقدامات	طرف	مقابل	را	رصد	می	کنیم	تا	
تصمیمات	حساب	شده	اتخاذ	کنیم	و	بر	اساس	احساسات	

تصمیم	نگیریم.
وی	افزود:	هیات	نظارت	بر	برجام	و	مقام	معظم	رهبری	

اگر	به	این	نتیجه	برسند	که	حضور	ما	در	برجام	دیگر	مفید	
نیست	دستورات	لازم	را	صار	خواهند	کرد؛	ما	لحظه	ای	
تصمیم	نمی	گیریم	،	بلکه	بر	اساس	حقایق	و	رصد	دقیق	

تحولات	عمل	می	کنیم.
رییس	سازمان	انرزی	اتمی	در	بخش	دیگری	از	صحبت	
های	خود	در	پاسخ	به	سوالی	در	رابطه	با	تمدید	تعلیق	
اقدام		تقابلی	علیه	ایران	از	سوی	گروه	ویژه	اقدام	مالی	)	اف	
ای	تی	اف	(	گفت:	این	نشان	می	دهد	که	طرف	مقابل	نمی	
خواهد	شرایط	را	به	جایی	برساند	که	احساس	بن	بست	
شود؛	در	مقابل	هم	این	موضوع	در	ایران	بررسی	می	شود	
و	ما	هر	تصمیمی	به	نفع	منافع	ملی	باشد	اتخاذ	می	کنیم.
و	 فناوری	 سرامدان	 نمایشگاه	 با	 رابطه	 در	 صالحی	

صنعت	گفت:	می	بینیم	جوانان	با	باور	'ما	می	توانیم'	و	
نشاط	با	وجود	همه	فشارهای	روانی	و	اقتصادی	حرکت	
می	کنند	و	دستاوردهای	حیرت	آوری	را	تولید	کرده	اند.

وی	با	اشاره	به	برخی	از	محصولات	منحصر	به	فرد	
مداوم	 ما	چهار	سال	 داده	شده	گفت:	جوانان	 نمایش	
کار	کردند	تا	توانستند	ماده	گران	قیمتی	تحت	عنوان	
اکسیژن	18	را	تولید	کنند؛این	محصول	می	تواند	برای	
کشور	ارزآوری	داشته	باشد	و	ایران	را	در	تولید	یک	ماده	

استتراتژیک	خودکفا	کند.
رییس	سازمان	انرژی	اتمی		گفت:	ما	آینده	کشور	را	در	
چنین	نمایشگاه	هایی	می	بینیم	نه	در	رسانه	ها	و	تبلیغات	

دشمنان؛	اینجاست	که	آینده	کشور	را	می		سازد.

وزیر ارتباطات:

مهمترین جهاد رونق درآمد مردم است

علی اکبر صالحی : 

در رابطه با برجام احساسی تصمیم نمی گیریم

رضا جعفری

مصطفی داننده

مصطفی داننده
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اقتصادی

وزیر جهادکشاورزی:

حجتی:مهندسانبخشکشاورزیباید
کارآفرینشوند

توجه  با  گفت:  جهادکشاورزی  وزیر 
بخش  های  محدودیت  و  ها  فرصت  به 
کشاورزی، مهندسان باید سهم بیشتری 

در کارآفرینی کشور داشته باشند.
همایش  در  شنبه  روز  حجتی  محمود 
تجلیل از مقام مهندس در سالن همایش 
های برج میلاد افزود: برخی مهندسان 
نمونه بخش کشاورزی با کارآفرینی خود 
در این بخش تحول ایجاد کرده اند و می 
توانند با استفاده از مهارت ها و دانش روزو 
همبستگی و پیوستی منجر به ارتقای این 

بخش شوند. 
وی اظهار داشت: در صورتی که برای استفاده از ظرفیت های طبیعی کشور دانش 
بنیان و منطبق بر دانش روز و سازگار با محیط زیست عمل کنیم، محدودیتی در بکارگیری 

این منابع نخواهیم داشت.
اینکه در دوره گذار قرار داریم، افزود: در بحث دانش  با اعلام  وزیر جهادکشاورزی 
محور، علم و فناوری کردن کشاورزی در دهه های اخیر در دستور کار دولت و کشاورزان 
قرار گرفته است.  وی اضافه کرد: با توجه به سرمایه گذاری های نظام مهندسی و تربیت 

نیروی انسانی امیدواریم شاهد دستاوردهای مهندسان بخش کشاورزی باشیم. 
حجتی گفت: مهندسان کشاورزی در زمینه مهارت، علم و دانش تا جایی که می توانند 

باید روی خودشان کار کنند زیرا توانایی و ظرفیت انسان محدودیتی ندارد. 
وی بر این باورست که توانایی و ظرفیت انسان محدودیتی ندارد و اگر ما محدود عمل 

می کنیم دلیلش به خودمان بر می گردد. 
وی پرورش ماهی در دریا، توسعه کشت گلخانه ای، نژادهای پربازده و نشاکاری را از 
جمله ظرفیت هایی دانست که با بکارگیری این روش ها می توانیم با آب کمتر بیشترین 

تولید را داشته باشیم.
*کاهش کشتار دام سبک صحت ندارد

جمع  در  کشاورزی  مهندسان  مقام  از  تجلیل  همایش  حاشیه  در  حجتی  محمود 
خبرنگاران با تکذیب کاهش ۳۱ درصدی کشتار دام سبک گفت: اگر چه آمار کشتار دام 
را دامپزشکی باید اعلام کند، اما امسال نسبت به سال گذشته در کشتارگاه ها به صورت 

رسمی ۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش کشتار داشتیم.
وی از افزایش واردات گوشت نسبت به سال گذشته خبر داد و گفت: با توجه به بحث 
تنظیم بازار که مورد تایید دولت قرار گرفته است توزیع به صورت هدفمند انجام می شود. 

دبیر کانون انبوه سازان مسکن ایران:

کارتاعتباریخریدمصالحدرتولیدمسکن
اثرچندانیندارد

انبوه سازان مسکن ایران درباره طرح دوباره برنامه »زنجیره  دبیرکل کانون انجمن 
تامین« یا » بازارگاه الکترونیکی مسکن« برای رونق بخش ساختمان گفت: با توجه به 
شرایط اقتصادی، استفاده از کارت های اعتباری برای خرید مصالح ساختمانی برای 

تولید مسکن، آنچنان اثرمثبتی نخواهد داشت.
»فرشید پورحاجت« افزود: تجربه به ما نشان داده است سیستم های کوپنی زمانی موثر 

واقع می شود که در تولید مصالح ساختمانی کمبود داشته باشیم.
وی یادآوری کرد: زمان جنگ تحمیلی برخی مصالح ساختمانی از جمله سیمان، 

تیرآهن و میلگرد با کارت به سازندگان تحویل می شد که تجربه موفقی نبود.
پورحاجت ادامه داد: اکنون در تولید مصالح ساختمانی کمبود وجود ندارد و بسیاری از 

کارخانه های تولیدی با ۵۰ درصد ظرفیت خود کار می کنند.
دبیرکل کانون انجمن انبوه سازان مسکن ایران تاکید کرد: بیش از 2 ماه است موضوع 
استفاده از کارت های اعتباری برای خرید مصالح ساختمانی توسط انبوه سازان مسکن 
مطرح شده است اما ما تاکنون با بانک مسکن یا وزیر راه وشهرسازی درباره این طرح 

جلسه ای نداشته ایم.
* هزینه صدور کارت ها هزینه های تولید را بالا می برد 

پورحاجت احتمال داد بانک مسکن به عنوان یک بنگاه اقتصادی به طور رایگان این 
کارت ها را صادر نخواهد کرد.

این مقام صنفی گفت: بدون شک صدور این کارت ها برای انبوه سازان مسکن هزینه 
هایی دارد که باعث افزایش هزینه های تولید می شود و ایراد بزرگی برای صدور کارت 

های اعتباری خرید مصالح ساختمانی است.
دبیرکل کانون انجمن انبوه سازان مسکن ایران تاکید کرد: با توجه به شرایط اقتصادی 
و کسب و کار درحوزه ساخت و ساز، به نظر می رسد نظارت بر توزیع مصالح ساختمانی با 

کنترل قیمت ها یکی از موثرترین راه های مهار قیمت مسکن است.
به گفته وی، دولت وظیفه ذاتی دارد که نظارت های خود را در این بخش بیش از پیش 

تقویت کند.

مدیرعامل شرکت نفت فلات قاره:

امکانواگذاری70درصدوظایفدولتدر
صنعتنفتوجوددارد

مدیرعامل شرکت نفت فلات قاره ایران گفت: بخش خصوصی می تواند 6۰ تا 7۰ 
درصد مسئولیت دولت را حوزه نفت در شرایط کنونی کشور عهده دار شود.

 حمید بورد دیروز در سومین کنگره اکتشاف و تولید در مرکز همایش های صدا و سیما 
افزود: حدود یک دهه پیش هیچ شرکت بخش خصوصی در بخش حفاری فعال نبود اما 

امروز پنج شرکت حرفه ای در این زمینه فعالیت می کنند.
مدیرعامل شرکت نفت فلات قاره با بیان اینکه بخش خصوصی در شرایط فعلی کشور 
باید حضور پررنگی در اجرای پروژه های صنعت نفت داشته باشد ، اضافه کرد: بخش 
خصوصی می تواند 6۰ تا 7۰ درصد مسئولیت دولت را در شرایط کنونی کشور عهده دار 
شود. بورد به ورود استارتاپ ها به صنعت نفت اشاره کرد و اظهار داشت: در این همایش 

۱۵ استارتاپ فناورانه صنعت نفت معرفی می شوند.
مدیرعامل شرکت نفت فلات قاره درباره اجرای طرح های نگهداشت تولید گفت: با 
سرمایه گذاری 6 میلیارد دلاری که برای پروژه های نگهداشت و تولید در نظر گرفته شده 

روح تازه ای در کالبد صنعت دمیده می شود .
وی اضافه کرد: چهار پروژه از بسته نگهداشت و تولید توسط شرکت نفت فلات قاره 

ایران اجرا می شود.
بورد ادامه داد: قرارداد 2 طرح امضا شده و یک طرح نیز تا پایان امسال نهایی و اجرا 
می شود. وی با تاکید بر لزوم توجه به استفاده از توان بخش خصوصی خاطر نشان کرد: 

بخش دولتی صنعت نفت آماده همکاری با بخش خصوصی است.
* توسعه صنعت نفت با کمک استارتاپ ها

رکن الدین جوادی مدیرعامل سابق شرکت ملی نفت نیز در این همایش گفت: امیدوارم 
مسیر پرشتاب توسعه صنعت نفت را فارغ از محدودیت های بین المللی ادامه دهیم که 

فعالیت های استارتاپی تضمین کننده این شتاب است.
وی افزود: اصلاح حکمرانی و توجه به بهش خصوصی فرصت های خوبی برای توسعه 

صنعت نفت فراهم می کند که باید بدان توجه داشت.

وزیر راه و شهرسازی:

افزایشواممسکندردستورکارنیست
وزیر راه و شهرسازی با بیان این که وظیفه ما تعادل بخشی به عرضه و تقاضی مسکن 

است، گفت: هیچ گاه اعلام نکردیم که برنامه ای برای افزایش وام مسکن داریم.
محمد اسلامی در بزرگداشت روز مهندس اظهار کرد: یکی از وظایف ما تعادل بخشی 
به عرضه و تقاضای مسکن بویژه برای اقشار کم درآمد و پایین جامعه است. بر این اساس 
جریان پایداری را دنبال می کنیم. ما باید جریانی را ایجاد کنیم که به خانه دار شدن مردم 

منتهی شود. ما زمین در اختیار فعالان بخش مسکن قرار می دهیم.
اسلامی پروسه خانه دار شدن دهک های بالای جامعه را کمتر از سه سال دانست 
و گفت: ما باید به دهک های پایین جامعه کمک کنیم تا بتوانند صاحب خانه مناسب 

شوند.
وزیر راه و شهرسازی در خصوص برنامه این وزارتخانه برای افزایش وام مسکن اظهار کرد: 

من هیچ گاه نگفتم که برنامه ای برای افزایش تسهیلات مسکن داریم.
وزیر راه و شهرسازی گفت: در حوزه نظام مهندسی، عدالت در توسعه کار در سراسر 
کشور و تنظیم تعرفه متناسب با شرایط هر منطقه به زودی پیگیری و تعرفه ها در هر استان 

جداگانه تنظیم می شود.
در این برنامه همچنین طاهری، رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران 
با بیان این که ۵۰۰ هزار مهندس در سطح کشور حضور دارند، گفت: ۱۱۰ هزار مهندس 
در استان تهران داریم و سازمان نظام مهندسی خدمات طراحی و نظارت و به طور کلی 
کنترل ساختمان را بر عهده دارد ولی جای تعجب دارد که با این تعداد کثیر مهندسان 

هنوز بخش عمده ای از ساخت و سازهای شهری توسط مهندسان انجام نمی شود.
وی افزود: عدم استفاده از ظرفیت مهندسان موجبات هدر رفت سرمایه های ملی 
می شود. وی با بیان این که با روی کار آمدن هیأت مدیره دوره هشتم سازمان نظام 
تاکید کرد:  است،  از مهندسان ذی صلاح شده  استفاده  به  ویژه ای  توجه  مهندسی 
امیدواریم با همکاری شورای شهر، شهرداری و سازمان نظام مهندسی شاهد افزایش 

کیفیت ساخت و سازها باشیم.

9 ماه پس از ممنوعیت وارداتی برخی اقلام لوازم خانگی و تخصیص ارز نیمایی برای 
واردات آن، اکنون فعالان بازار می گویند که با وجود رشد قیمت ها و به دنبال آن کاهش 
تقاضا، در هفته های اخیر به دلیل در پیش بودن نوروز خرید شهروندان افزایش یافته 

است.
بازار لوازم خانگی در ایران با وجود آنکه در سال های اخیر صنایع مرتبط با آن پیشرفت 
های خوبی را در تولید برخی اقلام داشته و حتی علاوه بر خودکفایی، بازار صادراتی 
نیز برای خود دست و پا کرده است، باز هم به واردات و نیز برخی قطعات برای تولید 

محصول نهایی در داخل متکی است.
ارزش بازار لوازم خانگی ایران سالانه حدود چهار میلیارد و ۱8۰ میلیون دلار تخمین 

زده می شود که تولید داخلی پاسخگوی 2 میلیارد و 77۰ میلیون دلار آن است.
در سال های گذشته صادرات لوازم خانگی حدود ۱4۰ میلیون دلار در سال برآورد و 
در مقابل حدود 88۰ میلیون دلار انواع لوازم خانگی به طور رسمی وارد کشور می شد 
تا بخشی از نیازها پوشش داده شود؛ با این حال شکاف حدود ۵۳۰ میلیون دلاری بین 

عرضه و تقاضای این محصولات، قاچاق و واردات غیررسمی آن را رونق بخشیده بود.
همین اختلاف و جذابیت بازار سبب شده بود نه تنها واردات لوازم خانگی از طریق 
بازارچه های مرزی، واردات ته لنجی و ملوانی در سال های اخیر شدت یابد بلکه به 

صورت قاچاق نیز انواع محصولات وارد کشور شود.
با این حال سال 97 برای صنعت و بازار لوازم خانگی به دلیل بروز نوسان های ارزی 
بسیار متفاوت بود زیرا نه تنها بیش از 6۰ درصد از بازار آن وارداتی بود بلکه بخش اعظمی 

از تولیدات داخلی بویژه در حوزه محصولات برقی وابسته به واردات قطعات بود.
در ماه های اردیبهشت و خرداد ارز مورد نیاز واردات لوازم خانگی با تامین دلار 42۰۰ 
تومانی ثبت سفارش شد اما در 28 خردادماه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در 
مصوبه ای ورود برخی کالاها را با هدف حمایت از تولید داخلی ممنوع کرد و تهیه 
فهرست مشمول این ممنوعیت ها را به وزارت صنعت، معدن و تجارت سپرد که سرانجام 

این وزارتخانه 22 قلم کالای لوازم خانگی را در فهرست اقلام ممنوعه قرار داد.
مواد  های  کن  مخلوط  آسیاب،  خانگی،  های  آبسردکن  پرسی،  خانگی  اتوهای 
خوراکی، چای ساز و قهوه ساز، دستگاه برشته کردن نان، ریش تراش برقی، سشوار، 
فر، اجاق گاز، فریزر، ماشین لباسشویی، ماکروویو، هود آشپزخانه و یخچال فریزر، 

اقلامی هستند که واردات آنها ممنوع شد.
پس از آن نوبت به سیاست جدید دولت برای تقسیم بندی کالاهای وارداتی رسید و 
با اعلام اینکه ارز دولتی فقط در برای کالاهای اساسی، دارو و نهاده های دامی تعلق 
می گیرد، لوازم خانگی و قطعات مورد نیاز تولید داخلی آن در زمره کالاهایی قرار گرفت 
که برای واردات باید از سامانه ارزی نیما ارز مورد نیاز خود را از صادرکنندگان دریافت 

می کردند.
البته در همان دوران رئیس اتحادیه لوازم خانگی درباره ممنوعیت واردات برخی کالاها 
به ایرنا اعلام کرد: بهتر بود قبل از اینکه واردات برخی از لوازم خانگی ممنوع شود، با 

فعالان این عرصه مشورت می کردند. 
وی توضیح داد: برخی از اقلامی که واردات آنها ممنوع شده، اصلًا تولید داخل 

ندارد که می توان به ریش تراش، آبسردکن و اتو پرسی را نام برد ضمن آنکه مایکروویو 
و لباسشویی از جمله کالاهایی هستند که قطعات آنها وارد کشور شده و در واحدهای 

تولیدی مونتاژ می شود. 
* کاهش تقاضای خرید در بازار

از آنجا که لوازم خانگی از اقلام بادوام در سبد هزینه خانوارها به شمار می روند، پس از 
ممنوعیت واردات برخی کالاها و نیز تغییر روش تخصیص ارز به این محصولات، به دلیل 

افزایش قیمت ها، تقاضا برای خرید لوازم خانگی نیز در بازار رو به کاهش نهاد.
البته نمی توان در این میان شیطنت برخی دلالان، تولیدکنندگان و واردکنندگان را از 
یاد برد که برای کسب منفعت بیشتر، از عرضه کالا به بازار خودداری کردند و در نتیجه در 

مدت هشت ماه قیمت لوازم خانگی ۱۰۰ تا ۱۵۰ درصد رشد کرد.
در این شرایط بود که سازمان تعزیرات حکومتی وارد میدان شد و چندین انبار لوازم 

خانگی را در اطراف تهران کشف و ضبط کرد.
همانطور که پیش بینی می شد، جهش قیمت اقلام وارداتی لوازم خانگی در بازار، 
متقاضیان را به خرید تولید داخلی سوق داد و این موضوع بویژه برای زوج های جوان 
که در تب و تاب آماده کردن لوازم آغاز زندگی مشترک خود بودند، نمود بیشتری داشت.

* حال و هوای بازار در آستانه سال نو
همه ساله بازار لوازم خانگی در ایام پایانی سال رونق می گیرد زیرا بسیاری از مردم 
علاقه مندند که لوازم خانگی خود را تعویض کنند، اما امسال شرایط به گونه دیگری رقم 
خورد و رکود همچنان بر بازار حاکم بود. تا اینکه هفته گذشته )بیست و هفتم بهمن ماه( 
فیلم کوتاهی از رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی در رسانه ها و فضای مجازی 
پخش شد که از مردم می خواست اگر قصد خرید دارند، آن را به بعد موکول نکنند و در 

حقیقت مردم را به خرید کالا دعوت کرده بود.
اظهارات این مقام صنفی بازخوردهایی را در مجلس و دولت به دنبال داشت و برخی 
بر این باور بودند که چنین اظهارنظرهایی به نگرانی مردم دامن می زند اما »محمد 
طحانپور« رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا، آن را ناشی از سوء برداشت دانست و گفت: بحثی که در نشست خبری با رسانه 
ها مطرح شد، این بود که مردم لوازم خانگی مورد نیاز خود را تهیه کنند و آن را به سال 
بعد موکول نکنند.  طحانپور در ارزیابی خود از وضعیت حاکم بر بازار لوازم خانگی اظهار 
داشت: خوشبختانه در هفته های اخیر شرایط در بازار تغییر کرده و با اینکه دست 
اندرکاران این صنف در ماه های گذشته با رکود و کاهش تقاضا در بازار روبرو بودند، اکنون 

شاهد آن هستیم که افراد برای تامین مایحتاج و یا برای تهیه جهیزیه به بازار آمده اند. 
این مقام صنفی با اشاره به ممنوعیت واردات برخی اقلام لوازم خانگی گفت: سهم 
بازار کالاهای وارداتی به کارخانه های خوب داخلی انتقال یافته و در نتیجه تقاضا برای 

تولیدات داخلی رشد کرده است که می تواند سبب رونق تولید در کشور شود.
طحانپور به مردم توصیه کرد هنگام خرید فاکتور با مهر رسمی فروشگاه را از فروشنده 
بگیرند و چنانچه آن واحد صنفی با وجود کالا در انبار حاضر به عرضه نشد، با اتحادیه 

فروشندگان لوازم خانگی تماس بگیرند.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی درباره دغدغه این روزهای اصناف گفت: یکی 
از نگرانی های ما این است که مواد اولیه تولید این اقلام همچون کمپرسور یخچال که در 
داخل تولید نمی شود، به اتمام برسد و همواره در نشست با مسئولان این موارد را اعلام 

کرده ایم تا به موقع برای آن تصمیم گیری کنند.

ایمان گزارش می دهد

چرخ بازار لوازم خانگی می چرخد

یارانه جدیدی در راه است یا مبلغ یارانه ها افزایش می یابد؟ این 
نکته را می توان از صحبت های محمدباقر نوبخت، رییس سازمان 

برنامه و بودجه دریافت .
 نوبخت تاکید کرده است هر مابه التفاوتی که از تخصیص ارز 
بازگردانده  مردم  به  شود،  حاصل  اساسی  کالاهای  به  رسمی 

خواهد شد.
 فصل اول داستان ارز 42۰۰ تومانی با خیز شدید دلار برای فتح 
قیمت های بالاتر رقم خورد. وقتی نرخ دلار رو به افزایش گذاشت، 
در روزهای پایانی فروردین بود که دولت اعلام کرد ارز تک نرخی 
است و خرید وفروش ارز به قیمتی بالاتر از 42۰۰ تومان ممنوع 
است. این اما همه ماجرا نبود. از پس اعلام تک نرخی شدن ارز 
نیز وضعیت چندان عادی نشد و رکورد شکنی های دلار هر روز 
تدام یافت. تخصیص ارز 42۰۰ تومانی ابتدا برای واردات کالا و 
سپس برای واردات کالاهای اساسی با هدف پیشگیری از افزایش 
قیمت در دستور کار قرار  گرفت اما نتیجه چندان مطلوب نبود. 
از پس رشد بی محابای تورم، قیمت کالاهای اساسی نیز رشدی 
متناسب با نرخ تورم عمومی را تجربه کرد در حالی که قیمت ارز 

تخصیصی برای واردات آن 42۰۰ تومان بود.
 حالا معلوم می شود بسیاری از اقلامی که با ارز 42۰۰ تومانی 
وارد بازار شده است، بر مبنای قیمت های بالاتری فروخته می 

شوند.
 این مابه التفاوت که رقمی قابل توجه می شود و برخی از آن به 
عنوان حراج منابع حلی نیز یاد می کنند، در جیب عده ای معدود 

قرار می گیرد.
 حالا اما مکانیزم تازه ای در سخنان نوبخت رونمایی شده است. 

وی از بازگرداندن این مابه التفاوت به مردم سخن می گوید.
* اعتباری به بزرگی ۶۰ هزار میلیار تومان

امسال اعتباری برابر با ۱4 میلیارد دلار برای واردات کالاهای 
نوبخت  آن گونه که  یافته است.  بنه کشور اختصاص  اساسی 

می گوید میزان مابه التفاوت حاصل از این رقم برابر با 6۰ هزار 
میلیارد تومان می شود. اعتباری قابل توجه. با احتساب جمعیت 
8۱ میلیون نفری ایران سهم هر ایرانی از این مابه التفاوت برابر 
با 74۰ هزار تومان می شود. به عبارت دیگر دولت به ازای هر 
شهروند یارانه ای برابر با 74۰ هزار تومان را تخصیص می دهد تا از 
افزایش قیمت کالاهای اساسی ممانعت کند این در حالی است 
که بررسی های آماری نشان می دهد میزان رشد قیمت کالاهای 
اساسی چندان به اعتبارات مذکور وابستگی نداشته و کالاها 

همچنان رو به افزایش نهاده اند.
 در چنین شرایطی تصمیم برای بازگرداندن مابه التفاوت نرخ 
ارز واردات کالاهای اساسی به مردم از برقراری مکانیزمی تازه در 

اقتصاد خبر می دهد.
پرداخت یارانه نقدی از سال ۱۳89 کلید خورد وقتی که مقرر 
شد یارانه های پنهان تبدیل به یارانه آشکار شود و در قالب نقدی 
میان مردم توزیع شود. یارانه نقدی مبلغی برابر با 4۵ هزار و 4۰۰ 

نفر به ازای هر نفر است.

 حالا از پس هشت سال، یارانه های نقدی به زخمی چرکین 
برای اقتصاد ایران بدل شده اند اما به نظر می رسد با توجه به موثر 
نبودن پرداخت یارانه های پنهان یا اعطای این مابه التفاوت به وارد 
کننده و تولید کننده و عدم انتفاع مصرف کننده از آن، شیوه های 

جدید در دستور کار قرار گرفته است.
 البته نوبخت تبصره ای را نیز در سخنان خود به کار گرفت و 
تاکید کرد دولت حاضر شده این مابه التفاوت را از واردکنندگان 
و تولیدکنندگان دریافت نکند، به شرط اینکه قیمت کالاها نیز 
افزایش نیابد. اقدامی که تا کنون صورت گرفته اما مانعی بر سر 

راه افزایش قیمت ها نبوده است.
* چه کسانی یارانه می گیرند؟

پرداخت این مابه التفاوت به نظر می رسد مکانیزمی مجزا از 
پرداخت یارانه نقدی داشته باشد. دولتی و مجلس چند سالی 
است که در تکاپوی کاهش فهرست دور و دراز یارانه بگیران در 
ایران هستند و مفاد قانون بودجه نیز این پیش بینی را برای سال 
آینده در خود دارد اما با این حال مابه التفاوت نرخ ارز رسمی 
ارز  به  برای واردات کالاهای اساسی یعنی مبلغ 42۰۰ تومان 
تخصیصی برای واردات کالا یعنی ارز نیمایی که غالبا رقمی در 
کانال هشت هزار تومان است، قرار است در قالب دستور العمل 
مشخصی به مردم تعلق گیرد تا موجبات تقویت قدرت خرید را 

فراهم کند.
 برخی می گویند این بازگرداندن می تواند نه تنها در قالب نقدی 
که در قالب کالایی باشد. امسال نیز دولت با هدف حمایت از سبد 
معیشت سبد حمایتی 2۰۰ هزار تومانی را به ۱6 میلیون خانوار تا 

کنون اختصاص داده است.
 خبرهای رسیده از جلسات متعدد مسئولان در این خصوص 
دلالت بر آن دارد که وزنه بارگرداندن کالایی این اعتبار به مردم 
سنگین تر از شکل نقدی بازگرداندن آن است. هر چه هست سال 

آینده حمایت های متفاوتی در این قالب در راه است.

نوبخت از بازگرداندن مابه التفاوت ارز کالاهای اساسی خبر داد

یارانهجدیدیدرراهاست؟

نایب رئیس فدراسیون واردات گفت: فقدان ساختار مناسب برای واردات از طریق ارز 
حاصل از صادرات، سبب شده که صادرکنندگان و واردکنندگان در فضایی غیر شفاف و 

غیر قابل اعتماد و اطمینان به جان هم بیافتند و امنیت ذهنی یکدیگر را نشانه بروند.
حسین غروی رام درباره مشکلات واردکنندگانی که قصد استفاده از ارز حاصل از 
صادرات را دارند، اظهار کرد: متأسفانه با وجود همه صحبت هایی که درباره واردات از 
طریق ارز صادراتی صورت گرفته، ساز و کار عملیاتی روشنی برای این کار تعریف نشده 
و دولت و بانک مرکزی به گونه ای عمل کرده اند که به نظر می رسد که صرفاً خواسته اند 
یک راهی را بدون در نظر گرفتن الزامات آن و رفع مشکلات و نگرانی های بازیگران آن، 
بگشایند. به گفته او، تمام زوایای این مدل نشان می دهد که درباره ساز و کار اجرایی 
آن، برنامه ریزی درست و مشخصی صورت نگرفته است و این به معنای رها کردن فعالان 

اقتصادی به حال خود و فرار سیاست گذاران از وظیفه قانونی شان است.
وی با اشاره به برخی مشکلات موجود گفت: واردکنندگان نمی دانند چگونه و از چه 
طریقی می توانند صادرکنندگانی که تمایل به در اختیار قرار دادن ارزهای خود را دارند، 
پیدا کنند و بیش از اینکه بتوانند از روش های نظام مند بهره ببرند، متکی به معرفی از 
سوی واسطه ها و طرف های سوم هستند. نایب رئیس فدراسیون واردات افزود: واقعیت 
این است که رابطه مالی در این مدل، پتانسیل آن را دارد که دچار انحراف، اخلال، 
سوءاستفاده طرفین یا کلاهبرداری شود و شیوه ای برای ایجاد اطمینان خاطر نزد 
طرفین تعریف نشده و قراردادی بابت تضمین حسن انجام کار وجود ندارد. به همین 
دلیل واردکننده و صادرکننده، هر دو در یک فضای ناامن ذهنی، پر تنش و استرس زا 
قرار دارند که آیا پول در نهایت به حساب مقصد واریز خواهد شد یا نه. غروی رام با اشاره 
به اینکه نوع ارز حاصل از صادرات ممکن است با نوع ارزی که واردکنندگان نیاز دارند 
متفاوت باشد، تاکید کرد: متأسفانه در خصوص نرخ تبدیل کورتاژهای صادراتی به 
وارداتی، مکانیزم روشن و پایداری وجود ندارد چرا که نرخ تبدیل در یک سامانه ای است 
که فقط بانک ها به آن دسترسی دارند و نوسانات آن ممکن است روزانه باشد و اگر تغییری 
ایجاد شود، سیستم قفل می شود و کار به تنظیم مجدد اسناد کشیده می شود که هم 
زمان بر است و هم موجب اتلاف انرژی می شود. نایب رئیس فدراسیون واردات ادامه داد: 
مشکل دیگر به موضوع کشف نرخ ارز باز می گردد. اینکه قیمت ارز در این شیوه، ریشه 
در توافق صادرکننده و واردکننده دارد، خیلی خوب است ولی به هر حال، منطق حکم 
می کند که این توافق باید فارغ از بحث اعتماد، مبتنی بر یک مکانیزم کشف نرخ ارز باشد 
که در حال حاضر روشی برای آن وجود ندارد و جایی هم برای آن تعریف نشده است و 
صرفاً بر اساس اعتماد یا نیاز طرفین پیش می رود. وی هشدار داد: عدم توجه به رفع 
مشکلات این مدل، علاوه بر اینکه سرعت امور را به شدت کاهش داده و تجارت خارجی 
را دچار خودتحریمی ساخته، نگرانی های مختلفی را نیز نزد فعالان اقتصادی ایجاد کرده 
است و با توجه به تنگناهای مختلفی که در ماه های اخیر بر کشور تحمیل شده، فشار 
خودتحریمی ها به گونه ای خواهد شد که تأمین برخی کالای مورد نیاز بازار دچار اختلال 
شود. نایب رئیس فدراسیون واردات تاکید کرد: این وظیفه دولت یا بانک مرکزی است که 
برای مدل های پیشنهادی خودشان، مکانیزم عملیاتی و اجرایی ایمن و تسهیل کننده 
در نظر بگیرند و این معنا ندارد که ذی نفعان یک حوزه را به جان یکدیگر بیاندازند. از این 
رو دولت یا بانک مرکزی باید هرچه زودتر و پیش از ریشه دواندن مکانیزم های غیر شفاف، 
رانت آفرین و یا کلاهبرداری، راسا وارد عمل شده و یک ساختار مناسب در این رابطه 

تعریف و ابلاغ کنند.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه قیمت مسکن در سال آینده به ثبات 
می رسد گفت: در نمایشگاه املاک و مستغلات که در روزهای آینده برگزار می شود 

سازندگان، واحدهای خود را با تخفیفات 8 تا ۱۰ درصد عرضه می کنند.
مصطفی قلی خسروی در نشست خبری ششمین نمایشگاه املاک و مستغلات 
اظهار کرد: در ششمین نمایشگاه املاک و مستغلات که از ۱۰ تا ۱۳ اسفندماه ۱۳97 
برگزار می شود سعی کرده ایم مشاوران املاک، سازندگان و بانک ها را با یکدیگر عجین 
کنیم تا بتوانند املاک خود را عرضه کنند. البته وزارت صنعت، معدن و تجارت، ما را از 
فروش در محل نمایشگاه منع کرده اما خریداران می توانند هماهنگی لازم را انجام دهند 
و قراردادها را خارج از نمایشگاه منعقد کنند. وی افزود: قرار شده سازندگان، املاک 

خود را اعم از مسکونی و تجاری با تخفیف 8 تا ۱۰ درصد در این نمایشگاه عرضه کنند.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه ما به عنوان مجری، تعهداتی داده ایم 
گفت: از جمله تعهدات ما این است که شرکت های خارجی حق فروش املاک ندارند 

و حراست وزارت صمت این موضوع را با حساسیت دنبال می کند.
خسروی درباره پیش بینی از قیمت مسکن در سال آینده گفت: تجربه نشان می دهد 
که بعد از انقلاب چهار بار در سال های ۱۳68، ۱۳86،۱۳9۱ و ۱۳97 قیمت مسکن 
جهش داشته است. چهار مؤلفه اصلی هم باعث این جهش می شود که حامل انرژی، 
ارز، طلا و بورس است که هرگاه حرکت کند قیمت ها بالا می رود. در سال ۱۳9۱ رشد 
یکباره نرخ ارز باعث افزایش قیمت مسکن شد، بعد به تدریج به ثبات رسید. در۱۳97 نیز 
همین اتفاق افتاد و انتظار داریم از این به بعد قیمت مسکن به ثبات می رسد. البته ممکن 

است بالا برود اما کمتر از شاخص تورم خواهد بود.
*افزایش شکایت از سایت  دیوار برای گرانفروشی ها

رئیس اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به خرید و فروش مسکن از طریق سایت هایی 
همچون دیوار و شیپور گفت: سابقه این کار در زمان شهرداری آقای کرباسچی وجود 
داشت و در بخشی از نقاط تهران اقدام به فایل فروشی می کردند اما نتیجه ان شد که 
دزدی از خانه ها افزایش پیدا کرد چرا که عده ای در قالب مشاور املاک در خانه های 

مردم رفت و آمد داشتند.
وی ادامه داد: مخالف ورود تکنولوژی به بازار مسکن نیستیم اما باید نظارت بر آن 

افزایش پیدا کرند.
وی گفت: شاهد آن بودیم که قیمت برخی از  واحدها بیشتر از قیمت واقعی آنها در 
سایت دیوار به نمایش گذاشته می شود و عده ای بدون مشورت با مشاوران املاک نسبت 
به خرید این واحدها اقدام می کنند که اخیرا به همین دلیل شکایت از این سایت ها از 

جمله دیوار افزایش پیدا کرده است.
*کاهش چهار درصدی معاملات مسکن در کل کشور

خسروی با اشاره به مقایسه معاملات انجام شده در یک سال گذشته در کشور اظهار 
داشت: از تاریخ اول فرردوین 96 تا ۳۰ بهمن 96 ، تعداد کل قراردادهای معامله شده 
در کشور اعم از خرید و فروش و اجازه یک میلیون و 22۰ هزار و ۱۱۵ فقره بوده است که 
این رقم در تاریخ اول فروردین 97 تا ۳۰ بهمن ماه 97 به یک میلیون و ۱8۳ هزار و 9۱6 

فقره کاهش پیدا کرده است.
کاهش  درصد  چهار  تاریخی  بازه  دو  این  در  قراردادها  کل  در  داد:  ادامه  خسروی 
معاملات بوده که در بخش مبایعه نامه ها با کاهش هفت درصدی و در بخش اجاره نامه 

ها با کاهش ۱4 درصدی مواجه بودیم. 

نایب رئیس فدراسیون واردات مطرح کرد:
تجارتخارجیگرفتارمدلهای

فاقدساختاراست

رئیس اتحادیه مشاوران املاک خبر داد
قیمتمسکندرسالآینده

بهثباتمیرسد یک فعال کارگری افزایش حداقل دستمزد برای کارگران در سال 98 را ۳۰ درصد 
پیشنهاد داد و گفت: پیگیری می کنیم تعیین تکلیف دستمزد کارگران قبل از پایان سال 

انجام شود.
جواد اکبری با اشاره به صحبت هایی که درباره تعیین تکلیف دستمزد 98 کارگران در 
سال آینده مطرح شده، اظهار کرد پیگیری می کنیم تعیین تکلیف دستمزد به سال آینده 
موکول نشود و طی مذاکراتی که با وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی داشتیم مقرر شد 

جلسات شورای عالی کار به صورت مستمر برگزار شود.
وی ابراز امیدواری کرد، با برگزاری مستمر این جلسات تکلیف دستمزد کارگران در سال 
98 تا انتهای سال جاری مشخص شود. عضو هیئت رئیسه کانون بازنشستگان کارگری 
کشور درباره میزان افزایش دستمزد کارگران برای سال 98 نیز یادآور شد: به عقیده ما 
باید دستمزد کارگران حداقل ۳۰ درصد افزایش یابد تا جوابگوی بخشی از هزینه های 
زندگی آنها باشد. اکبری احتمال پذیرفته شدن پیشنهاد افزایش ۳۰ درصدی دستمزد 
98 را کم دانست و تاکید کرد: اینکه دولت 2۰ درصد افزایش دستمزد کارمندان را برای 
سال آینده در نظر گرفته، کار کارگران را کمی دشوار کرده است. دبیر پیشین خانه کارگر 
کرمانشاه با بیان اینکه کارفرمایان نیز حق را به کارگران می دهند، اما در عمل هنگامی 
که افزایش ۳۰ درصدی را پیشنهاد می کنیم اعلام می کنند که با این افزایش دستمزد 
ورشکست خواهند شد، گفت: اینکه تولیدکنندگان قیمت تمام شده محصولات خود را 
بالا ببرند اما دستمزد کارگر را بالا نبرند منطقی نیست. متأسفانه اکنون ارزان ترین هزینه 

برای تولیدکنندگان دستمزد کارگر است.
وی خاطرنشان کرد: از سوی دیگر اعلام می شود با افزایش ۳۰ درصدی دستمزد 
کارگران شاهد افزایش نقدینگی و تورم در جامعه خواهیم بود که برای این منظور نیز 
پیشنهاداتی را ارائه دادیم. اکبری افزود: پیشنهاد دادیم بخشی از افزایش دستمزدی که 
برای کارگران در نظر گرفته می شود شامل افزایش هزینه خواروبار، افزایش حق مسکن و 
یا پرداخت سبد کالا به صورت جنس به آنها باشد تا هم باعث تزریق نقدینگی نشود و هم 
بخشی از نیازها و هزینه های آنان را پوشش دهد. بعلاوه می توان مانند هر سال افزایش 
دستمزد حداقل بگیران را بیشتر از سایر سطوح کارگری اعمال کرد. وی اشاره ای هم به 
افزایش هزینه های زندگی کارگران به دنبال افزایش قیمت انواع کالاها داشت و اظهار 
کرد: حداقل دستمزدی که اکنون کارگران دریافت می کند کفاف ۳۰ درصد هزینه های 
زندگی آنها را می دهد و برای اینکه کارگران بتوانند نیازهای زندگی خود را تأمین کنند 

حقوق آنها نیازمند افزایش سه برابری است که متأسفانه این امر امکان تحقق ندارد.

یک فعال کارگری:
پیشنهادماافزایش30درصدیدستمزد98است
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نامه نهادهای نظارتی به مهدی تاج؛

 ادامه حضور بازنشسته ها جرم است
 نامه ای که از سوی نهادهای نظارتی به فدراسیون فوتبال ارسال شده به رئیس این 
فدراسیون تاکید کرده ادامه فعالیت افراد بازنشسته در این رشته جرم است و با افراد 

متخلف برخورد خواهد شد.
اعلام قانون منع بکارگیری بازنشسته ها بخشی از بدنه ورزش را هم شامل شد که در 
بین ۱۳ فدراسیونی که درگیر این ماجرا شدند، فدراسیون فوتبال شرایط متفاوتی پیدا کرد 
و با وجود تاکیدی که از سوی نهادهای نظارتی شده بود اما هنوز پرونده این فدراسیون 

باز است. 
بهاروند، محمود اسلامیان،  تاج، علی کفاشیان، محمدرضا ساکت، حیدر  مهدی 
فریدون اصفهانیان و کاظم طالقانی بازنشسته های دانه درشت فدراسیون فوتبال بودند 
که باید مسئولیت شان را ترک می کردند اما با وجود تاکیدی که از سوی نهادهای نظارتی 

می شد آنها حاضر به تبعیت از این قانون نشدند.
در پیش بودن رقابتهای جام ملت های آسیا مسئولان وزارت ورزش و کمیته ملی 
المپیک را برآن داشت تا با اتخاذ تصمیمی منطقی، فضای فوتبال را برای دیدارهای تیم 

ملی آرام نگه دارند و پس از آن به طور جدی موضوع را پیگیری کنند.
البته توافق هایی که در جلسات پرتعداد مهدی تاج با مسعود سلطانی فر و سیدرضا 
رئیسه  هیات  بازنشسته  اعضای  سایر  شد  مقرر  بود،  گرفته  صورت  امیری  صالحی 
مسئولیت شان را ترک کنند اما رئیس فدراسیون به استناد ماده ۶۰ قانون خدمات کشور 

و استفاده از کارت جانبازی به فعالیتش ادامه دهد.
در این میان محمدرضا ساکت به عنوان دبیرکل فدراسیون فوتبال از مسئولیتش استعفا 
کرد اما در طول برگزاری جام ملت های آسیا کنار تیم ملی بود و عملا به فعالیتش ادامه 

داد. اما سایر اعضای بازنشسته همچنان به فعالیت شان ادامه دادند. 
سناریوهایی که از سوی مسئولان فوتبال در تقابل با وزارت ورزش نوشته می شد حتی 
مجمع این فدراسیون که قرار بود ۱۹ دی برگزار شود را هم شب قبل لغو کرد تا مشخص 
شود بازنشسته ها در اندیشه تقابل با تصمیمی هستند که فراتر از وزارت ورزش گرفته 

شده بود. 
با این حال پس از جام ملت های آسیا که با ناکامی تیم ملی در رسیدن به فینال همراه 
بود، ماجرای بازنشسته های فدراسیون فوتبال وارد مرحله جدیدی شد. مهدی تاج که به 
طور موقت ماندنی شده بود مجوز کتبی برای ماندن را دریافت کرد و می تواند به کارش 

ادامه دهد. اما سایر اعضای بازنشسته هنوز هستند!
پس از جام ملت های آسیا و مقاومت بازنشسته ها در ترک مسئولیت شان، از سوی 
نهادهای نظارتی نامه ای به فدراسیون ارسال و طی آن تاکید شده است که فعالیت 

بازنشسته ها در این فدراسیون جرم است و با افراد متخلف برخورد خواهد شد. 
در این نامه تاکید شده است که فعالیت افراد بازنشسته در فدراسیون از روز ۱۶ آذر جرم 

محسوب می شود و آنها حق هیچگونه کار قانونی و امضا قرارداد یا سندی را ندارند. 
بازنشسته هیات رئیسه  به نظر می رسد در مجمع روز ۱۹ اسفند تکلیف اعضای 
فدراسیون فوتبال مشخص خواهد شد و آنها چاره ای جز ترک مسئولیت ندارند مگر اینکه 

بخواهند مقابل قانون بایستند!

مدیرعامل باشگاه ذوب آهن:

برنامه سازمان لیگ مثل شمشیر ما را ذبح می کند
 مدیرعامل باشگاه ذوب آهن اصفهان  با انتقاد از سازمان لیگ و فشردگی مسابقات این 
تیم در آسیا و لیگ برتر گفت: این برنامه مثل شمشیری است که ما را ذبح می کند و باید از 

الان خودمان را حذف شده بدانیم.
سعید آذری با انتقاد از برنامه ریزی سازمان لیگ و فشردگی مسابقات ذوب آهن در لیگ 
برتر و در لیگ قهرمانان آسیا گفت: متاسفانه سازمان لیگ شمشیر دستش گرفته و به جان 
نمایندگان ایران در آسیا افتاده است. برنامه آنها مثل شمشیری است که ما را ذبح می کند. 

هیچکس نمی تواند مثل خودمان تیم های ایرانی را از آسیا حذف کند.
وی افزود: اینطور که نمی شود. ما باید هر سه، چهار روز در لیگ برتر و در آسیا بازی کنیم. 

با این برنامه ریزی باید از همین حالا خودمان را در مرحله گروهی حذف شده بدانیم.
مدیرعامل باشگاه ذوب آهن تصریح کرد: جالبتر این است که آقایان در سازمان لیگ با 
این ذهنیت برنامه ریزی کرده اند که ذوب آهن در مرحله پلی آف به الغرافه می بازد و حذف 
می شود. حتی یک درصد هم این شانس را برایمان قائل نشدند که با غلبه بر  الغرافه به 

مرحله گروهی برسیم.
آذری درباره اینکه باتوجه به فشردگی مسابقات لیگ راهکار حل این مشکل چیست؟ با 
انتقاد ضمنی از کارلوس کی روش سرمربی سابق تیم ملی گفت: کسانی که لیگ را دو ماه 
تعطیل کردند و رفتند باید دنبال چاره و راهکار باشند نه ما! آن موقع که گلویمان را پاره می 
کردیم لیگ را تعطیل نکنید برای این روزها بود. ما ایمان داشتیم از مرحله پلی آف لیگ 

قهرمانان بالا می آییم ولی برنامه ای که ریخته اند چیز دیگری می گوید.
وی ادامه داد: ساختار فوتبال در کشورهایی مثل قطر و امارات به تیم هایشان کمک 
می کند تا در آسیا اول باشند اما سازمان فوتبال ما »پدر همه را درآورده است«. این چه 

نوع مدیریتی است؟
مدیرعامل باشگاه ذوب آهن خاطرنشان کرد: با این تفاسیر یا مجبوریم لیگ را فدای 
آسیا کنیم و یا آسیا را فدای لیگ برتر. شاید هم مجبور شویم در لیگ برتر با تیم امیدمان 
بازی کنیم. آن موقع چه کسی باید پاسخگوی هواداران ذوب آهن و مردم اصفهان باشد؟ 
آقایان انتظار دارند با این برنامه ریزی سال آینده AFC به جای سه سهمیه، هفت سهمیه 

به ایران بدهد!

وینفرد شفر: 

رویارویی با منصوریان حساس نیست
سرمربی تیم فوتبال اسقلال تهران گفت: رویارویی با منصوریان در دیدار مقابل ذوب 

آهن برای من اهمیتی ندارد زیرا نقل و انتقال مربیان در فوتبال کاملا طبیعی است.
»وینفرد شفر« در نشست مطبوعاتی پیش از بازی استقلال و ذوب آهن اصفهان گفت: 
دو بازی قبلی ذوب آهن در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا را به طور کامل تماشا کردم 
و به خوبی از این تیم شناخت دارم و باید به این تیم تبریک بگویم که به مرحله گروهی لیگ 

قهرمانان آسیا صعود کرد.
وی افزود: ذوب آهن تیمی محکم و سرعتی است و اگر استقلال می خواهد فردا به 

پیروزی برسد و سه امتیاز کامل را به دست آورد باید با آمادگی کامل به زمین برود.
سرمربی استقلال درباره فشردگی مسابقات لیگ برتر گفت: این موضوع یکی از بزرگ 
ترین مشکلات ماست و واقعا نمی دانم چرا مسابقات باید این قدر فشرده برگزار شود. اگر 
سازمان لیگ، فوتبال ایران را دوست دارد باید شرایط بهتری را برای حضور تیم های ایرانی 

در لیگ قهرمانان آسیا در نظر بگیرد.
شفر درباره رویارویی با سرمربی سابق استقلال در دیدار فردا، خاطر نشان ساخت: برای 
من این مساله اهمیتی ندارد. منصوریان قبل از من سرمربی استقلال بوده و این در فوتبال 

طبیعی است.
وی در پاسخ به این پرسش که یکی از مسولان سازمان لیگ اعلام کرده برای برنامه 
مسابقات با شفر و سایر سرمربیان باشگاه ها هماهنگی های لازم را انجام داده است 
گفت: شاید من را نمی شناسند که این حرف را زده اند. چنین برنامه ای را ندیده ام و از 
آن اطلاعی ندارم. شفر در خصوص احتمال عدم حضور تیم ملی فوتبال ایران در تورنمنت 
چین گفت: اگر این اتفاق افتاده باشد خیلی خوشحال می شوم زیرا می توانم تمام 
بازیکنان خود را در اختیار داشته باشم. حضور بازیکنان در تیم ملی افتخار بزرگی است اما 

در شرایط فعلی به حمایت فدراسیون از باشگاه ها نیاز جدی داریم. 

 درخواست سرمربی آمیان از قدوس:

 خودت را با لیگ فرانسه منطبق کن
سرمربی آمیان فرانسه از هافبک ایرانی 
با  را  خودش  که  کرد  درخواست  خود 

شرایط لیگ فرانسه منطبق کند.
 کریستوف پلیسیه، سرمربی آمیان از 
سامان قدوس، هافبک ملی پوش ایرانی 
خود درخواست کرد تا خودش را با شرایط 

لیگ فرانسه منطبق کند.
کرد:  عنوان  خود  مصاحبه  در  پلیسیه 
جام  مسابقات  برگزاری  حین  در  قدوس 
شد  ملحق  ما  به  روسیه   2۰۱8 جهانی 
و بعد از جام جهانی نیز برای حضور در 
مسابقات جام ملت های آسیا 2۰۱۹ رفت. او فرصت کافی برای منطبق کردن خودش با 
تیم را نداشت. وی افزود: سامان باید در شرایط کنونی از نظر ذهنی و روانی روی خودش 

کار کند تا با توجه به نیازهای ما در لیگ خودش را با شرایط لیگ فرانسه منطبق کند.
 

پیشنهاد وسوسه انگیز اماراتی ها به رونالدو!
یک باشگاه اماراتی برای حضور فوق ستاره پرتغالی یووه در لیگ این کشور حاضر است 

که دو برابر دستمزد او در بیانکونری ها را پرداخت کند.
به  گزارش  ایسنا  و  به نقل از elsport، کریستیانو رونالدو بعد از ۹ فصل حضور در رئال 
مادرید و کسب عناوین و جام های زیاد تصمیم گرفت که این تیم را ترک و راهی یوونتوس 
شود. این فوق ستاره پرتغالی سالانه ۳۰ میلیون یورو حقوق از باشگاه یووه دریافت می کند 
و قرارداد چهار ساله با این تیم ایتالیایی دارد. elsport نوشت که در سفر اخیری که رونالدو 
به امارات برای حضور در مراسم گلوپ ساکر داشت یک تاجر اماراتی به رونالدو پیشنهاد 
وسوسه انگیزی برای حضور در لیگ امارات داد تا جایی که یک باشگاه اماراتی حاضر 

است که پیشنهاد نجومی ۶۰ میلیون یورو برای یک فصل را به رونالدو بدهد.

استیلی: اردوی ۱۱ اسفند خیلی برایمان مهم است 

باشگاههابازیکنندهندبامحرومیتروبهرومیشوند
مدیر تیم فوتبال امید، گفت:  اردوی آخرمان بسیار مهم است و 

ناچار هستیم از همه بازیکنان استفاده کنیم.
 تیم فوتبال امید از تاریخ 2 تا ۶ فروردین در مرحله اول انتخابی 

المپیک باید به مصاف ترکمنستان، عراق و یمن برود.
اردوی  اسفند   ۱۱ تاریخ  از  امید  فوتبال  تیم  است  قرار 
آماده سازی خود را آغاز کند که با توجه به هم زمانی این اردو 
با لیگ برتر این نگرانی وجود دارد که باشگاه ها اجازه حضور 

بازیکنان خود را ندهند. 
حمید استیلی در گفت وگویی در مورد اردوی تیم امید و شرایط 

موجود صحبت های زیر را انجام داد:
گفته می شود در حال رایزنی برای برگزاری چند دیدار 

دوستانه هستید.
هنوز حریفان تدارکاتی ما مشخص نشده اند، اما مهدی تاج 
به کمیته بین الملل فدراسیون گوشزد کرده دو حریف تدارکاتی 
برای اردوی آخر ما پیدا کنند و رایزنی های لازم در این رابطه انجام 
شود. فدراسیون از طریق روابط بین الملل خود، خانم اسدی و 
همکارانشان در حال پیگیری این مسئله برای انتخاب دو حریف 

تدارکاتی است. 
*اردوی اول تا ۵ اسفند لغو شد و حالا باید منتظر اردوی 

بعدی باشیم. 
ما با توجه به شرایط لیگ و صحبت هایی که انجام شد، اردوی اول 
تا پنجم اسفند را لغو کردیم تا با مسئولان و باشگاه ها  تعامل کنیم.  
نمی خواستیم  با این مشکل که  از 2۶ بازیکن ۱۰ نفر به اردو بیایند 
مواجه شویم، به همین خاطر کارمان را به اردوی ۱۱ اسفند موکول 

کردیم تا برنامه های تیم را با حضور تمامی نفرات دنبال کنیم. 
*مثل اینکه در مورد حضور بازیکنان در تمرینات جلسه ای 

با رئیس فدراسیون و مسئولان مربوطه داشتید.
بله، با هیأت رئیسه سازمان لیگ در حضور رئیس فدراسیون 
جلسه داشتیم و در مورد مشکلات تیم امید و برنامه هایی که تا 
به الان پشت سر گذاشتیم صحبت کردیم. در مورد برنامه های 
گذشته  تیم امید گزارشی ارائه دادم.  در آنجا در مورد شرایط 
بیان شد،  که  مهمترین مسئله ای  و  کردم  امید صحبت  تیم 

موضوع عدم حضور بازیکنان در آخرین اردوی تیم امید بود. با 
مسئولان کمیته انضباطی هم جلسه داشتیم تا در مورد اینکه 
چه اقداماتی برای حضور بازیکنان انجام دهیم صحبت کردیم. 
قرار بر این شد که همه با تیم امید همکاری کنند. ما اردویی 2۰ 
روز قبل از مسابقات مرحله اول انتخابی درنظر گرفتیم چرا که 
نیاز به آماده سازی داریم. فقط حدود 2۰ تا ۳۰ درصد بازیکنان 
ما در لیگ بازی می کنند و کار سختی برای آماده سازی بازیکنان 
از لحاظ بدنی و تاکتیکی داریم. قرار بر این شد که باشگاه ها با 
تیم امید همکاری کنند و اگر بازیکنی دراختیار ما قرار نگرفت، 

محرومیت در نظر گرفته شود.
*آیا قرار است قانون محرومیت بازیکنان اعمال شود؟

بله این قانون از قبل وجود داشت و یک اردو هم علی شجاعی 
بازیکن نساجی نتوانست تیمش را همراهی کند. ما مجبور 
هستیم این اقدام را انجام دهیم، چرا که کار بسیار سختی در 

پیش داریم. از باشگاه ها می خواهیم با تیم امید تعامل داشته 
باشند، چرا که در اینجا بحث مان ملی است. ما کاری از دستمان 
برنمی آید و در این مدت تلاش کردیم تمامی اردوها را در فیفادی 
برگزار کنیم که باشگاه ها لطمه نخورند. اردوی آخرمان بسیار 
مهم است و ناچار هستیم از همه بازیکنان استفاده کنیم و حتی 
درخواست کردیم در صورت امکان، رقابت های لیگ را به تعویق 
بیندازند تا این اردو بدون مشکل برگزار شود که مهدی تاج هم 

این موضوع را اعلام کرده است. 
آسیا در مرحله یک  اینکه لیگ قهرمانان  به  توجه  *با 
هشتم نهایی تا ۵ تیر ادامه دارد این امکان وجود دارد که 

لیگ هم دیرتر به پایان برسد.
بله، ما این پیشنهاد را دادیم به این خاطر که در تابستان و سال 
آینده برنامه و فشردگی خاصی وجود ندارد و اگر یک هفته یا دو 

هفته لیگ دیرتر تمام شود مشکلی به وجود نمی آید. 

* مثل اینکه مهدی تاج هم از برنامه تیم امید حمایت کرده 
و گفته در صورت نیاز لیگ را تعطیل کنند؟

بله، تاج محکم پشت برنامه های تیم ایستاده است. مهمترین 
رویداد پیش رو، رقابت های انتخابی المپیک است و او همه 
جوره از ما حمایت کرده تا برنامه های زلاتکو کرانچار سرمربی 

تیم امید پیش برود. 

*درخواست کردید دیدارهای تیم امید در ورزشگاه آزادی 
برگزار شود؟ 

بله این درخواست را دادیم تا مسابقات ما به ورزشگاه آزادی 
و  نیست  مشخص  دستگردی  زمین  وضعیت  شود.  منتقل 
بازیکنان ما  روی زمین فوتبال را به خوبی بازی می کنند.از تاج 
درخواست کردیم با مسعود سلطانی فر صحبت کند تا تیم امید 
بتواند در سه دیدار مرحله اول انتخابی در این ورزشگاه به میدان 
برود. همچنین جلسه ای با رضا صالحی امیری رئیس کمیته 
المپیک داشتیم و درخواست کردیم به تیم امید کمک کنند تا 
بتوانیم اردوها و دیدارهای تدارکاتی خوبی پشت سر بگذاریم. 
بخشی از تیم امید مربوط به المپیک است و درخواست کردیم 

حمایت خوبی از ما داشته باشند. 
*آیا در اردوی پیش رو، مربی بدنساز هم می آید؟ 

بله، یک مربی بدنساز فوق العاده خوب که اهل کرواسی است 
انتخاب کردیم که با توجه به نیازهای تیم امید، او در اردوی بعدی 

حاضر می شود و امور مربوط به تمرینات را زیر نظر می گیرد. 
*محل اردوی بعدی مشخص شده است؟ 

بله، ما در آکادمی فوتبال اردویمان را برگزار می کنیم و زمین 
شماره یک در حال آماده سازی است تا بتوانیم تمریناتمان را آنجا 

انجام دهیم. 
*چرا در زمین شماره 2 آکادمی که شرایط خوبی دارد 

تمرین نمی کنید؟ 
 و پیمانکار روی زمین کار می کند و اعلام کرده نباید تا پایان 
اسفند به دلیل مراقبت های ویژه روی چمن آن تمرین کرد. به 

همین خاطر در این اردو نمی توانیم استفاده کنیم.

سرمربی تیم ملی اسکی آلپاین بانوان گفت: چون من زن هستم 
از  قبل  و حتی  کارم دخالت می کند  در  علیداد ساوه شمشکی 
ارتباط تصویری برقرار  با ورزشکاران  رقابت های قهرمانی جهان 

کرده بود.
 سمیرا زرگری ، درباره انتقاداتی که از وی در خصوص نتایج 
ملی پوشان ایران در مسابقات جهانی سوئد شده، اظهار داشت: 
از  با مسابقه دیگر فرق دارد، یکی  و مسیر هر مسابقه  طراحی 
منتقدین علیداد ساوه شمشکی است همه ما می دانیم او چطور به 

المپیک رفت و همه دعواهای سال 2۰۰۶ را به خاطر دارند.
زرگری خاطرنشان کرد: این منتقدین اول عملکرد خود را ارزیابی 
کنند. آنها از من انتقاد می کنند چون زنگ خطرم و قهرمان پروری 
کنم،  برخی خارج  از دست  را  اسکی  می کنم چون می خواهم 
چون اعتقاد دارم اسکی برای همه کسانی است که در سراسر 
ایران استعداد دارند. 4 نفر در رده سنی نوجوانان و نونهالان به تیم 
ملی راه یافته اند که من برای آنها وقت گذاشته ام. در حالی که همه 
دیدند یکی از شاگردانم را با باتوم کتک زد. مرا در محل زندگی ام 

تهدید می کنند ومدت ها با محافظ رفت و آمد می کردم.
* قهرمان جهان با 10 اسپانسر اوت کرد، کسی شکایتی 

نداشت
بودند  گفته  بسازیم.  را  اسکی  آینده  آمده ایم  ما  افزود:  وی 

نتایج بانوان تقصیر من است در صورتی که اگر به خط پایان هم 
می رسیدند باز هم در لیست دیسکالیفه بودند. قهرمان جهان 
با ۱۰ تا اسپانسر برای مدال رقابت و اوت کرد، کسی شکایتی 
نداشت. افراد بیسواد چنین انتقادی می کنند، علیداد حتی قبل 
از شروع مسابقات جهانی با ورزشکاران ارتباط تصویری برقرار کرده 
و می خواست آنها را راهنمایی کند، او در کار من دخالت می کند 
چون من یک زن هستم، مسابقات بین المللی را طراحی کرده ام 
و تجربه دارم. در زمینه بدنسازی نیز از تمامی اساتید کمیته ملی 
المپیک و آکادمی مشورت می گیرم. در صورتی که او عقیده دارد 
با دمپایی هم می توان بدنسازی کرد و اصلا بدنسازی برایش مهم 

نیست.
* گفته بودند زرگری طراحی نمی داند

او در  به علیداد ساوه شمشکی خاطرنشان کرد:  انتقاد  با  وی 
یک دوره مربیگری شرکت کرده بود که باید اخراج می شد اما به 
خاطر اینکه آبرویش نرود این اتفاقات رخ نداد. من هزینه کرده ام 
تا تابستان به سوئیس بروم و به معلوماتم اضافه کنم. گفته بودند 
زرگری طراحی نمی داند اما من بازی های آسیایی را در مارپیچ 
در  را  بین المللی  مسابقات  تمام  طراح  کردم.  طراحی  کوچک 
مانش دوم در ایران من بودم چون یک زن از آنها جلو زده تمامی 
این صحبت ها را مطرح می کنند. در حال حاضر هم باقر کلهر باید 

چندین سال کار کند تا بتواند کارهایی را که علیداد انجام داده 
جبران کند. بعد از رفتن مربی بلغاری آقایان کاری انجام ندادند. 
افتخاری هم بدهکاری ها را داد و الان برنامه اش این است همه 

دست به دست هم دهیم تا همه چیز جبران شود.
* زندگی چند ورزشکار به خاطر علیداد نابود شد

به  اینکه  به  اشاره  با  بانوان  آلپاین  اسکی  ملی  تیم  سرمربی 
کارنامه قهرمانی اش توهین شده تصریح کرد: من اولین بار است 
که صحبت می کنم چون به کارنامه قهرمانی من توهین کرده 
و گفته اند من قهرمان نبودم اما علیداد من و فروغ عباسی را به 
تمرین راه نمی داد حالا از فروغ عباسی حمایت می کند. زندگی 
چند ورزشکار به خاطر علیداد نابود شد. چون او با همه دعوا داشت 
و همه از او می ترسیدند اما من نمی  ترسم و حرف هایم را می زنم. 
من اولین دختری هستم که در سال 2۰۰7 موفق شدم فیزپوینت 
اسلالوم )۱۱۶( را بگیرم و سهمیه المپیک کسب کنم. حالا اسکی 
بانوان پیشرفت کرده اگر دختران ایران اوت کردند این بسیار نرمال 
است چون بچه ها تجربه کمی دارند و به آنها استرس وارد می شود.

* بدون دلیل فنی مرا از مسابقات قهرمانی جهان حذف کردند
زرگری با اشاره به اتفاقاتی که در زمان دوره قهرمانیش رخ داده 
یادآور شد: در سال 2۰۰۹ بدون هیچ دلیل فنی مرا از قهرمانی 
دنیا والدیزر حذف کردند در صورتیکه در مارپیچ بزرگ دوم بودم. 

سال قبل از المپیک ونکوور هم با اینکه سهمیه المپیک داشتم 
پایم شکست و شانسی برای المپیک نداشتم. من اهداف بزرگتری 
دارم که سال های بعد شاهد نتایج خواهید بود. قرار است تابستان 
۶ هفته در کمپ سوئیس کار کنم. آینده خوبی دارم و تلاشم این 

است که با کادر فدراسیون آینده اسکی را بسازیم.

سرمربی تیم ملی اسکی آلپاین بانوان: 

ساوه شمشکی شاگردم را کتک زد!

تیم فوتبال پرسپولیس در هفته نوزدهم لیگ برتر مقابل تیم نفت مسجد سلیمان با نتیجه 
تساوی متوقف شد تا دو امتیاز حساس را در رقابت با تیم های بالانشین پدیده و سپاهان 

از دست بدهد.
به گزارش خبرنگار مهر، تیم فوتبال پرسپولیس روز شنبه در هفته نوزدهم لیگ برتر در 
مسجد سلیمان میهمان تیم نفت بود که این مسابقه در نهایت با نتیجه تساوی بدون گل 

به پایان رسید.
پرسپولیس این بازی را با ترکیب علیرضا بیرانوند، کمال کامیابی نیا، مهدی شیری، 
محمد نادری، شایان مصلح، احمد نورالهی، سیامک نعمتی، سروش رفیعی )7۱ - مهدی 
شریفی(، مهدی ترابی )۶۵ - امین اسدی(، امید عالیشاه )82 - بشار رسن( و علی علیپور 

آغاز کرد.
با مصدومیت شجاع خلیل زاده و سیدجلال حسینی دو مدافع مرکزی پرسپولیس، کمال 

کامیابی نیا در این پست در کنار محمد نادری قرار گرفت و بازی کرد.
به خاطر وضعیت نامناسب زمین ورزشگاه شهید بهنام محمدی مسجد سلیمان، بازی 
در نیمه اول کیفیت مطلوبی نداشت. بازیکنان دو تیم باوجود سرعت بالای مسابقه، 
اشتباهات زیادی در پاسکاری داشتند. همچنین برخورد فیزیکی بین بازیکنان دو تیم زیاد 
بود. بهترین موقعیت تیم نفت ضربه کاشته تیم نفت در دقیقه 4 بود که به تیرک دروازه 

پرسپولیس برخورد کرد.
همچنین بازیکنان نفت در دقیقه ۱۶ می توانستند روی فرار هاشمی زاده پشت مدافعان 
پرسپولیس به گل برسند ولی مهدی شیری مدافع سرخپوشان در آخرین لحظه مانع 

شوتزنی بازیکن نفت شد.

کیفیت بازی در نیمه دوم تغییر چندانی نکرد. نفتی ها به دنبال استفاده از فضای پشت 
مدافعان پرسپولیس بودند و سرخپوشان هم به سرعت مهاجمان خود دل خوش کرده 

بودند.
یکی از موقعیت های خوبی نفت حرکت و نفوذ یوسف وکیا از زمین این تیم تا پشت 

محوطه جریمه پرسپولیس بود ولی شوت او از کنار دروازه حریف به بیرون رفت.
سرمربی پرسپولیس در این نیمه، مهدی شریفی را به جای سروش رفیعی و امین اسدی 
را به جای مهدی ترابی به زمین فرستاد تا نفس تازه ای به قدرت هجومی تیمش بدهد. 
در دقیقه 84 هم بشار رسن به جای امید عالیشاه وارد زمین شد ولی این تعویض ها هم 

نتوانست راهگشای گلزنی پرسپولیس باشد.
در این نیمه بازیکنان نفت مسجد سلیمان در یک صحنه اعتقاد به خطای پنالتی داشتند 
و همین مسئله باعث شد تا بازی لحظاتی به تنش کشیده شود. علیرضا مرزبان سرمربی 

نفت هم به خاطر اعتراضاتش از حسین زرگر داور بازی تذکر جدی گرفت.
در نهایت مسابقه با همان نتیجه تساوی بدون گل به پایان رسید. پرسپولیس با یک امتیاز 
این مسابقه ۳8 امتیازی شد و به خاطر تفاضل گل بهتر، جای خود را در رده دوم از پدیده 
پس گرفت. نفت مسجد سلیمان هم ۱7 امتیازی شد و از رده سیزدهم جدول تکان نخورد.

توقف سرخ ها برابر نفت

 پرسپولیس»فوتبال« و دو امتیاز را از دست داد

جهانی 2۰۱۹  جام  در  ایران  بسکتبال  ملی  تیم  حضور  هنوز 
قطعی نشده است اما با پیروزی بر استرالیا می تواند به این مهم 

برسد. البته برد برابر استرالیا هم کار آسانی نیست.
، تقابل نزدیک لبنان برابر نیوزلند و شکست نزدیک این تیم در 
خانه برابر نماینده اقیانوسیه نشان داد که می توان برابر تیم های 
بسکتبال این قاره عملکرد خوبی داشت. حالا فردا یکشنبه تیم 
ملی ایران در دومین دیدارش از پنجره ششم جام جهانی بسکتبال 
با ترکیبی کاملا متفاوت نسبت به  میزبان استرالیایی است که 

دیدارهای قبلی وارد زمین می شود. 

تیم ملی ایران با برد برابر این حریف می تواند با خیالی آسوده 
صعودش به جام جهانی بسکتبال را جشن بگیرد اما استرالیایی ها 
با برد قاطعی که برابر قزاقستان داشتند نشان دادند که تیمی گردن 

کلفت دارند و شکست دادنشان کار آسانی نخواهد بود. 
با این وجود بسکتبال ایران هم اکنون درگیر اما و اگر است که بعد 
از باخت خانگی برابر ژاپن ایجاد شد. شاگردان مهران شاهین طبع 
در حالی که می توانستند این حریف را شکست دهند و سهمیه 
جهانی خود را قطعی کنند تن به شکست دادند و حالا باید آماده 
دیداری سنگین تر شوند.  البته اما و اگرهای بسکتبال در کنار 
اینکه به خود تیم ملی ارتباط دارد به نتایج دیگر دیدارها نیز مرتبط 
است. اگر ژاپن بتواند برابر قطر به برتری برسد به عنوان تیم دوم 
گروه جهانی می شود و ایران در صورت شکست برابر استرالیا و 
حتی پیروزی فیلیپین برابر قزاقستان ایران به لطف برد در دو دیدار 
روبه رو برابر فیلیپین تیم سوم خواهد شد و به جام جهانی می رود. 
مگر اینکه دوباره اتفاق های دیگری بیفتد. دیدار تیم ملی بسکتبال 
ایران ساعت ۱8 امروز یکشنبه در سالن آزادی برگزار می شود و ورود 
برای بسکتبال دوستان و خانواده ها آزاد است.  مهران شاهین طبع 
هنوز ترکیب ۱2 نفره خود برای این دیدار را اعلام نکرده اما گفته 
با توجه به خداحافظی آرن داوودی احتمال چند تغییر در ترکیب 

تیمش وجود خواهد داشت. 

مربی ذوب آهن اصفهان گفت: ما در خانه حریف بازی می کنیم 
و بازی با استقلال می تواند قشنگ باشد. به گزارش ایسنا، تیم های 
استقلال و ذوب آهن روز یکشنبه در چارچوب هفته هفدهم لیگ 
برتر به مصاف هم می روند. علیرضا منصوریان، سرمربی ذوب آهن 
در نشست خبری پیش از این دیدار حضور پیدا نکرد و به جای او، 
محمد خرمگاه، دستیارش به نشست خبری آمد. خرمگاه در این 
نشست اظهار کرد: ما قرار است در خانه حریف بازی کنیم و این 
باشد. استقلال عملکرد خوبی  بازی قشنگ  بازی می تواند یک 
داشته و در فاز هجومی عملکرد خوبی داشته است. تیمی که هم 

در خط حمله و هم در خط دفاع عملکرد خوبی داشته باشد، تیم 
سازمان  فشرده  برنامه ریزی  درباره  او  باشد.  می تواند  خطرناکی 
لیگ گفت: ما نسبت به تیم های دیگر دو بازی اضافه انجام دادیم 
و بیش تر بازی های مان در فاصله سه روز و چهار روز است. با توجه 
به شرایطی که داریم، ممکن است به ما آسیب وارد شود. امیدوارم 
برای نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا تمهیدات ویژه ای در نظر 
گرفته شود. مطمئناً روزهای سختی در پیش داریم و باید نگاه ویژه ای 
به ما به عنوان یکی از نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا شود. ما 
در جلساتی که با آقای منصوریان داشتیم، کارهایی که برای موفقیت 
باید انجام می دادیم را انجام دادیم ولی در برخی مسائل، دست ما 
بالا است. مربی ذوب آهن در پاسخ به این سوال که آیا این تیم نمایش 
متفاوتی نسبت به نیم فصل نخست خواهد داشت؟ بیان کرد: در 
بازی های آسیایی نشان دادیم که چه کیفیتی داریم و قطعاً بهتر 
عمل می کنیم. خرمگاه درباره دلیل غیبت منصوریان در نشست 
خبری توضیح داد: من هم دستیار آقای منصوریان هستم. او صلاح 
دید که من به نشست خبری بیایم. ما دراین  بازی باید برای هر ثانیه 
از بازی برنامه داشته باشیم.او در پاسخ به این سوال که چه حسی 
درباره تقابل با استقلال دارد، گفت: این هم یک بازی است مانند 
باقی بازی ها و اجازه دهید راجع بهحس های مان صحبت نکنیم. 

امیدوارم تماشاگران یک بازی زیبا ببینند.

بهزاد داداش زاده  :

پرسپولیس در نیم فصل دوم متزلزل است
 پیشکسوت سرخ پوشان گفت: پرسپولیس در نیم فصل دوم هنوز به هماهنگی لازم 

نرسیده و در بازیهای اخیر قدری متزلزل بوده است.
بهزاد داداش زاده در خصوص آخرین وضعیت پرسپولیس اظهار داشت: سرخ پوشان 
در نیم فصل دوم نسبت به نیم فصل اول تغییرات زیادی داشته اند و این تیم را قدری در 

بازیهای اخیر متزلزل می بینم.
وی بیان داشت: شرایط پرسپولیس قبل از نیم فصل دوم به گونه ای بود که به دلیل 
محرومیتها و محدودیتها بازیکنان کمی در اختیار داشت و این بازیکنان بیش از یکسال 
بود که کنار هم بازی می کردند و به یک هماهنگی بسیار بالایی رسیده بودند. اضافه شدن 

بازیکن جدید باعث شد این هماهنگی تا حدود زیادی از بین برود.
داداش زاده گفت: البته زمان می برد که این هماهنگی بار دیگر در تیم ایجاد شود و این 

هنر برانکو است که هرچه سریعتر بازیکنان جدید را با بازیکنان قدیم هماهنگ کند.
وی تاکید کرد: ما پیشکسوتان مثل هیات مدیره و مثل هواداران از برانکو و تصمیماتش 

حمایت می کنیم چون به او اعتماد داریم. 
هافبک سابق سرخ پوشان بیان داشت: امیدواریم برانکو هرچه زودتر این هماهنگی را 
ایجاد کند که شاهد اتفاقات بازی با فولاد و پدیده نباشیم. خوشبختانه پدیده را در جام 
حذفی با هر زحمتی بود بردیم اما اگر با این شرایط به مصاف سپاهان برویم به مشکل 
بر خواهیم خورد. چون سپاهان دیگر پدیده نیست که از اشتباهات و ناهماهنگی تیم 

پرسپولیس استفاده نکند.

علی دایی:

 تیم سایپا در چهار روز گذشته تمرین نکرده است
سرمربی تیم فوتبال سایپا گفت: چهار روز است که تمرین نداریم و به همین خاطر 

نمی توانم در مورد تیمم حرفی بزنم.
علی دایی در نشست خبری پیش از دیدار برابر تراکتورسازی تبریز با بیان این مطلب 
افزود: نمی توانم در مورد شرایط تیمم مطلبی بگویم چون چهار روز است تمرین نداریم. 
امروز هم به خاطر شرایطی که برای بازیکنانم به وجود آمده، تمرین نکردیم و نمی توانم 

بگویم که در چه شرایطی هستیم.
و ریشه داری است، تصریح کرد: من  تیم پرطرفدار  تراکتورسازی  اینکه  بیان  با  وی 
تراکتورسازی را دوست دارم. این تیم طرفداران زیادی دارد و هزینه زیادی کرده است. 
تراکتورسازی برای آسیایی شدن می جنگد. الان هم بهترین موقعیت را برای صعود به 

بالای جدول دارد.
سرمربی تیم فوتبال سایپا گفت: با وجود اینکه تمرین نکردیم، اما هر کاری از دست تیم 

من بر بیاید، انجام خواهیم داد.
وی سپس با اشاره به جدال آسیایی تیمش برابر الریان قطر اضافه کرد: اول از همه باید 
از بازیکنانم تشکر کنم که با دست خالی، عالی بازی کردند. از همه بازیکنان سایپا راضی 

هستم. 
آقای گل فوتبال جهان با بیان اینکه بازیکنان سایپا هرآنچه در توان داشتند، انجام دادند، 
تصریح کرد: در دیدار برابر الریان، توپ ما به تیر خورد و حریف پس از آن گل سوم را زد و 

این طبیعت فوتبال است.

شاهرخ بیانی:

 استقلال باید برابر مدعیان به پیروزی برسد
کاپیتان و مربی اسبق تیم فوتبال استقلال تهران، گفت: آبی پوشان پایتخت برای 

موفقیت در لیگ برتر باید برابر مدعیان به پیروزی دست یابند.
»شاهرخ بیانی« اظهار داشت: استقلالی که در بازی با پارس جنوبی مشاهده کردیم با 

تیمی که برابر تراکتورسازی تبریز به میدان رفت، زمین تا آسمان تفاوت داشت.
وی افزود: استقلال برابر تراکتورسازی در طول ۹۰ دقیقه حتی یک موقعیت گل هم 
نداشت، اما این هفته فوتبال بسیار خوبی را مقابل پارس جنوبی به نمایش گذاشت و 
اگر درخشش »رحمان احمدی نبود« با گل های بیشتری به پیروزی دست می یافت. 
پیشکسوت استقلال خاطرنشان ساخت: این درست که استقلال پارس جنوبی را شکست 
داد، اما تیمی که می خواهد در لیگ برتر به موفقیت برسد باید کمتر فراز و نشیب داشته 
و یک روند قابل قبول را در تمام مسابقاتش به اجرا بگذارد. بیانی تصریح کرد: مهم ترین 
موضوعی که استقلالی ها باید در نظر داشته باشند، پیروزی برابر تیم های مدعی و رقیبان 
اصلی در لیگ برتر است. مساله ای که باعث می شود آن ها در کورس قهرمانی قرار داشته 
باشند، غلبه بر چنین تیم هایی است. مربی اسبق استقلال در پاسخ به این پرسش که آیا 
آبی پوشان تهرانی شانس قهرمانی در لیگ برتر را دارند؟ گفت: باید قبول کنیم قهرمانی 
در لیگ برتر این فصل برای استقلال کار بسیار سختی است، اما در فوتبال چیزی قابل 
پیش بینی نیست. وی افزود: بازی با ذوب آهن از اهمیت خاصی برای استقلال برخوردار 
است و پیروزی در این مسابقه باعث خواهد آن ها با روحیه و انگیزه بیشتری مسابقات 
آینده را پشت سر بگذارند. استقلال در این بازی خانگی نباید به چیزی غیر از برد فکر کند.

آخرین گام در راه جام جهانی

نبرد سخت بسکتبال ایران با استرالیا
باید برای هر ثانیه از بازی برنامه داشته باشیم

خرمگاه: بازی با استقلال می تواند قشنگ باشد
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موتور سیکلت چهار چرخ تمام برقی توسط یک شرکت دانش بنیان  به مرحله تولید 
پایلوت رسید.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری ، حسین 

زیارتی مدیر عامل شرکت دانش بنیان تولید کننده موتور سیکلت های برقی درباره 
طراحی این موتورسیکلت  گفت : طراحی موتور سیکلت چهارچرخ  برقی »یوز« از سال 
۹۴ شروع شده و با تکیه بر دانش فنی متخصصان داخلی در حال حاضر به فاز تولید 

پایلوت رسیده است.
وی به حمایت های معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به عنوان راهگشای 
تولید این محصول دانش بنیان اشاره کرد و گفت : با توجه به اینکه محصول موتور 
سیکلت چهارچرخ در آیین نامه راهنمایی و رانندگی تعریف نشده بود امکان پلاک 
گذاری برای این محصول وجود نداشت اما با حمایت های معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری و مذاکرات این نهاد با نهادهای مرتبط مشکل اخذ استانداردها وپلاک 

گذاری مرتفع شد.
تولید ۱۰۰ یوز ایرانی تا نیمه سال آینده 

زیارتی با اشاره به این موضوع که ۱۰۰ دستگاه از این موتور سیکلت در فاز پایلوت 
درحال تولید است خاطر نشان کرد: در حال حاضر ما تولید آزمایشی موتور سیکلت 
چهارچرخ برقی را در برنامه داریم که تا نیمه اول سال آینده انجام و تا پایان سال ۹۸ 

مراحل ارزیابی نهایی و تعیین قیمت تمام شده اجرایی می شود. 
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان درباره مزیت های موتور چهارچرخ برقی اظهار کرد 
: کم حجم بودن و ابعاد کوچک این موتور، کاهش آلودگی در کلانشهرها، تسهیل در 
رانندگی، کاهش خطر رانندگی و پایداری این موتورسیکلت برقی از جمله مزایای این 
موتورسیکلت های تمام برقی است که در صورت تولید به مصرف کنندگان آن بسیار 

کمک می کند.

پردهایکههواراتصفیهمیکند

 یک تولید کننده لوازم خانگی پرده ای ابداع کرده که هوای داخل خانه را تصفیه می 
کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از  نیواطلس، شرکت ایکیا به تازگی پرده ای ابداع کرده 
که می تواند هوای داخل خانه را تصفیه کند. این پرده برای تصفیه هوا از فرایندی کمک 

می گیرد که شبیه فتوسنتز در گیاهان است.
از  ای  لایه  با  که  شده  تولید  معمولی  مواد  از  دارد  نام   Gunrid که  محصول  این 
فوتوکاتالیست معدنی پوشیده شده اند. البته این شرکت هنوز ترکیبات دقیق این پوشش 
را اعلام نکرده است. اما تخمین زده می شود ماده معدنی موجود در این پوشش دی 

اکسید تیتانیوم باشد که قبلا در پارچه های تصفیه کننده هوا به کار می رفت.
به هرحال هنگامیکه این ماده در برابر منبع نور داخلی یا خارجی قرار می گیرد، مواد 
آلاینده موجود در هوای محیط را می کاهد. در حال حاضر هیچ اطلاعاتی درباره میزان 
تاثیرگذاری این پوشش وجود ندارد. البته به گفته محققان این فرایند شبیه فتوسنتز 

گیاهان در طبیعت است. این محصول سال آتی در فروشگاه ها عرضه می شود.

کفشهایهوشمندکاربرانرا
بهدردسرانداخت

 نایک با عدم کنترل دقیق اپلیکیشن اندرویدی کفش هوشمند خود باعث شده تا این 
کفش های هوشمند برای برخی خریداران به درستی قابل استفاده نباشند.

 برنامه یادشده Adapt نام دارد و اگر چه نسخه iOS آن به درستی عمل می کند، اما 
نسخه اندرویدی آن مشکلات عدیده ای دارد و لذا علاقمندان نمی توانند به درستی از 

قابلیت های کفش مذکور بهره بگیرند.
مهم ترین قابلیت کفش هوشمند عدم دخالت فرد برای بستن بند و سفت کردن آن به 
دور پاست و این کفش ها بعد از پوشیده شدن خود به طور خودکار با کنترل وضعیت پا به 

دور آن سفت می شوند تا فرد بتواند بدون مشکل خاصی حرکت کند.
تعدادی از کاربران نسخه اندرویدی این کفش می گویند برنامه یادشده با خود کفش 
همگام نمی شود و لذا عملا نمی توان از قابلیت های هوشمند کفش یادشده استفاده 
کرد. آنها می گویند حتی نصب مجدد برنامه یادشده نیز مشکل را حل نمی کند و ارتباط 

بلوتوثی برنامه با کفش دچار اختلال است.
نایک اعلام کرده از این موضوع مطلع است و در حال تلاش برای حل مشکل و سازگار 
کردن اپ اندرویدی کفش هوشمند خود آن است. منابع مطلع علت این مشکل را عدم 

تست نسخه اندرویدی Adapt اعلام کرده اند. قیمت این کفش ۳۵۰ دلار است.

»یوز«ایرانیبهمرحلهتولیدپایلوترسید

علمیوسلامت

اگر به میوه و سبزیجات تازه دسترسی نداشتید...

میوهوسبزیجاتتازهبهتراستیایخزده؟
محصولات تازه در مقابل یخ زده. وقتی قرار است برای خرید سبزی و میوه جات به 
فروشگاه مراجعه کنید، کدام انتخاب سالم تر است. بر اساس ظاهر، طعم و مزه، ممکن 

است حدس بزنید و بگویید که محصولات تازه سالم تر هستند.
 در واقع، اکثر متخصصان تغذیه معتقدند که میوه ها و سبزیجات یخ زده می توانند به 
همان اندازه محصولات تازه، برای سلامتی شما مناسب باشند. هنگامی که به تحقیقات 
نگاه می اندازیم، برخی یافته ها حاکی از آن است که حتی ممکن است مواد مغذی 

خاص در محصولات تازه نیز از بین بروند.
آنتی اکسیدانی  سطوح  که  داد  نشان  انگلستان  در  مطالعه  یک  مثال،  عنوان  به 
در محصولات یخ زده نسبت به انواع تازه آن ها کمی بالاتر است! گفته شده است که 

پیشرفت در تکنیک های انجماد این محصولات، باعث حفظ مواد مغذی شده است.
در بسیاری از موارد، تفاوت در ارزش غذایی به اندازه کافی قوی نیست تا تأثیر قابل 
توجهی روی سلامت شما داشته باشد، و این در حقیقت به گیاهی که قرار است مصرف 

کنیم، بستگی دارد.
زمانی که به مواد مغذی موجود در میوه ها و سبزیجات مانند فیبر و مواد معدنی 
مثل منیزیم، کلسیم، روی و آهن نگاه می کنیم، این نتیجه حاصل می شود که چه از 
سبزیجات و میوه های تازه استفاده کنیم و چه نوع یخ زده آن ها را تهیه نماییم، این مواد 

مغذی در هردوی آن ها یافت می شود.
مواد معدنی مانند آهن تقریباً مقاوم هستند و در مورد فیبر هم باید بگوییم که میزان آن 
در نوع یخ زده و یا گرم و تازه ی میوه و سبزی تفاوتی با هم ندارد. این نتیجه با بررسی های 

انجام شده بر روی هشت نوع میوه و سبزیجات در سال 2۰۱۵ به دست آمده است.
استفاده از محصولات منجمد، شما را به سمت یک رژیم غذایی سالم هدایت می کند، 
حتی با وجود زمانی که بودجه کافی برای خرید محصولات تازه را ندارید و یا در زمانی 
که میوه و یا سبزی مورد نظر به طور تازه در دسترس نیست آن هم به این علت که در 

فصل دیگری قرار دارید. 
به گفته یکی از متخصصین تغذیه، گاهی ممکن است در صورت پختن سبزیجات 

تازه در مقدار زیادی آب جوش، سبزی مقدار کمی از ویتامین هایش را از دست بدهد.
در حالی که بخارپز کردن گزینه بهتری است، توصیه می شود سبزیجات یخ زده و 
تازه را با کمک روغن زیتون تفت داده و کمی سرخ کنید. همچنین می توانید انتخاب 
دیگری داشته باشید و سبزیجات را کباب کرده، بپزید یا آن ها را به صورت بلانچینگ 
مصرف کنید. در طی فرآیند بلانچینگ، سبزیجات، برای مدت زمان کمی، در معرض 
آب جوش و یا بخار آب قرار می گیرند و سپس به سرعت در آب یخ قرار داده می شوند تا 

از پخته شدن آن ها جلوگیری شود.
یک ضعف بالقوه استفاده از محصولات یخ زده این است که سس ها و چاشنی های 
سبزیجات که به صورت بسته بندی شده به فروش می رسند، می توانند منبعی پنهانی از 
قند و سدیم باشند. پس بهتر است تنها از سبزیجات یخ زده به صورت منفرد یا ترکیبی از 

آن ها استفاده کنید و از مصرف چاشنی سبزیجات بپرهیزید.
و نکته پایانی این که، شما می توانید از یکی از این گزینه ها، یعنی سبزی ها و میوه های 
یخ زده یا تازه استفاده کرده و یا از هر دو نوع آن ها مصرف نمایید. توجه داشته باشید که 
رژیم غذایی مبتنی بر میوه ها و سبزیجات، جدا از این که چه نوع از آن ها را خریداری 
کنید، بهتر از رژیم غذایی است که عمدتاً از غذاهای بسیار پردازش شده تشکیل شده 

است.

سرطان کولون چه نشانه هایی دارد؟

علائمسرطانرودهبزرگدرمردانجوان
سرطان روده بزرگ یا کولون از روده بزرگ شروع می شود و در مردان شایع تر از زنان 
است. مردانی که سابقه ی سرطان کولون را در خانواده دارند بیشتر در معرض آن 
هستند. برخی دیگر از عواملی که منجر به سرطان روده بزرگ می شوند شامل اضافه 

وزن، سیگار و رژیم غذایی ناسالم می شوند.
سرطان یکی از علت های اصلی مرگ در دنیاست. خیلی از عوامل سبک زندگی منجر 
به بروز برخی از سرطان ها می شوند. اگر سرطان در بدن منتشر شود به سختی می توان 
آن را درمان کرد، بنابراین خیلی مهم است که پیش از پیشرفت سلول های سرطانی 

جلوی آن ها را بگیرید. 
سرطان روده بزرگ یکی از این سرطان هاست که سالیانه میلیون ها نفر را دچار خود 

می کند. برای جلوگیری از این سرطان باید نسبت به علائم آن هوشیار باشید.
سرطان روده بزرگ یا کولون از روده بزرگ شروع می شود و در مردان شایع تر از زنان 
است. مردانی که سابقه ی سرطان کولون را در خانواده دارند بیشتر در معرض آن 
هستند. برخی دیگر از عواملی که منجر به سرطان روده بزرگ می شوند شامل اضافه 

وزن، سیگار و رژیم غذایی ناسالم می شوند.
اغلب مردان علائم بدن خود را نادیده می گیرند. البته سرطان کولون علائم اولیه ندارد 

اما زنگ خطرهایی وجود دارد که مردان جوان باید نسبت به آن ها آگاه باشند.
تغییرات در اجابت مزاج

چیزی به اسم اجابت مزاج نرمال وجود ندارد؛ اما تغییراتی هست که باید به آن ها توجه 
کرد. مثلًا اگر کسی به طور معمول دو بار در روز دفع دارد و ناگهان این روتین به دفع ِ یک 
روز در میان تغییر می کند باید این علامت را جدی بگیرد، چون می تواند نشان دهنده ی 
یبوست و تحولاتی در حرکات روده باشد. همچنین ممکن است رنگ یا سایز مدفوع 

تغییر کند و عمل دفع به سختی صورت بگیرد.
خون در مدفوع

خون در مدفوع، اولین علامت سرطان کولون است. خونریزی مقعدی می تواند 
علامت هموروئید نیز باشد اما این تشخیص باید حتماً توسط پزشک صورت بگیرد.

نفخ و گرفتگی
نفخ زیاد هم می تواند نشانه ی سرطان کولون باشد. البته این علامت جزو علامت 

نسبتاً آخر است و معمولًا بعد از پیشرفت بیماری خود را بروز می دهد. 
مانند  و مشکلات گوارشی  پُرفیبر  لبنی، غذاهای  گازدار، محصولات  نوشابه های 

بیماری التهابی روده می توانند از علل منجر به ابتلا به سرطان روده بزرگ باشند.
تهوع

تهوع و استفراغ می توانند علت های زیادی داشته باشند اما اگر همراه با سایر علائم 
مانند یبوست یا درد باشند و باعث درد و گرفتگی در شکم شوند باید آن ها را جدی 

بگیرید.
خستگی

احساس خستگی ناشی از سرطان کولون مانند احساس خستگی نرمالی که خیلی 
وقت ها تجربه می کنید نیست. این نوع خستگی به راحتی و به زودی برطرف نمی شود و 

زمانی بروز می کند که فرد بیمار در مراحل پیشرفته ی سرطان قرار دارد.
کاهش وزن بی دلیل

کاهش وزن بی دلیل و ناخواسته نیز یکی دیگر از نشانه های سرطان کولون است. 
سرطان روده بزرگ می تواند خودش را با کاهش وزن ناگهانی نشان دهد. تومورها از 

خون بدن برای رشد و گسترش تغذیه می کنند که باعث کاهش وزن ناگهانی می شود.
تنگی نفس

اگر سرطان کولون در مراحل اولیه تشخیص داده نشود می تواند به ریه ها برسد و در 
نتیجه تنگی نفس، سرفه و درد در قفسه سینه ایجاد کند.

دبیر انجمن سکته مغزی ایران مطرح کرد

عللبروزسکتههایمغزیدرمیانجوانان
دبیر انجمن سکته مغزی ایران با اشاره به علل ابتلا به سکته مغزی در سن جوانی 

گفت:  استرس علائم و عوارض این بیماری را تشدید می کند.
 مسعود مهرپور اظهار داشت: آمار دقیقی در ارتباط با سکته مغزی در کشور وجود 
ندارد و برخی از موارد ابتلا نیز ثبت نمی شود ولی بر اساس برخی از تحقیقات پیش بینی 

می شود حدود 2۰۰ هزار نفر سالانه دچار سکته مغزی شوند.
وی افزود: برخی از سکته ها ناقص بوده و  علائم آن گذرا است و این سکته ها در آمار 
این بیماری ثبت نمی شود در حالی که در صورت بی توجهی می تواند سبب اسیب 
شدید به بیمار و یا مرگ آن شود. دبیر انجمن سکته مغزی ایران گفت: کج شدن صورت، 
دوبینی، اختلال در تکلم، به صورت ناگهانی از جمله علائم سکته مغزی است که افراد 
باید نسبت به این موضوع هوشیار بوده و بیمار را هر چه سریع تر جهت مداوا به پزشک 
ارجاع دهند. مهرپور گفت: سکته مغزی در کشور ما دومین عامل مرگ و میر به شمار 
می رود و متأسفانه امروزه همچون سکته های قلبی در میان جوانان شیوع یافته است و 
افراد ۴۰ و ۵۰ ساله گرفتار آن می شوند. وی بیان داشت: تغییر سبک زندگی به سمت 
شهرنشینی، عدم تحرک، چاقی و تغذیه نامناسب از علل بروز سکته مغزی در سنین 
جوانی است که استرس ها هر چند ممکن است علت اصلی نباشد ولی در ایجاد علائم 
و بدتر شدن عوارض نقش دارد. دبیر انجمن سکته مغزی ایران گفت: افزایش امید 
به زندگی سبب بیشتر شدن سالمندان در جامعه شده و از آنجایی که سن یک عامل 
غیرقابل تغییر در بروز سکته مغزی است احتمال بیشتر شدن این بیماری در کشور ما 

رو به افزایش است.

رای اصلاحی
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و 

مشاعی
اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات  هیات حل اختلاف مستقر در 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
۱- تاریخ ۱۳۹7/۱۱/۱۱ جلسه هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف با حضور 
امضاء کنندگان زیر تشکیل در خصوص پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۱۸2۹۵ 
مربوط به خانم مریم بیاتی موضوع رای ۱۳۹66۰۳۳۰۰۰2۰۳۹۰۹۵- ۱۳۹6/۱2/26 
اعلام می گردد  و برابر استعلام 2/۳2۰۳۰-۹7/۱۱/۸ نام مالک رسمی بصورت ملکه 
بیگدلی آمده که صحیح آن جواد رضوانی صرمی است. بدیهی است بقیه مندرجات 

رای به قوت خود باقی می باشد و رای اولیه اصلاحی توآمان قابلیت اجرا دارد . 
2- تاریخ ۱۳۹7/۵/2۰ جلسه هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف با حضور امضاء 
کنندگان زیر تشکیل در خصوص پرونده کلاسه ۱۳۹6۱۱۴۴۳۰۰۰2۰۰۰۱67 مربوط 
اباذر حیدری موضوع رای ۱۳۹76۰۳۳۰۰۰2۰2۳۳۱۵- ۱۳۹7/۰۸/2۸  آقای  به 
اعلام می گردد پلاک به صورت 2۱7۴/۱ اصلی آمده که صحیح آن 2۱7۴ مکرر )یا 
۳۱2۱ اصلی( می باشد. بدیهی است بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی می باشد و 

رای اولیه اصلاحی توآمان قابلیت اجرا دارد .
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون 

مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

------------------------------------------------
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه یک 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد 

سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی و اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی 
اول  هیات   ۱۳۹7/۹/2۱ مورخ   ۱۳۹76۰۳۳۱۰۰۹۰۰2۰۵7 شماره  رای  برابر 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی  و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضیان آقای سیدبهروز حسینی فرزند سیدمنصور به شماره شناسنامه شماره 6۵۴ 

بصورت ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 2۵۰ مترمربع مفروز 
و مجزی شده از پلاک 2۰۴۹ فرعی از ۱۵۴- اصلی واقع در حسن آباد خریداری از 
مالک رسمی طبق سند رسمی شماره 7772۳ مورخ ۸6/6/2۹ دفترخانه ۳2 کرج 
)توضیحا آقای سید بهروز حسینی مالک مشاعی می باشد( که مالکیت نامبرده در 
صفحه ۴67 دفتر ۱2۵۱ محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. )۹7/6۱۱66/ف(
تاریخ انتشار نوبت اول : 1397/12/5 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1397/12/20 
عباسعلی شوش پاشا
 اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه یک 

------------------------------------------------
آگهی مزایده اتومبیل 

آگهی مزایده اموال منقول پرونده اجرایی کلاسه 9701951
بدینوسیله در کلاسه ۹7۰۱۹۵۱ به اطلاع عموم می رساند : ششدانگ یک دستگاه 
سواری پراید نقره ای رنگ ۱۳2 مدل ۱۳۸۸ بشماره انتظامی ایران ۳۸-2۴2 ق ۱۴ 
شماره شاسی S  ۱۴222۸۸۰662۳۵ فابریک پلاکت شماره موتور 2۸722۳2 متعلق 
به یوسف فتحی اللهی راد که برابر سند نکاحیه شماره ۱6۰۰۵ مورخ ۸۱/۱۱/۱۳ 
بازداشت می باشد.  تنظیمی دفترخانه ۴۵ میانه در قبال صداقیه زهرا قره داغی 
توصیف اجمالی آن عبارت از : سواری پراید ۱۳2 نقره ای اتاق سالم و سپر شکستگی 
دارد دارای رادیو پخش و بلندگو است و موتور خاموش ولی سالم است. لاستیک جمعا 
۵۰ درصد فرسودگی دارد و حدودا هفت ماه در پارکینگ متوقف می باشد. اتومبیل 
پوریای ولی  باشگاه  روبروی  تندرستی  بلوار  – فردیس  واقع در نشانی :کرج  مذکور 
پارکینگ پارسیان متوقف می باشد که برابر نظر کارشناس رسمی دادگستری در مورخه 
۹7/۰7/۰۹ اتومبیل مذکور به مبلغ یکصد و شصت میلیون ریال ارزیابی گردیده است 
که در روز سه شنبه مورخه ۱۳۹7/۱2/2۱ از ساعت ۹ تا ۱2 در محل پارکینگ واقع 
در کرج- فردیس بلوار تندرستی روبروی باشگاه پوریای ولی پارکینگ پارسیان از طریق 
مزایده نقدا به فروش می رسد. مزایده از مبلغ پایه کارشناسی بمبلغ یکصد و شصت 
میلیون ریال شروع و به بالاترین مبلغ پیشنهادی از طرف خریدار فروخته خواهد شد. 
کلیه هزینه های قانونی به عهده برنده مزایده است و نیم عشر و حق مزایده نقدا وصول 
خواهد شد. ضمنا چنانچه روز مزایده تعطیل رسمی اعلام گردد،مزایده روز اداری بعد از 
تعطیلی درهمان ساعت و مکان مقرر برگزار خواهد شد. طالبین می توانند جهت خرید 
با در دست داشتن یک فقره چک تضمینی بانک ملی به مبلغ پایه مزایده در جلسه 

مزایده واقع در محل پارکینگ شرکت کنند. ۹7/6۱۱62/ف

خطای اول: خوردن بدون فکر
متأسفانه خوردن بدون فکر و برنامه جزو رایج ترین خطاهای 

تغذیه ای میان مردان است.
آمارها نشان می دهد حدود 45 درصد از آقایان در محیط کار، 
محیط های خانوادگی یا جمع های دوستانه، هرچه را که به آن ها 

تعارف کنند، می خورند؛ یعنی تقریباً نیمی از مردان دست رد به سینه 
هیچ تعارف خوراکی نمی زنند و هنگام پذیرش تعارف های غذایی اصلًا 
به کالری یا سلامت آن ماده غذایی فکر نمی کنند، در نتیجه، احتمال 
ابتلا به افزایش وزن، ریزه خواری و کاهش دریافت مواد مغذی در آن ها 

افزایش پیدا می کند.

چاره چیست؟
در  را  غذایی  تعارف های  برابر  در  گفتن  »نه«  قدرت  کنید  سعی 
خودتان پرورش دهید یا اگر نمی توانید به سادگی در برابر تعارف های 
غذایی »نه« بگویید، یک تکه بسیار کوچک از ماده غذایی ای که به 
شما تعارف شده را بردارید و به طرف مقابل بگویید همین چند لحظه 
پیش ناهار، شام، صبحانه یا میان وعده خورده اید و دیگر نمی توانید 

مقدار اضافه تری بخورید.
مشکلات  می توانید  دارید،  تعارف  مقابلتان  طرف  با  خیلی  اگر 

گوارشی را برای رد کردن تعارف او بهانه کنید.

خطای دوم: غذا خوردن در نیمه شب
یکی دیگر از عادت های تغذیه ای نادرست مردانه، بیدار شدن 
در نیمه های شب برای ناخنک زدن به غذاهای داخل یخچال 
است. این عادت از آنجا نشأت می گیرد که برخی آقایان به دلیل 
ریزه خواری های بین روز یا خستگی ناشی از کار، وعده شام را 

جدی نمی گیرند، در نتیجه نیمه های شب به دلیل گرسنگی یا ولع 
غذا خوردن از خواب بیدار می شوند. این عادت غلط می تواند به 
سادگی باعث افزایش وزن، چاقی شکمی و قرار گرفتن در معرض 
بیماری های قلبی شود زیرا معمولًا وقتی که شما بعد از نیمه شب غذا 
می خورید، بلافاصله به خواب می روید و فرصت کافی برای هضم و 
جذب غذا وجود ندارد. ضمن اینکه معمولًا کسی پس از غذا خوردن 
نیمه شب مسواک نمی زند و همین مسئله احتمال بو گرفتن دهان و 

پوسیدگی دندان ها را در آقایان چند برابر می کند.

چاره چیست؟
برای صبحانه خوردن  کافی  حتی اگر گمان می کنید صبح ها وقت 
ندارید، سعی کنید از شب قبل یکی- دو لقمه کوچک نان و پنیر، نان 
و عسل یا نان و مربا آماده کنید و صبح روز بعد این لقمه های آماده را 
به عنوان صبحانه و به جای اسنک ها بخورید. اگر وقت این کار را هم 
نداشتید، به شما پیشنهاد می کنیم خوردن یک سیب یا یک مشت بسته 
کشمش همراه با مقداری از مغزهای خام را جایگزین اسنک ها کنید. یک 

لیوان شیر و دو خرما هم می تواند به عنوان صبحانه گزینه خوبی باشد.

خطای پنجم: خوردن غذاهای رستورانی
بسیاری از آقایان برخلاف خانم ها، تمایل چندانی به همراه داشتن غذای خانگی در محیط کار خود ندارند و 
ترجیح می دهند همراه با همکارانشان هر روز از یک رستوران غذا سفارش دهند. غذاهای رستورانی نسبت 
به غذاهای خانگی چربی و نمک بالاتری دارند که علاوه بر ایجاد احتمال افزایش وزن، احتمال ابتلا به فشار و 

چربی خون را هم بالا می برند، در نتیجه احتمال بروز بیماری های قلبی در آقایان بیشتر می شود.

چاره چیست؟
سعی کنید حتماً برای ناهار در محل کار، غذای خانگی همراهتان داشته باشید. اگر هم گاهی هوس کردید همراه 
همکارانتان غذای بیرون سفارش دهید، تا حد امکان کم چرب ترین انواع غذاها که غذاهای گریل شده هستند را 
انتخاب کنید و حتماً همراه با غذای اصلی، یک ظرف سالاد، سبزیجات یا ماست هم سفارش دهید. سفارش دادن 

نوشابه های گازدار به هیچ عنوان توصیه نمی شود.

چاره چیست؟
سعی کنید بعد از رسیدن به منزل، چرت کوتاه 15 دقیقه ای بزنید 
تا برای خوردن شام کاملًا سرحال باشید و غذایتان را به موقع یا به 
اندازه کافی مصرف کنید. برای پیشگیری از ولع خوردن در نیمه شب 
می توانید خوردن یک سیب یا یک لیوان شیر و خرما را به حدود یک 

ساعت قبل از خواب موکول کنید.

بسیاری از آقایان برخلاف خانم ها، تمایل چندانی به همراه داشتن غذای خانگی در محیط کار خود ندارند و ترجیح می دهند همراه با همکارانشان هر روز از یک رستوران غذا سفارش دهند. غذاهای رستورانی نسبت به 
غذاهای خانگی چربی و نمک بالاتری دارند که علاوه بر ایجاد احتمال افزایش وزن، احتمال ابتلا به فشار و چربی خون را هم بالا می برند

 یکی از مواردی که معمولًا آقایان نسبت به آن بی توجه هستند، رعایت رژیم غذایی سالم و مناسب است. بیشتر آقایان به دلیل کمبود وقت یا استرس های کاری اقدام به حذف وعده های غذایی یا بدخوری هایی می کنند که 
می تواند در طولانی مدت باعث ایجاد چاقی، مشکلات گوارشی و اختلال عملکرد مغز در آن ها شود. از این رو، در این مطلب به بررسی 5 خطای رایج تغذیه ای آقایان و چاره برای آن ها می پردازیم.

پنج خطای مردانه
خطای سوم: حذف صبحانه

یکی دیگر از خطاهای تغذیه ای رایج میان آقایان، حذف وعده 
صبحانه است. بیشترین بهانه ای که مردان برای حذف این 
وعده غذایی مهم می گیرند، دیر رسیدن به محل کار، رساندن 
بچه ها به مدرسه یا نداشتن وقت کافی برای آماده شدن صبحگاهی 
است. این در حالی است که حذف صبحانه باعث کاهش متابولیسم، 
کمک به افزایش وزن، کاهش سطح انرژی، کاهش سطح هوشیاری 
با  مواجهه  در  مردان  این رو،  از  می شود.  مغزی  عملکرد  کاهش  و 
چنین مشکلاتی به مصرف اسنک های چرب و شیرین مانند انواع 
شیرینی ها، کیک ها، کلوچه ها یا نوشیدنی های شیرین مانند قهوه 
بر  به مرور زمان علاوه  رو می آورند. همین مسئله می تواند  فوری 
افزایش وزن، احتمال ابتلا به دیابت نوع 2، بیماری های قلبی و افزایش 

چربی یا فشارخون را در آن ها به دنبال داشته باشد.

خطای چهارم: غذا خوردن سریع
از جمله خطاهای رایج تغذیه ای که بر اساس تحقیقات، رابطه 
بسیار مستقیمی با چاقی شکمی در مردان دارد، غذا خوردن 
وعده  یک  شما  اینکه  یعنی  سریع  خوردن  غذا  است.  سریع 
غذایی را در کمتر از 10 دقیقه تمام کنید. غذا خوردن مناسب باید 
حداقل 20 دقیقه یا بیشتر طول بکشد و عمل جویدن و بلعیدن به 
آرامی انجام بگیرد تا پیام سیری در زمان مناسب به مغز برسد. از طرف 
دیگر، زمانی که شما بیش از اندازه سریع غذا می خورید، سیستم 
گوارشی تان برای هضم غذا دچار مشکل می شود و عوارضی مانند 
یا دل درد سراغتان می آید. مردان معمولًا  پُری سر دل، ریفلاکس 
در محل کار یا پشت فرمان و تنها به بهانه کمبود وقت، سریع غذا 

می خورند و سلامتشان را شدیداً با چالش مواجه می کنند.

چاره چیست؟
از  مهم تر  هیچ چیز  باشید،  داشته  کار  هم  چقدر  هر  کنید  باور 
سلامتتان نیست بنابراین حداقل 15 تا 20 دقیقه بدون اینکه با کسی 
صحبت کنید، به خوردن وعده های غذایی اصلی مشغول شوید. اگر 
این وقت را در طول روز در اختیار ندارید، بهتر است حجم وعده های 
غذایی را کم و تعداد وعده ها را بیشتر کنید تا در هر وعده 5 تا 10 
دقیقه ای بتوانید به آرامی غذای خود را بجوید و دچار اضافه وزن و 

مشکلات گوارشی نشوید.
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اجتماعی

گزارش از مهناز بیرانوند

تصویر زندگی زن و مردی در صدا و سیما و پس از 
آن پخش کلیپ آنها در فضای مجازی، جنجال هایی 
به دنبال داشت، زنی که در طول 20 سال زندگیش، به 
کرات کتک خورده و پس از آن 27 بار برای طلاق به 
دادگاه رفته اما هر بار پشیمان می شود و باز هم به کانون 

خانواده ای در سایه کتک باز می گردد.
برنامه فرمول یک شبکه یک صدا و سیما هر از گاهی 
افرادی را به این برنامه دعوت می کند که پس از آن 
صحبت های زیادی در پس آن است، این بار دست 
ماجرای  تعریف  در  مرد  که  اند  گذاشته  زندگی  روی 
زندگی خود با وقاحت اعلام می کند که هر بار برای 
طلاق به دادگاه می رفتیم زنم را کتک می زدم. البته در 

طول زندگی هم همیشه او را کتک می زنم.
برنامه  این  در  دارد،  سال   40 حدود  که  مرد  این 
تلویزیونی می گوید پس از 27 بار درخواست طلاق، 
بار بیست و هشتم طلاق گرفتیم. 20 سال است که با 
هم زندگی می کنیم در سال بیستم، 27 بار درخواست 
طلاق داده ایم. »دادسرای خانواده باید اسم ما را در 

کتاب رکوردهای گینس بنویسد.«
چقدر سخت است که مردی با این سن و سال که در 
عصر مدرن زندگی می کند، با این صراحت به کتک 
زدن زنش اقرار می کند. حتی می گوید: هر بار که 
تصمیم به طلاق می گرفتیم سریع پشیمان می شدیم، 
زنم هر بار پس از کتک خوردن که به پزشکی قانونی می 
رفت و درخواست طلاق می داد، با یک زنگ زدن من 

دوباره به خانه برمی گشت.
اما این زن چرا باید کرامت انسانی خودش را به خاطر 
تحکیم خانواده اش پایمال کند. یعنی چه چیزی زن را 
به زندگی پایبند کرده که حاضر بوده هر بار کتک بخورد 
اما دوباره به زندگیش برگردد. شاید به خاطر دو فرزند 
دخترش بوده است، شاید هم علاقه زیادی به همسر 
یا زندگی اش داشته است. اما نمی توان در این زمینه 
پیش داوری کرد. چون این زن هیچ صحبت خاصی 

نکرد وو درباره زندگی اش اظهار نظری نداشت.
در این برنامه هنگامی که این جمله از سوی همسر 
زن تکرار می شد که »هر سری متاسفانه کتک می 
زدم«، حس بدی وجود انسان را فرا می گیرد. اما او با 

افتخار می گوید: من کتک می زدم.
مرد دوباره در این برنامه می گوید: زمانی که به دادسرا 
می رفتیم چون پروسه قضایی آن زمان بر بود، سریع 
پشیمان می شدیم دلمان برای هم تنگ می شد، دوباره 
به زندگی برمی گشتیم. بعد بقیه ماجرای برگشت به 
خانه را این گونه توضیح می دهد که با یک تماس تلفنی 
که کجایی و می خواهم ببینمت، به همین سادگی؛ 
همسرم به خانه برمی گشت. البته همیشه بعد از قهر و 

کتک زدن، همسرم به خانه پدرش می رفت.
این بانو که هنوز سایه کتک زدن مرد را بر زندگیش 
احساس می کند در این برنامه نیز سکوت اختیار کرد و 
فقط به صحبت های همسرش گوش می داد و عکس 
العمل چندانی ندارد، اما در بخش کوتاهی از این برنامه 
گفت: خیلی وقت ها خانواده ام متوجه نمی شدند که 
ما می خواهیم طلاق بگیریم. حتی نمی دانستند که 

من به دادگاه مراجعه کرده ام.
از درخواست  بار  از 10  بیش  نیز گفت: شاید  مرد 
طلاق ما را خانواده همسرم از ماجرا باخبر نمی شدند. 
سالگرد پدر زنم بود که به خواستگاری رفتم، برادر بزرگ 
همسرم به عنوان بزرگ آنها بود، البته گاهی مقابل برادر 

زنم می ایستادم. اما اکنون رابطه خوبی داریم.
ریاست  و خانواده  زنان  امور  ابتکار معاون  معصومه 
جمهوری در کانال تلگرامی خود بخشی از این برنامه 
تلویزیونی را به تصویر کشانده و در زیر آن نوشته است: 
چه  مصاحبه  این  کتک؟  سایه  زیر  مشترک  زندگی 

معنایی دارد؟
وی چند سوال دیگر از این کلیپ داشته است، در 
خانواده،  بنیاد  تحکیم  و  تقویت  برای  تلاش  شرایط 
این مصاحبه چه معنایی دارد؟ زنی که بعد از ٢٧ بار 
از همسر،  به خاطر کتک خوردن  درخواست طلاق 
این  تصویر  دهد.  ادامه  مشترک  زندگی  به  توانست 
چنینی زندگی مشترک را برای تشویق جوانان به ویژه 
دختران به ازدواج، ارائه می دهید؟ یا طرح این الگوها 

برای عادی جلوه دادن خشونت علیه زنان است؟
و  صدا  هدف  که  ماست  همه  ذهن  در  سوال  این 
سیما ترویج همسرآزاری است یا اینکه می خواهد زنان 
و مردان را به ساختن و سوختن تشویق کند، یعنی با 
وجود همه مشکلاتی که در زندگی هست زنان باید با 
شرایط بسازند و خودشان را با زندگی وفق دهند، حتی 

اگر هر روز کتک بخورند.
کتک  روز  هر  اینکه  قیمتی؟  چه  به  کردن  زندگی 
بخوری، اینکه جلوی دو فرزند دختر این صحنه ها را 
مشاهده می کنند، هر روز تن به شکست در زندگی 
بدهی اما بمانی؟ بمانی چون جایی نداری؟ یا اینکه 
می خواهی نشان دهی که زندگی همین است و باید 

بسوزی و بسازی.
ناگفته نماند که خشونت علیه زنان در سال های اخیر 
از خشونت های فیزیکی تا کلامی رشد چشمگیری 
داشته است، اما بسیاری از زنان تن به این خشونت 
ها می دهند. تاب آوری زیادی دارند و تحمل می کنند 
که نمونه آن این زن است که هر بار کتک می خورد و 
دم نمی زند، شاید بچه هایش را که می بیند سکوت 
می کند. اما به چه قیمتی؟ اما برخی دیگر از زنان 
هم هستند که نمی توانند این مشقت ها و تحقیرها را 

تحمل کنند.
شهناز سجادی، مشاور حقوق شهروندی معاونت امور 
زنان و خانواده ریاست جمهوری درباره پخش این برنامه 
ایراد  و  تلویزیونی می گوید: بحث کتک خوردن زن 
ضرب و جرح نسبت به زن از دیرباز به نوعی در فرهنگ 

ما یک امر زشت و ناپسندی نبوده است.
وی معتقد است: در این نیم قرن یا طی 20 تا 30 
سال اخیر رویکرد کشور ما نسبت به ایراد ضرب و جرح 
علیه زنان هم مانند خیلی کشورهای که به حقوق زنان 
اهمیت می دهند، منفی شده و این پدیده رو زشت می 
دانند و هیچ حقی برای شوهر که زن را مورد ضرب و 

شتم قرار دهد قائل نیست.
سجادی ادامه می دهد: در قوانین ما اگر مردی زن 
را مورد کتک و ضرب و شتم قرار دهد، نه تنها برای زن 
حق طلاق قائل می شود، دیه هم به او تعلق می گیرد، 
مرد باید دیه را بپردازد و اگر مورد قصاص باشد باید 
قصاص شود اما اینها کافی نیست؛ چون موارد قصاص 
نادر است و خیلی کم اعمال می شود چون قصاص 
اعضا نمی تواند همان طور مقابله به مثل شود بنابراین 
قوانین  اما مطابق  ماند.  پرداخت خسارت می  فقط 

فعلی مجازات، حبس برای آنها وجود ندارد.
وی با اشاره به اینکه حق طلاق زن محدود به شرایط 
است، می گوید: یکی از این شرایط سوء رفتار مرد است 
که باعث عسر و حرج هم می شود، البته اکنون جامعه 
اعمال سوء رفتار و خشونت کلامی و فیزیکی علیه زن را 
روا نمی داند و به هر حال محاکم نسبت به آن واکنش 

نشان می دهند.
مشاور معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
تاکید می کند که آنچه که قرار بود بیشتر از این حقوق 
زن را رعایت کند و مانع از ایراد ضرب و شتم و هرگونه 
خشونت کلامی و فیزیکی زن شود، در لایحه تامین 
امنیت زنان در برابر خشونت آمده است و اکنون قوه 
قضاییه از آن ناامید شده است و اعلام کرده که این 
لایحه جرم انگاری و اشکالات زیاد دارد. در این لایحه 

انواع خشونت پیش بینی شده است.
برابر  در  زنان  امنیت  تامین  لایحه  ایرنا،  گزارش  به 
خشونت در دولت یازدهم )معاونت امور زنان و خانواده( 
تدوین شد که بنا به ماهیت قضایی آن، از سوی شورای 
نگهبان، برای بررسی و تدوین نهایی به قوه قضاییه 

ارجاع شده است. 
این لایحه در پنج فصل و 92 ماده به منظور جلوگیری 
از بی عدالتی در روابط خانوادگی و ضرورت رفع ظلم 
و تعدی نسبت به زنان در عرصه خانواده و همچنین 
پیش بینی راهکارها و ضمانت های قانونی و جلوگیری 
از افراط و تفریط در این زمینه از طرف مرکز امور زنان 
و خانواده دولت یازدهم تدوین شده بود. اکنون این 
لایحه دارای 52 ماده است.  در این لایحه، اهدافی 
شامل تقویت و تحکیم نظام خانواده، تامین حقوق 
زنان به منظور حفظ کرامت و امنیت آنان، پیشگیری 
در  یا  قربانی  زنان  از  حمایت  زنان،  علیه  خشونت  از 
معرض خشونت و تامین و افزایش سطح آگاهی جامعه 
در خصوص خشونت علیه زنان و راه های مقابله با آن 

آمده است. 
همچنین حمایت های مندرج در این قانون شامل 
زنان بالاتر از 18 سال )شمسی( تمام و زنان متاهل 
کمتر از 18 سال )شمسی( می¬ شود. اگر چه در این 
قانون خشونت را جرم دانسته و آمده است که هیچکس 
خصوصی،  اماکن  خانوادگی،  روابط  در  ندارد  حق 
عمومی یا دولتی به قصد آسیب علیه زنان مرتکب آن 
قانون  این  احکام  مطابق  ارتکاب،  صورت  در  شود، 

مجازات می شود. 
لایحه تامین امنیت زنان علیه خشونت 11 ماه است 
که در اختیار رئیس قوه قضاییه قرار دارد. اخیرا نیز به 

موضوع مجازات های آن اشمکالاتیگرفته شده است 
که غلامحسین محسنی اژه ای سخنگوی قوه قضائیه 
اعلام کرده است که این لایحه نیاز به اصلاحات فراوان 

دارد و یا باید اصلاح شود یا لایحه ای دیگر تهیه شود.
وی معتقد است، در لایحه هرگونه خشونت، ضرب و 
جرح و تعرض به حیثیت زن را جرم انگاری کرده اند 
و مجازات حبس را علاوه بر دیه پیش بینی کرده اند، 
نسبت به آن مخالفت می شود و الان می گویند مشکل 

عمده آن، جرم انگاری و مجازات حبس زیاد آن است.
سجادی ادامه می دهد: قانون فعلی ما می گوید اگر 
کسی مورد ضرب و شتم قرار گیرد، باید ضارب فقط 
دیه بدهد؛ مانند این آقا در این کلیپ که ما این شعار 
را زیاد می شنویم. چنین فرهنگی باید جرم انگاری 
شود. برای ساختن یک فرهنگ مجبوریم این موضوع 
را جا بیندازیم و برای اینکه مردم به یک رفتار بهنجار 
مقید شوند باید موضوع را جرم انگاری کنیم تا فرهنگ 

سازی شود. 
وی تصریح می کند: وقتی این شوهر 27 بار زن را 
کتک زده است، باید فقط دیه پرداخت کند، آن هم 
در صورتی که زن بتواند اموال همسرش را شناسایی 
کند، ولی جرم انگاری و حبس ندارد، اگرچه مقابله 
با این رفتار نابهنجار در این لایحه که به عنوان یکی از 

مطالبات زنان است، آمده است.
سجادی می گوید: این لایحه در دولت نهم تهیه شده 
است، اکنون مخالفان زیادی دارد، اما معتقدیم تا وقتی 
جرم انگاری نشود ما شاهد این رفتارها هستیم چون 
مشکلات روحی و روانی در بسیاری از افراد در جامعه 
وجود دارد، به عنوان نمونه مصرف برخی موادمخدر 
باعث توهم می شود و این مسائل باعث آسیب های 

فیزیکی به زنان و کودکان می شود.
وی اضافه می کند: اگر چه اکنون به دلیل افزایش 
و  نیست  جوابگو  هم  دیه  حتی  زندگی  های  هزینه 
باید فرد از جیب خودش هزینه کند. اما چون یکی از 
جرایمی که در کشور ما زیاد است ضرب و جرح است 
و طبق آمار پزشکی قانونی تعداد زنانی که در یکسال 
برای معاینات و گرفتن طول درمان ضرب و شتم مراجعه 
می کنند، بالاست؛ وقتی آمار بالاست و جرایم مکرر 

ضرب و جرح است، پس باید جرم انگاری شود.
براساس اعلام سازمان پزشکی قانونی، در 9 ماهه 
سال 1397 در کشور، 458 هزار و 440 نفر به منظور 
به پزشکی  نزاع  از  انجام معاینات آسیب های ناشی 
قانونی مراجعه کردند که از این شمار 312 هزار و 49 

نفر مرد و 146 هزار و 391 نفر زن بودند. 
همچنین طبق اعلام احمد شجاعی، رئیس سازمان 
پزشکی قانونی کشور، میزان همسرآزاری در سال 96 
نسبت به 95 با رشد 5،8 درصدی روبه رو بوده است 
این در حالی است که 90 درصد مدعیان همسرآزاری را 
زنان و 10 درصد باقیمانده را مردان تشکیل می دهند.

سجادی البته معتقد است که ضرب و شتم فقط برای 
زنان نیست و بسیاری از مردان و حتی نخبگان هم مورد 
ضرب و جرح قرار می گیرند، بنابراین جرم زیاد؛ جرم 
انگاری لازم دارد و باید فرهنگ سازی شود. معتقدیم 
جرم انگاری از وقوع جرم، پیشگیری می کند چون 

پیشگیری از جرائم لازم است.
وی ادامه می دهد: اخیرا ایرادهای زیادی به لایحه 
تامین امنیت زنان در برابر خشونت در قوه قضائیه گرفته 
شده است و صحبت روی این موضوع است که جرم 
انگاری زیاد و مجازات حبس پیش بینی شده است 
و نباید مرد را زندانی کنیم، اما ما معتقدیم یک شوهر 
نابهنجار باید زندانی شود چون رفتار او موجب آسیب 
به زن و فرزندش و گسستن خانواده می شود باید این 
افراد را مجازات کرد قرار نیست یک مرد شریف و مدیر 

خانواده را مجازات و زندانی کنیم.
مشاور حقوق شهروندی معاونت امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری می گوید: مشکل ما در صدا و سیما 
نیست در فرهنگ جامعه است. مشکل آنهایی هستند 
که در مقابل این همه ظلم، مقاومت می کنند چون 
معتقدیم مظلوم هم همان قدر بد است که ظالم بد 

است و باید در مقابل ظلم ایستادگی و مقابله کرد.
وی ادامه می دهد: زنان ما به لحاظ داشتن عاطفه به 
فرزند و زندگی، کرامت خودشان را فراموش می کنند 
و حاضرند هرگونه ظلمی را در زندگی بپذیرند تا بقای 
خانواده را داشته و در کنار خانواده خود باشند اگر چه 
اکثریت آقایان زنان را تهدید می کنند که اگر زندگیت 
را رها کنی فرزندانم را از تو می گیرم. یا بسیاری از زنان 

مهریه را بابت حضانت می بخشند.
سجادی خاطرنشان می کند: شاید این زن هم مانند 
هزاران زنی باشد که تمام تلاش خود را کرده است که 
برای تحکیم خانواده، کرامت خودش را قربانی خود و 
فرزندانش کرده است. عامل دیگری ندارد اگر آمارگیری 
هم شود و از زنانی که این مشکلات را دارند پرسیده 
شود که چرا زودتر برای طلاق نیامده اند، اولین موضوع 
فرزندانشان است اگر فرزند نداشته باشند اسارت و رنج 

را نمی پذیرند و زودتر جدا می شوند.
وی ادامه می دهد: صدا و سیما با هر انگیزه ای این 
برنامه را اجرا کرده است باید از خودشان پرسید؛ ولی 
اگر با این کلیپ ها زنان را تشویق به تاب آوری و تحمل 
رنج و شعار بسوز و بساز می کنند، نتیجه معکوس گرفته 
معتقدیم  و  شده  پخش  مجازی  فضای  در  چون  اند 
فضای مجازی فرهنگ را می سازد. سجادی می گوید: 
صدا و سیما اگر انگیزه داشته که این زن چون 27 بار 
کتک خورده و در خانواده اش مانده است، را الگو قرار 
دهد. این برنامه نتیجه معکوس داشته و زنان را آموزش 
داده که کرامت خودشان را بیشتر از دست بدهند و با 

مشکلات و کتک کاری ها بسوزند و بسازند.

برای نخستین بار در کشور صورت گرفت:

تشکیل انجمن خیریه فرهنگ مصرف بهینه آب 
با ابتکار استاندار اصفهان

برای نخستین بار در کشور انجمن خیریه فرهنگ مصرف بهینه آب با ابتکار استاندار 
اصفهان  تشکیل شد.

استاندار اصفهان در جلسه با خیرین استان پیرامون تشکیل خیریه فرهنگ مصرف بهینه 
آب و حمایت از احیا رودخانه زاینده رود؛ اظهارداشت: وظیفه ی خود می دانم که به عنوان 
مدیر ارشد استان بیشتر وقتم را صرف حل مشکل آب و احیای زاینده رود نمایم و از هر 

فرصتی که ایجاد شود برای حل این مشکل استفاده می کنم.
دکتر عباس رضایی با بیان اینکه مردم با فرهنگ اصفهان لایق حمایت و کمک بیشتر 

مسئولین هستند، افزود: برای حل مشکل آب استان دست همه را به گرمی می فشارم
استاندار اصفهان تاکید کرد: صدا و سیما و آموزش و پرورش باید در این خصوص ورود 
جدی تری داشته باشد و با این خیریه های همکاری تنگاتنگی داشته باشند.و در ترویج 

رفتارهای درست مصرف آب و پرهیز از مصارف بی رویه از هیچ کوششی دریغ ننمایند.
مهندس هاشم امینی به روند کاهشی مصرف سرانه آب در اصفهان اشاره کرد و اظهار 
لیتر  به 154  لیتر  از 189  داشت: مصرف آب در استان اصفهان در10 سال گذشته 
در شبانه روز کاهش یافته است. رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان گفت: هدف از ترویج فرهنگ مصرف بهینه آب، کاهش مصرف از سوی 
تمام بهره برداران است بنحوی که مصارف خانگی کاهش یابد. این درحالیست که هم 
اکنون میزان مصرف سرانه آب در اصفهان نسبت به سرانه مصرف در دیگر نقاط در کشور 
کمتر است بطوریکه می توان گفت اصفهان درکاهش مصرف سرانه در کشور پیشرو است 
.مدیرعامل آب و فاضلاب استان اصفهان با اشاره به طرح توزیع لوازم کاهنده مصرف آب 
بین شهروندان، افزود : این شرکت در ماه های اخیر لوازم کاهنده مصرف آب را بصورت 
اقساطی به متقاضیان تحویل داده که صرف جویی حدود20 درصدی را برای این مشترکان 
به همراه داشته است. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اصفهان تاکید کرد: با توجه به 
کاهش منابع آبی، سازگاری با کم آبی تنها راه دسترسی پایدار به آب شرب است لذا مردم 

مصرف بهینه آب را در دستور کار قرار دهند.
امینی افزود: بیش از یک دهه از وقوع خشکسالی در کشور می گذرد بطوریکه هم اکنون 
درمرحله تنش آبی قرار داریم که بر مبنای آن منابع آبی موجود برای تامین آب یک شهر، 

شهرستان و یا روستا کمتر از آب مورد نیاز در اوج مصرف است.
مهندس امینی افزود: شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با واگذاری بیش از دو میلیون 
و 100 هزاراحاد انشعاب، جمعیتی بالغ بر چهار میلیون نفر را در 92 شهر استان تحت 

پوشش آبرسانی قرارداده است.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت: درچند سال اخیر به دنبال 
فعالیت مستمر اکیپ نشت یابی، هدررفت آب در استان اصفهان به حدود 16.2 درصد 

رسید در حالیکه این رقم در سال 86 بیش از 31 درصد بوده است.
گفتنی است تشکیل خیریه فرهنگ مصرف بهینه آب و حمایت از احیا رودخانه زاینده رود 
که به پیشنهاد استاندار اصفهان بود مورد استقبال خوب خیرین قرار گرفت و در این جلسه 

اهم برنامه های این خیریه به دکتر عباس رضایی ارائه گردید.
 

اصفهان میزبان هفته فرهنگی – تجاری عمان 

بستر رایزنی های اقتصادی میان 
اصفهان و مسقط تسهیل می شود

با میزبانی اصفهان از هفته فرهنگی – تجاری عمان در روزهای سوم تا نهم اسفندماه 
جاری، ارتباطات فرهنگی و اقتصادی میان هیأت 40 نفره تجاری کشور عمان در جریان 

سفر به اصفهان با حمایت شورای شهر و شهرداری اصفهان، تسهیل خواهد شد. 
 اصفهان به عنوان یکی از همتایان قدیمی مسقط در حوزه فرهنگ، تجارت و تبادلات 
اقتصادی میزبان هفته فرهنگی – تجاری کشور عمان است و قرار است اصفهانی ها برای 
توسعه ارتباطات همه جانبه خود با تجار و فعالان فرهنگی و اقتصادی عمان، از سوم تا نهم 
اسفندماه 97، 40 بازرگان و تاجر عمانی را در شهر خود میزبانی کنند تا زمینه همکاری 
های بیشتر با این کشور فراهم شود. شهرداری و شورای شهر اصفهان تسهیل گر این 
ارتباطات خواهند بود و بخش خصوصی را ترغیب می کند تا قدم های محکم تر و بیشتری 
برای افزایش تبادلات فرهنگی و تجاری بردارند.   کوروش خسروی، رئیس مرکز پژوهش 
ها و مطالعات شورای شهر اصفهان در این زمینه با اشاره به اینکه رویداد هفته فرهنگی – 
تجاری عمان در اصفهان، یک گام اولیه برای دریافت بازخوردها به منظور گسترش چنین 
رویدادهایی در رابطه با دیگر کشورها است، اظهار کرد: این رویداد، توسعه اقتصاد فرهنگی 
از جنبه های گوناگون را مورد هدف قرار داده است و بنا داریم زمینه همکاری میان تجار و 

هنرمندان ایرانی و عمانی را با این بسترسازی تسهیل کنیم.
وی ادامه داد: اگر ارتباطات فرهنگی میان دو کشور شکل بگیرد و عمیق شود قطعا به 
تبادلات مالی میان آنها منجر خواهد شد. درصورت تحقق این هدف، رابطه میان ایران و 
عمان نیز مستحکم تر خواهد شد.   رئیس مرکز پژوهش ها و مطالعات شورای شهر اصفهان 
افزود: اصفهان و مسقط می توانند در زمینه های صنعتی با هم مراودات مالی و اقتصادی 
داشته باشند. از سوی دیگر گردشگری یکی از ظرفیت های بالقوه اصفهان و مسقط است 
که می توان با ارتباط میان آژانس های گردشگری دو طرف، این حوزه را فعال تر کرده و 
اقدام به جذب گردشگر بیشتری کرد.  وی به اشتراکات فرهنگی میان ایران و عمان اشاره و 
تصریح کرد: محصولات فرهنگی مانند صنایع دستی، فیلم، موسیقی و انیمیشن از جمله 
ظرفیت هایی است که می توان از آنها برای تعمیق روابط فرهنگی ایران و عمان استفاده 
کرد. خسروی با تاکید بر اینکه محصولات فرهنگی ایران در بازار کشور عمان بازدهی 
مناسبی دارد، گفت: یکی از زمینه های مشترک میان دو کشور باشگاه های فرهنگی – 
ورزشی هستند که هم اصفهان و هم مسقط در این حوزه، ظرفیت های خوبی دارند و می 

توان با برگزاری رویدادهای ورزشی مشترک، بهره برداری خوبی از این عرصه داشت. 
 

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان:

طرح دسترسی دریایی به بندرگاه جزیره هرمز 
ایمن سازی شد

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: طرح لایروبی، تعریض و ایمن سازی مسیر 
دسترسی دریایی به بندرگاه جزیره هرمز با هدف توسعه ترابری دریایی در این جزیره به 

پایان رسید.
الله مراد عفیفی پور روز شنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: این طرح در راستای 
انجام وظیفه قانونی سازمان بنادر و دریانوردی، با تعریض کانال ورودی به 80 متر، عمیق 
سازی کانال تا 3.5 متر و نیز استقرار 6 فروند علائم کمک ناوبری شامل دو دستگاه بیکن و 
چهار فروند بویه جانبی انجام شد. وی طول کانال ورودی این بندرگاه را 900متر عنوان کرد 
و بیان داشت: این طرح با اعتباری افزون بر 85 میلیارد ریال از محل منابع داخلی سازمان 
بنادر به اتمام رسید. مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: شرایط ایمن دریانوردی 

برای عبور انواع شناورها با آبخور 3 متر، در تمامی شرایط جزر و مدی فراهم شده است.
به گفته عفیفی پور، از این پس، علاوه بر تردد ایمن تر شناورهای مسافری، زمینه 
دریانوردی ایمن ناوگان تجاری همچون بارج، یدک کش و لندینگ کرافت نیز فراهم می 
شود.  به گفته وی، عمق کانال تا پیش از این در زمان جزر یک متر بوده و تردد شناورها 
فقط در زمان مناسب مد آب دریا انجام می شد. عفیفی پور خاطرنشان کرد: با اجرای این 
طرح به مناسبت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی به زودی شاهد افزایش حجم 
ترددهای دریایی به جزیره هرمز با هدف گذاری گردشگری، تجاری و صیادی خواهیم بود.
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان اعتبار مورد نیاز برای ایمن سازی کامل و صددرصدی 
بندرگاه هرمز مطابق با استاندارهای بین المللی را 20 میلیارد ریال پیش بینی پیش بینی 
کرد. وی اظهار داشت: در آینده نزدیک با لایروبی و تعمیق بیشتر کانال تا عمق پنج متر، 
احداث چراغ راهنمای ورودی و همچنین احداث دیواره حفاظتی ساحلی بندرگاه گامی 

مهمی در راستای رفع محرومیت از جزیره هرمز برداشته می شود.
 

مدیرکل دفتر برنامه ریزی و تحول اداری استانداری کرمانشاه :

ادارات باید به برنامه محوری و پاسخگویی 
اعتقاد داشته باشند

مدیرکل دفتر برنامه ریزی و تحول اداری استانداری کرمانشاه، تنها راه رهایی ادارات 
و سازمان ها از روزمرگی و بی تحرکی را باورداشتن به دولت الکترونیک، برنامه محوری و 

اعتقاد به پاسخگویی است.
فریبرز نجفی افزود: افزایش بهره وری و روانسازی ارائه خدمات به مردم، با حاکم شدن یک 
تفکرِ تحول آفرین و تعاملی بر سیستم اداری ممکن خواهد بود و نمی توان انتظار داشت 
سیستمی بی برنامه با شلختگی بتواند حوزه ای را متحول ساخته و خدماتی شفاف را به 
مردم ارائه دهد.  وی اظهار کرد: متاسفانه در استان ما هنوز برخی ادارات از ارائه برنامه ای 
مدون، قابل اندازه گیری و زمانبندی شده به مردم خودداری می نمایند و افکار عمومی 
اطلاعی از میزان انطباق دستاوردها با اهداف طراحی شده یِ آنان ندارد به همین دلیل 
است که معمولا قضاوت درباره عملکرد مدیران، ناممکن بوده و همین موضوع، مجادله و 

مباحثه های رسانه ای بسیاری را موجب می شود. 
وی ادامه داد: این در حالیست که در یک نظام اداری پاسخگو، مدیران مکلفند از همان 
ابتدای سال در پورتال سازمانی و از طریق رسانه ها به مردم اعلام نمایند که قصد دارند در 

طول سال چه کارهایی را انجام داده و چه خدماتی را به مخاطبین خود ارائه دهند. 
نجفی مهر، همچنین با بیان اهمیت استقرار دولت الکترونیک در نظام اداری اظهار 
داشت: تا زمانی که ارائه خدمات بر بستر دولت الکترونیک به مردم صورت نپذیرد و شفافیت 
در فرآیندها به گونه ای نباشد که تمام فعل و انفعالات دستگاه ها قابل رصد و واکاوی باشد، 
مشخص است که نه تحولی رخ خواهد داد و نه مراجعات حضوری مردم به دستگاه ها 
کاهش می یابد و نه شرایط برای عده معدودی که با سوءاستفاده از وضعیت ناشفاف کنونی 
بدنبال رانت بوده و با حیثیت سایر مدیران و کارکنان خدوم و پاکدست بازی می نمایند، 

ناامن می شود.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

محلات مرکز شهرقم با بحران اجتماعی و 
زیست محیطی  مواجه هستند

ناکارآمد  های  بافت  جلسات  برگزاری  از  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
شهری،میانی و کم توان در راستای اجرای دستورالعمل های سند ملی بازافرینی شهری 
خبر داد و گفت: ماهانه در سطح عالی استان و شهرداری جلساتی برای طرح جامع اقدام 

مشترک در زمینه بازآفرینی پایدار شهری قم برگزار می شود.
غلامرضا جانقربان با اشاره به موانعی که بر سر راه احیای بافت فرسوده شهری وجود 
دارد، اظهار کرد: موضوع بازآفرینی پایدار شهری قم بسیار مهم است که امروزه در سطح 
نظام، دولت،ملی و استانی به آن پرداخته شده و سند ملی برای آن تهیه شده است و نقش 

دستگاه های اجرایی در این راستا مشخص شده است.
وی در خصوص پیشرفت طرح جامع اقدام مشترک در زمینه بازآفرینی پایدار شهری قم 
و اجرایی شدن آن عنوان کرد: در سنوات قبل برنامه هایی برای این موضوع داشتیم و در 
سطح وزارت راه و شهرسازی هم به این مهم پرداخته می شد، اما خوشبختانه تهیه این سند 

طی دو، سه سال اخیر، نقش و سهم هر دستگاه را مشخص کرده است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم ادامه داد: در دوره های گذشته بجای اینکه 
احیا و نوسازی بافتهای فرسوده شهری جهت کیفیت بخشی به زندگی مردم پرداخته 
شود، مشاهده می گردد که متاسفانه به یکباره  580 هکتار از اراضی مزروعی و بایر شهر 
به تولید مسکن مهر اختصاص می یابد و علیرغم تاکیدات مکرری که شهرداری قم به این 
مهم داشت امروزه با بی توجهی مواجه و شاهد یک بحران اجتماعی و زیست محیطی در 

محلات مرکز شهر می باشیم.
وی با بیان اینکه سند باز افرینی شهری با دستورالعملها و برنامه هایی که در آن وجود 
دارد،افزود: میتوان با تشکیل ستادهای استانی و تشریک مساعی،حمایت در سطح ملی و 
تخصیص اعتبارات و زمین و مشوق های لازم،تخصیص اعتبارات بانکی،کاهش سودهای 
بانکی و نقش فعال کنشگران استان و استفاده از ظرفیت بخش خصوصی و سرمایه گذاران 
، امیدوار بود که در یک پروسه میان مدت و درازمدت و سهم بندی هرساله نسبت به این مهم 
اقداماتی انجام داد. جانقربان بیان داشت: در این راستا شهرداری قم در کوتاه مدت اقدام 
به اجرای شبکه ها و تعریض و احداث معابر مطابق با طرح تفصیلی در بافت های مورد 
اشاره  نموده که شاهد آن فازهای 4 و 5 عماریاسر،شهید روحانی،محدوده چهل اختران 
و دهها پروژه خرد دیگر در سطح محلات بعنوان محرک های توسعه از قبیل توسعه فضای 
سبز پیرامون مساجد،پیگیری در جهت احداث مراکز فرهنگی و پاتوق های محلی بعنوان 
اولین قدم در جهت ماندگاری مردم ساکن در محلات بوده است و هر ساله شاهد تخصیص 
اعتبارات بسیار زیادی در بودجه های سواتی گذشته،حال و آینده در برنامه های مدیریت 
شهری قرار گرفته است. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم یادآور شد: از13هکتار 
محدوده شهری،4هکتار واجد بازآفرینی شهری می باشد که تاکنون1580 هکتار آن با 
اشاره به شاخصه های ریزدانگی،نفوذ ناپذیری،بحث استحکام می باشد که1580 هکتار 
از این4هزار هکتار در شورای عالی معماری و شهرسازی کشور به تصویب رسده و در سال 
96به شهرداری قم ابلاغ گردیده است.ضمن اینکه شهرداری در سالهای گذشته مشوق 
هایی را از قبیل تراکم تشویقی و بخشودگی عوارض و تفاهم نامه هایی که با نظام مهندسی 
در راستای کاهش هزینه های نظام مهندسی انجم نمود نقش آفرینی نموده است. وی ابراز 
کرد: به این موضوع مهم کم توجهی شده ولی امروزه با این سند و برنامه ی اقدام مشترکی 
که تهیه و دستگاه ها وظایف شان مشخص شده، ماهانه در سطح عالی استان جلساتی به 
صورت بازآفرینی پایدار شهری برگزار می شود و حتی این موضوع تا اندازه ای اهمیت داشته 

که در دو، سه جلسه وزیر راه و شهرسازی یا معاونین شان حضور یافتند.

سرپرست معدن های خاک های صنعتی وعقیق استان قم :

عقیق قم کیفیت اش از عقیق یمانی بهتر است
سرپرست معدن های خاک های صنعتی وعقیق استان قم درباره جایگاه معادن عقیق 
قم گفت :شاید ذخیره عقیق استان قم نسبت به استان های دیگری مانند خراسان جنوبی 
وتبریز کمتر باشد،اما باقاطعیت می گویم که کیفیت عقیق قم نه تنها در کشور بی نظیر 

است،بلکه حتی از عقیق یمانی از لحاظ رنگ وزیبایی نیز درصدی بهتر است.
محمود صفاری زاده در حاشیه  برپایی نمایشگاه منطقه ای صنایع دستی در محل 
دائمی نمایشگاه های استان قم  در گفت و گو با خبرنگار ما اظهارداشت اما متاسفانه هیچ 
کدام از مسئولین عقیق قم را به خوبی نمی شناسند!وحتی ما در این زمینه شاهد حمایت 

ملموسی از آنان در این زمینه در جهت تبلیغ وبازاریابی این کالای مهم استان نبوده ایم.
وی  افزود :مدیر عامل شرکت یاقوت کبیر در سال 96عقیق قم را ثبت ملی کرد ودر نظر 
دارد که در آینده نزدیک نیز اونو ثبت جهانی نیز بکند. ویادامه داد:در استان قم چندین 
معدن عقیق وجود دارد که دومعدن بزرگ عقیق از همه بیشتر جلب توجه می کند،یکی از 
آنها مربوط به آقای حاتمی است ودومی مربوط به آقای صفاری است که قابلیت صادراتی 
واز ذخیره بسیار خوبی برخوردارند.اما به علت همین نداشتن تبلیغات خوب وبازار یابی،تنها 

از طریق تجارت چمدانی صادرات می شود.
*به دنبال ثبت ملی و جهانی عقیق قم هستیم

محمد فراهانی،کارشناس ارشد زمین شناسی ومدیرعامل  موسسه آموزشگاه فنی وحرفه 
ای یاقوت کبیر نیز در این بارهبه خبرنگار ما  گفت :آموزشگاه ما اولین آموزشگاه طلا 
وجواهرات در استان است ودر بحث سنگ های قیمتی ونیمه قیمتی نیز،بزرگ ترین کارگاه 
تراش سنگ وزیور آلات زینتی را در کشور داریم.که همه کار ما تنها با بهره گیری از توان 
محلی صورت می گیرد. وی با اشاره به ثبت ملی عقیق قم  افزود :هم اکنون ما به دنبال ثبت 

جهانی عقیق قم هستیم واحتمالا تاسال آینده این امر تحقق می یابد.
وی به مشکلات این صنعت اشاره کرد و اظهارداشت :مشکل اصلی ما به بحث تولید 
وبازاریابی  برمی گردد که در بحث تولید به خاطر گران شدن مواد اولیه مانند طلا ونقره وابزار 
آلات،هم اکنون قیمت تمام شده تولیدات بسیار بالارفته که از توان خرید مردم خارج است 
واین باعث رکود در این صنعت شده ومنجر به بی کاری خیلی از هنرمندان این حرفه شده 
است ومتاسفانه هیچ گونه کمک وحمایتی در این زمینه از هنرمندان این عرصه نمی شود.
همچنین ورود چمدانی سنگ های بی کیفیت وتقلبی پاکستانی وچینی که بیشتر آنها به 
شیشه شبیه است تا سنگ،باعث کاهش استقبال خریداران به سنگ های اصیل عقیق قم 
شده است. وی به دیگر مشکلات این حرفه وصنعت اشارهکرد و تصریح کرد :بیمه تامین 
اجتماعی افرادی را که در این رشته فعالیت می کنند،تحت پوشش خود قرار نمی دهد وتنها 
6رشته خاص صنایع دستی که بیشتر انها به استان اصفهان مربوط می شود تا قم،تحت 
پوشش خدمات بیمه ای خود قرار می دهد.ورشته هایی مانند سنگ تراشی،گوهر تراشی 
،زیور آلات سنتی تحت پوشش خود قرار نمی دهند.وحتی رشته قلم زنی نیز که خود 
قانون به آن اشاره داشته است،تاکنون در قم تحت پوشش قرار نگرفته است! وی ببا اشاره  
بحث صادراتبیان داشت :در زمینه صادرات به علت اینکه هنرمندان این حرفه هیچ کدام 
دارای کارت بازرگانی نیستند،امکان صادرات توسط آنان میسر نیست وبخش عمده ای از 
صادرات ما چمدانی وتوسط مسافران صورت می گیرد. وی گفت :همچنین نداشتن برند 

تجاری و صادراتی ، بسته بندی مناسب و..از دیگر معضلات این حرفه می باشد.

معاون مشارکت های مردمی بهزیستی استان قم  خبرداد

اجرای طرح احسان ماندگار در آستانه شب عید
طرح احسان ماندگار به همت شهرداری قم و اداره کل بهزیستی با هدف کمک به 

نیازمندان تحت پوشش بهزیستی اجرا می شود.
معاون مشارکتهای مردمی بهزیستی استان قم با اعلام این خبر افزود : طبق تفاهم نامه 
منعقده بین بهزیستی و سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم طرح احسان ماندگار)هبه( 
به منظور جمع آوری لوازم خانگی مازاد و ارزشمند شهروندان نوع دوست و سخاوتمند قمی 
جهت اهداء به نیازمندان تحت پوشش این اداره کل از ابتدای اسفند لغایت 20 اسفند در 
استان قم در حال اجراست. احمد حیدری ضمن قدردانی از عموم شهروندان محترمی که 
در سنوات قبل در قالب این طرح با بهزیستی همکاری کردند خاطرنشان کرد در این طرح 
تاکید بهزیستی بر حفظ کرامت مددجویان و خانواده نیازمندان است و از شهروندان محترم 
درخواست می نمائیم لوازم خانگی برقی شامل یخچال ، ماشین لباس شوئی ، تلویزیون، 
جاروبرقی و... فرش و لوازمی که سالم و قابلیت استفاده را دارد اهداء نمایند. لازم به ذکر 
است شهروندان محترم جهت مشارکت در این طرح ضمن تماس با شماره تلفن 137 
شهرداری قم اقلام مازاد و قابل اهداء خود را اعلام می نمایند و کارشناس ارزیاب طرح با 
کارت شناسائی مشخص به منازل شهروندان مراجعه نموده و کالای اهدائی را ارزیابی می 

نماید و بعد از تائید لازم نسبت به انتقال و تحویل به مددجویان نیازمند اقدام می گردد.  

رئیس اداره پیش  بینی هواشناسی قم مطرح کرد

افزایش تدریجی دمای قم طی روزهای آتی
رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم گفت: طی سه روز 

آینده روند دمای استان به صورت تدریجی افزایشی پیش بینی می شود.
محمدرضا قاضی با اشاره به  پیش  بینی وضعیت آب  و هوای استان طی روزهای آتی 
اظهار کرد: براساس پیش بینی فردا جهت وزش باد در استان شرقی و با حداکثر سرعت 
35 کیلومتر بر ساعت خواهد بود. حداقل و حداکثر دما در قم منفی یک درجه و 16 درجه 
است، فردا آب و هوای استان صاف تا کمی ابری در برخی ساعات افزایش ابر و وزش باد 
و در ارتفاعات بارش پراکنده است. قاضی با بیان اینکه در روز دوشنبه آسمان استان کمی 
تا قسمتی ابری است، گفت:  در آن روز در برخی از ساعات شاهد وزش باد در استان 
خواهیم بود. وی ادامه داد: در روز دوشنبه جهت وزش باد در استان قم غربی و با حداکثر 
35 کیلومتر بر ساعت است، در این روز حداقل و حداکثر دمای استان صفر درجه و 17 
درجه خواهد بود. رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم افزود: 
در 24 ساعت گذشته کمترین و بیشترین دمای ثبت شده در شهر قم به ترتیب منفی دو 
درجه و 16 درجه بود، همچنین در این مدت شاهد وزش باد با سرعت 11 کیلومتر بر 

ساعت با جهت غربی در این شهر بودیم.
قاضی خاطرنشان کرد: در 24 ساعت گذشته سردترین و گرم ترین نقاط استان قم به 

ترتیب شهر قم با 2- درجه و منطقه کوه سفید با 16 درجه بود.

گزارش ایمان از یک برنامه تلویزیونی

ترویج همسر آزاری در صدا و سیما

راهنمایان گردشگری راویان فرهنگ و تاریخ کشورند و در گردش چرخ های این صنعت 
نقشی انکارناپذیر دارند اما هویت شغلی آنان از منظر اجتماعی و قانونی چندان شناخته 

شده نیست و این می تواند نقطه ضعفی در جایگاه گردشگری ایران باشد.
راهنمایان گردشگری به نَقلی سرباز خط مقدم این صنعتند که قادرند فرهنگ و هویت 
ملتی را معرفی و تشریح کنند. راهنمایان گردشگری در ایران ظرفیت این را دارند که تراز 
فرهنگ مردم ایران را نزد گردشگران خارجی بالا ببرند و سیاه نمایی رسانه های خارجی علیه 
ایران را خنثی کنند اما سالیان سال است که راهنمایان گردشگری در ایران از مساله ای در 

رنجند و آن تعریف نشدن هویت شغلی از منظر قانونی و جایگاه اجتماعی است. 
در همین پیوند، »جامعه راهنمایان ایرانگردی و جهانگردی« به مناسبت روز جهانی 
راهنمایان گردشگری یعنی 21 فوریه برابر با دوم اسفند، دوازدهمین همایش سالانه خود 

را برگزار کرد. 
در این مراسم »ولی تیموری« معاون گردشگری سازمان میراث فرهنگی درباره اهمیت 
نقش راهنمایان در صنعت گردشگری گفت: ما به عنوان راهنمایان، گردشگران خارجی را 
با یک نگاه غیرواقعی به ایران وارد می  کنیم و با یک نگاه واقعی از ایران خارج می  کنیم. 
این کار به نوعی معجزه راهنمایان گردشگری است. به نوعی باید بگویم که فریادهای آقای 
ترامپ نتیجه عکس داده و کلیپ  هایی که گردشگران آمریکایی درباره ایران منتشر ساخته 
اند نشانگر این موضوع است. آنها به صراحت اعلام کردند که صحبت های منفی درباره ایران 

دروغ است. 
وی درباره مساله به رسمیت شناختن شغل راهنمای گردشگری نیز بیان داشت: ما باید 
بحث را به سمتی ببریم که با چه اتفاق  هایی می  توان از مزایای این شغل بیشترین استفاده را 
کرد. تعداد روزهای فعال راهنمایان کم است و با شاخص ها و استانداردهای وزارت کار برای 
بیمه همخوانی ندارد و باید مسیری را پیدا کنیم تا نظر وزارت کار را جلب کنیم. اکنون وقت 
آن است که یک جریان سازی در گردشگری اتفاق بیافتد. چرا که در این شرایط می  توان 

مطالبات مختلف را پیگیری کرد و به نتیجه رسید. در نهایت اگر کنار هم باشیم، می  توانیم 
این مشکلات را نیز حل کنیم. 

پژوهشگر ایرنا برای بررسی چالش های هویت شغلی راهنمایان گردشگری در ایران با 
»علی سماک رجبی« مدیرعامل جامعه راهنمایان ایرانگردی و جهانگردی و دبیر گردهمایی 

راهنمایان سراسر کشور گفت و گو کرد. 
سماک رجبی درباره ضرورت به رسمیت شناختن شغل راهنمایان گردشگری به پژوهشگر 
ایرنا گفت: راهنمای گردشگری نقش نوک پیکان را دارد و سخت  ترین کارها بر روی دوش 
ما است ولی هنوز نتوانستیم آن را به عنوان شغل در جامعه تثبیت کنیم و به دولت و جامعه 
بگوییم که اگر راهنما نباشد، تور خراب می  شود. یک اصطلاحی است که می  گوید یک 
راهنما می  تواند تور را خراب کند یا تور را سالم نگه دارد. بنابراین نقش راهنما بسیار مهم 

است. 
مدیرعامل جامعه راهنمایان ایرانگردی و جهانگردی افزود: کارهای بسیاری باید انجام 
شود، ما راهنمایان گردشگری به تنهایی نمی  توانیم فعالیتی را برای هویت شغلی راهنمایان 
انجام دهیم. ما می  توانیم طرح مساله کنیم تا در جامعه ما را به عنوان یک شغل بشناسند 
ولی تصمیم گیران مثل دولت، مجلس و سازمان میراث فرهنگی و گردشگری هستند که می 
توانند هویت شغلی ما را از منظر قانونی تعریف کنند و امیدواریم مسوولان این قضیه را بررسی 

کنند اما خوشبختانه سازمان میراث فرهنگی و گردشگری حمایت می  کند. 
وی یکی از مشکلات نبود هویت شغلی برای راهنمایان را چنین عنوان کرد: یکی از مسائل 
ما بیمه است. به طور مثال هر کسی که کار می  کند یک دوره بازنشستگی و مزایایی دارد اما 
راهنمایان گردشگری بیمه نمی شوند. ما بیمه بیکاری نداریم، شغل ما از مشاغل سخت 
است ولی تصور دیگران این است که راهنمایان خوش می  گذرانند در حالی که این طور 
نیست. البته ما در جامعه راهنمایان گردشگری کد بیمه گرفته  ایم ولی تمام حق بیمه را مثل 

بیمه خویش  فرما پرداخت می  کنیم. 

راهنمایان گردشگری راویان فرهنگ و تاریخ کشورند

وقتی راویان هویت ایران هویت شغلی ندارند
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چالش های الحاق ایران به این نهاد بین المللی همچنان ادامه دارد 

FATF تمدید تعلیق
در سایه اصرار و انکارهای ناتمام

همزمان با تمدید تعلیق اقدام تقابلی علیه ایران، از سوی FATF، چالش های الحاق ایران 
به این نهاد بین المللی همچنان ادامه دارد. ضرورت های غیرقابل انکار الحاق به کنوانسیون 
های بین المللی دلیل اصرار موافقان و تفاسیر خاص از این کنوانسیون ها دلیل انکار مخالفان 

الحاق است.
گروه ویژه اقدام مالی )FATF( روز جمعه سوم اسفند بار دیگر تعلیق اقدام  تقابلی علیه 
ایران را تمدید کرد. این سازمان بین المللی در بیانیه خود به ایران تا ماه ژوئن 2019 )خرداد 
و تیر 98( مهلت داده است تا انتظارات این سازمان بین المللی را در زمینه مبارزه با تامین 

مالی تروریسم و پولشویی برآورده کند.
گروه ویژه اقدام مالی در تازه ترین نشست خود در پاریس، گرچه فرصت چهارماهه 
ای به ایران برای پیوستن به معاهدات بین المللی داد، اما نارضایتی خود را هم از تعلل به 
وجود آمده ابراز کرد. گروه اقدام مالی در بیانیه خود تاکید می کند که اگر ایران تا ژوئن 
2019 با وضع قوانینی به تصویب باقیمانده استانداردهای این گروه اقدام نکند، در آن صورت 
FATF درخواست افزایش بازرسی های نظارتی از نهادهای مالی مستقر در ایران و بخش ها 

و سازمان های تابعه را خواهد کرد.
مدارای کارگروه ویژه اقدام مالی در حالی است که برای قرار گرفتن ایران در لیست سیاه 
این سازمان و محدودیت بیشتر برای دادوستد مالی کشور، رایزنی های گسترده ای انجام شد 
بود. واقعیت این است که پس از خروج آمریکا از توافق هسته ای با ایران دور تازه ای از تلاش 

های پیدا و پنهان برای بدبینی دوباره جامعه جهانی و آغاز ایران هراسی آغاز شده است. 
آمریکا با بهره جویی از حسادت های سیاسی برخی حاشیه نشینان خلیج فارس و کینه 
دیرینه رژیم صهیونیستی از جمهوری اسلامی پروژه مقابله با ایران را وارد فصل تازه ای کرده 
است. اما این بخشی از چالش و نوع خارجی است. بخش دیگر اما داخلی است. پس از خروج 
آمریکا از برجام، ایران و چهارکشور دیگر این توافق بین المللی برای حفظ دستاوردهای آن 

تلاش دو طرفه ای را آغاز کردند، تلاشی که این روزها به سازوکار اینستکس ختم شد. 
بخش دیگر تلاش دولت برای بهره مندی کشور از شرایط موجود، در پیوستن قانونی و 
بر اساس منافع ملی به قراردادهای بین المللی است. معاهداتی که بیشینه کشورهای عضو 
سازمان ملل با پذیرش آن، ضمن احترام به قوانین بین المللی، تعاملات تجاری خود با دیگر 

کشورها را تسهیل کرده و گسترش داده اند. 
گرچه موضوع پیوستن ایران به این قراردادها و تصریح و تاکید وزارت امورخارجه، ارتباطی 
به برجام و نظریه های توطئه مطرح شده از سوی برخی مخالفان دولت ندارد، اما پیچیدگی 
های تعامل در جهان امروز و الزامات حضور در مبادلات تجاری و اقتصادی امکان جدایی 
کامل میان پیوستن ایران به معاهدات بین المللی و بهره گیری از دستاوردهای برجام را 

نمی دهد. 
این درهم تنیدگی به گونه ای است که حتی شرکای تجاری ایران یعنی روسیه و چین و 
متحدان کشور هم بدون پذیرفتن معاهدات بین المللی از سوی ایران، قادر به ادامه ارتباطات 
مالی با کشور نخواهند بود. این همان علامت هشداری است که دولت اول و دوم تدبیر و 
امید کوشیده است آن را با ارائه لوایح چهارگانه پیوستن به گروه ویژه اقدام مالی )FATF( به 

مسوولان و تصمیم گیران داخلی ارسال کند. 
* سرنوشت لوایح چهارگانه دولت

FATF یا همان گروه ویژه اقدام مالی، نهادی است که ایران با قرارگیری در لیست سیاه 
آن بسیاری از امکانات حضور در اقتصاد جهانی را از دست خواهد داد. گرچه این گزاره موضوع 
تازه ای در سیاست های داخلی و خارجی نبود اما درک خطرات موجود از سوی دولت تدیبر 
و امید، چهار لایحه را برای گریز از این فرآیند روانه مجلس، شورای نگهبان و مجمع تشخیص 

مصلحت نظام کرده است تا ایران در لیست سیاه تجارت با دنیا قرار نگیرد. 
روند قانونی شدن این چهار لایحه یکی از مهمترین و پر بحث ترین موضوعات کشور 
دستکم طی دو سال گذشته بوده و دولایحه از آن مورد تایید مجلس و شورای نگهبان قرار 

گرفته و در فرایند قانونی شدن قرار دارد. 
لایحه اصلاح قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم اولین لایحه ای بود که توانست از 
مجلس و شورای نگهبان حکم تایید و اجرا بگیرد. این لایحه در دهم شهریور سال جاری از 

سوی مجلس و شورای نگهبان تصویب و برای اجرا به دولت ابلاغ شد.
لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم یا همان CFT که مجلس 

این لایحه را تصویب کرده اما شورای نگهبان آن را رد کرده است.
لایحه دیگر اصلاح قانون مبارزه با پولشویی بود که 29 آبان سال 96 از سوی رییس 
جمهوری برای تصویب و طی مراحل تبدیل به قانون، به مجلس ارائه شد. پروسه تصویب آن 
و رفت و برگشت میان سه نهاد مجلس، شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نزدیک یک سال طول کشید و این لایحه 15 دی 1397 با اعلام مجمع تشخیص مصلحت 

نظام تصویب و برای اجرا به دولت ارسال شد. 
دو لایحه باقی مانده اما اظهارات، نقدها، تحلیل ها، هجمه ها و تخریب های بسیاری را 
روانه دولت کرد. لایحه الحاق ایران به کنوانسیون بین المللی مقابله با تامین مالی تروریسم 
موسوم به CFT، همان لایحه ای که منتقدان بهارستان نشین آن روز بررسی، بنرها و 
پلاکاردها و پارچه نوشته های متنوعی در مخالفت با آن در صحن علنی مجلس گستراندند 
که با اعتراض علی لاریجانی، رییس مجلس هم مواجه شد. این لایحه اما با وجود غوغای 
مخالفان دولت، در 15 مهر سال جاری در مجلس تصویب شد اما ایرادات شورای نگهبان به 

آن همچنان پابرجاست و راه برای اجرایی شدن آن بسته. 
لایحه چهارم سازوکار الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان یافته را مورد 
نظر دارد. لایحه ای موسوم به پالرمو که این لایحه نیز در مجلس شورای اسلامی تصویب 
شده اما با مخالفت شورای نگهبان و اصرار مجلس، برای بررسی و داوری به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ارجاع شده که مجمع تشخیص با وجود گذشت چندین هفته همچنان در 

تصمیم گیری مردد است. 
* دلایل پافشاری دولت برای تصویب لوایح

میان قوا و نهادهای تصمیم گیر، دولت به عنوان مسوول اداره کشور بیش از دیگران 
در جریان مشکلاتی است که با نپیویستن ایران به معاهدات بین المللی ایجاد خواهد شد. 
مشکلاتی که قانون قوه مجریه را مسوول حل و رفع آن معرفی کرده است اما تصمیم گیری 

درباره سازوکار این رفع، تنها برعهده دولت نیست. 
رییس جمهوری، وزارت امور خارجه و وزرای کابینه با وجود تمام محدودیت ها طی 
ماه های گذشته به طرق گوناگون تلاش کردند تا مردم و مسوولان تصمیم گیر را درباره 
 FATF مضرات و محدودیت های عدم پیوستن ایران به کنوانسیون های بین المللی به ویژه

آگاه کنند. 
دولت می داند که با بسته شدن اندک راه های ارتباطی و تجاری ایران، نظام پولی و بانکی 
و مبادلات تجاری و حتی روابط سیاسی با بسیاری از کشورهای جهان را از دست خواهد 
داد و در کنار شمار محدودی از کشورهایی قرار خواهد گرفت که به هزاران دلیل در چنین 
کنوانسیون هایی حضور ندارند. دولت می داند در جهان کنونی بسته شدن راه های ارتباط، 
بیش و پیش از آنکه به دیگران آسیب زند، چرخه پیشرفت در ایران را با دشواری های بسیار 
روبرو خواهد کرد. زمانی که هم پیمانان منطقه ای و فرامنطقه ای کشور در چنین پیمان 

هایی حضور دارند، عدم مشارکت ایران برای آن ها نیز علامت سوال خواهد بود. 
دولت تمام این چالش ها را به خوبی می داند اما آنچه شاید نداند این است که مخالفت 
های منتقدان این پیوستن بر چه پایه ای استوار است و این گروه در پی اثبات چه گزاره ای 
هستند که نمایندگان مجلس، کابینه دولت و بسیاری از صاحبنظران سیاسی و اقتصادی در 

داخل و خارج، از آن غفلت کرده اند. 
عمده ترین محور دلایل دولت و موافقان پیوستن ایران به کنوانسیون های مالی، تسهیل 
در تجارت با جهان و بازماندن اندک گذرگاه هایی است که دونالد ترامپ برای بستن آن ها از 
هیچ کوششی دریغ نمی کند. نه دولت و نه موافقان پیوستن ایران به پالرمو و CFTهیچ کدام 
مدعی معجزه ای برای کشور از رهگذر این لوایح و آن کنوانسیون ها نیستند، اما تقریبا همه 
بر سر این اصل اشتراک نظر دارند که عدم تصویب این لوایح ضمن ایجاد چالش های درونی، 
مشکلات عدیده ای هم در خارج از مرزها برای ایران ایجاد خواهد کرد که قرارگیری نام 
ایران در کنار کشورهای نه چندان خوشنام غایب در این معاهدات یکی از آن ها خواهد بود. 
گروه ویژه اقدام مالی یا FATF پس از پایان فرصت چهارماهه به ایران، برای تمدید دوباره 
تعلیق اقدام تقابلی با ایران، موانع بسیاری پیش روی خود خواهد داشت. عدم حضور ایران در 
این کنوانسیون ها هم کشور را دچار چالش هایی خواهد کرد که مخالفان گرچه آن را می 

دانند اما با نادیده گرفتن آن ها، در عمل مسوولیت مخالفت خود را نمی پذیرند. 
افکار عمومی این روزها چشم انتظار مجمع تشخیص مصلحت نظام برای پیوستن به 
کنوانسیون های بین المللی است، اینکه مصلحت مشخص چه خواهد بود؟ شاید هفته ها 
مشخص نشود اما با توجه به تاثیر غیرقابل کتمان سرنوشت این لوایح بر اقتصاد وسیاست، 

فرهنگ و حتی ورزش بلاتکلیفی موجود به نفع ایران و منافع ملی به نظر نمی رسد. 

نکتـه

جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه گفت: نظام اسلامی امروز 
دراوج عزت و اقتدار و آمریکا درخواری و ذلت قرار دارد، به گونه 
ای که اگر یکی از شخصیت های کشور اعلام کند قصد دیدار با 
رئیس جمهوری آمریکا را داریم، ترامپ سریعا قبول می کند که 

این نشانه عزت ماست.
سردار اسماعیل قاآنی جمعه شب در یادواره 85 شهید محله 
تولید داروی قم در مسجد ولیعصر )عج( این شهر اظهار داشت: در 
جریان مبارزه هر چه قدر رقیب قدرتمند باشد، هماوردی کردن 
با او و شکست دادن آن لذت بخش تر است.وی افزود: امروز 
آمریکاییها با آنکه خود را ابرقدرت جهان می دانند در برابر نظام 

توان هیچ کاری را نمی توانند انجام دهند و فقط نعره می کشند.
وی این اقتدار و عزت را بیش از هر چیز ناشی از حرکت بر 
مدار دین، خدا، رهبری و ولایت دانست و تصریح کرد: عربستان 
هر روز چندین میلیون بشکه نفت را در حلقوم آمریکاییها می 
ریزد، و گاو شیرده آنها محسوب می شود، و تا روزی که شیر دارد 
آن را دوشیده پس از تمام شدن شیرش نیز او را از بین می برند.

جانشین فرمانده نیروی سپاه قدس خاطرنشان کرد: مسئولان 
کشور در صورتی که درپای میز مذاکره مطابق سبک و سیاق 
شهدا تکلیف مدارانه عمل کنند، به طور حتم موفق خواهند شد.

وی همچنین حرکت در مسیر ولایت را امتداد راه شهیدان 

توصیف کرد و افزود: اگر سبک زندگی و سیره شهدا را سرلوحه 
کارهای خود قرار دهیم، بر همه مشکلات فائق می آییم.وی یادآور 
شد: روزی که نخستین کشتی حامل کمک های بشر دوستانه 
ایران عازم یمن شد، همه در دنیا بسیج شدند و سایه به سایه 
کشتی ما آمدند تا جلوی آن را بگیرند ولی موفق نشدند.سردار 
قاآنی همچنین خاطرنشان کرد: دشمن طی هشت سال جنگ 
را بر ما تحمیل کرد ولی هر چه تلاش نمود نتوانست چگونه 
جنگیدن را تحمیل کند.وی اضافه کرد: ما بر مبنای آموزه هایی 
حضرت امام )ره( جنگیدیم و امروز نیز بر اساس آنچه که رهبر 
معظم انقلاب تعریف کردند با عزت جلو می رویم.وی گفت: 

آمریکایی ها در برابر مقاومت ملت ایران درمانده شده و هیلاری 
کلینتون وزیر خارجه سابق آمریکا به صراحت اذعان کرد که 
جمهوری اسلامی تنها مشکل ما در جهان است و هر کجای 
دنیا می رویم فقط این کشور را می بینیم.قاآنی بیان کرد: اکنون 
اندیشه و تفکر انقلاب اسلامی به همه نقاط جهان نفوذ پیدا کرده 
و این هنر انقلاب اسلامی می باشد که بواسطه قرار گرفتن زیر 
چتر ولایت حاصل شده است.جانشین سپاه قدس گفت: هیچ 
کدام ما کاره ای نبودیم و آن کسی که ما را دراین مسیر درست 
قرار داده به جز ولایت نبوده است، و اگر می خواهیم زندگی با 
عزت داشته باشیم، زیر پرچم ولایت بودن را نباید فراموش کنیم.

رییس جمهوری، اندیشه را نخستین زیربنای آزادی دانست و 
گفت: اگر رشد و پیشرفتی در آمریکا هست از کشورها و ملیت 
های مختلف است، چقدر ایرانی در آنجا کار و تلاش می کنند. آنها 
زمانی به مرز علم و دانش و پیشرفت رسیدند که دیوار نداشتند.

هر کشوری دور خود دیوار درست کند در داخل نابود می شود 
و پیشرفت نمی کند.

حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« روز شنبه در 
جمع رییسان و مدیران شرکت های دانش بنیان و استارت آپی، 
اظهار داشت: اولین زیربنای آزادی، اندیشه است، فناوری یکی 
از میوه های علوم و علم و دانش هم پایه اصلی فناوری است و 
اگر پیشرفت فناوری بخواهد سرعت پیدا کند باید دانش های 

پایه رشد یابد.
رییس جمهوری تاکید کرد: اگر ما در زمینه پایه رشد پیدا 
نکنیم، ستون های اصلی برقرار نشده تا ساختمان بر روی آن بنا 
شود و اگر بناست علم و دانش پیشرفت کند پایه اصلی آن آزادی 

و محیط مناسب است. 
روحانی ادامه داد: شما اگر استاد و دانشجو را برای اندیشیدن، 
سخن گفتن و اظهارنظر آزاد نگذارید امکان پیشرفت وجود 

نخواهد داشت.
وی با بیان این که پیشرفت از آزادی شروع می شود، تصریح 
کرد: پیشرفت علم دانش و فناوری از آزادی و محیط مناسب 

شروع می شود.
ما در دوران  آزادی که  رییس جمهوری همچنین گفت: 
خودمان، یعنی 45 سال پیش در حوزه علمیه قم داشتیم فکر 
می کنم هنوز در دانشگاه های ما نباشد. یک عالم در حوزه علمیه 
خیلی راحت نظریات همه علمای بزرگ را نقد می کند و کنار 

می گذارد.
روحانی ادامه داد: گاهی یک نظریه ای که بر روی آن ادعای 
اجماع شده است یک مدرس در کرسی درس، به راحتی تمام آن 
را رد می کند و راحت می گوید، اشتباه کرده است و در نهایت نظر 
خودش را می گوید. در همان جلسه شاگرد به استاد می گوید تو 
اشتباه کردی، فکر نکنم همچین آزادی در دانشگاه های ما باشد. 
وی افزود: زمانی که دانشجو بودم این آزادی نبود که یک 
دانشجو مقابل استاد بایستد و با آزادی زبان حرف بزند. می خواهم 
بگویم دولت، حکومت و نظام باید زیر ساخت ها را برای شما آماده 
کند. فکر می کنیم زیر ساخت یعنی ساختمان، وام یا پول و... این 
موارد زیر ساخت نیست نخستین زیر ساخت آزادی است. دولت 
باید بتواند زیر ساخت فیزیکی مهیا کند. اما از این زیر ساخت مهم 

تر زیر ساخت حقوقی است. 
رییس قوه مجریه ادامه داد: فکر می کنیم زیرساخت یعنی 
ساختمان، برق و جاده و... اما وقتی می خواهید فناوری یا اختراعی 
را به ثبت برسانید ماه ها گرفتار می شوید. این همان زیر ساخت 
های حقوقی و مقرراتی است که دولت و مجلس باید به وجود 
آورد. اگر این زیرساخت ها را از هر لحاظ آماده کردیم در آن 

محیط مناسب، دانشجو می تواند رشد کند. 
روحانی خاطرنشان کرد: رشد دانشجو و تحقیقات و فناوری به 
پیوستگی و وابستگی است یعنی اگر ارتباط شما با دانشگاه، تولید، 
بازار و صنعت ضعیف باشد کار پیش نمی رود و فعالیت شما را 

کند و محدود می کند. 
وی اضافه کرد: بالاترین نشاط را گروهی دارند که به خلق 
می رسند از صفات خداوند، خالقیت، علم و علم است اما یکی 
از صفات خداوند مهلت دهنده بودن است ولی ما مهلت نمی 
دهیم. اگر کسی خطا کند می تواند با توبه خطایش را جبران کند. 
خداوند مجازاتش را معمولا وقتی که همه فرصت ها و تجربه های 

کرده اید، انجام می دهد. 
* باید همه فرصت ها را به نسل جوان بدهیم

رییس دولت دوازدهم خاطرنشان کرد: باید همه فرصت ها را 
به نسل جوان بدهیم آنجا گناه است و در اینجا خطا، ممکن است 
در یک فناوری به نتیجه ای نرسید و برگردید و دوباره شروع کنید 

این اشکالی ندارد باید فرصت دهیم. 
روحانی اضافه کرد: از طرف دیگر شرایط ما هم شرایط خوب 
و هم شرایط سختی است، یکی از اعتقادات دولت از ابتدای کار 
خود در سال 92 این بوده که علم مثل هنر، فناوری،اخلاق و 
ایمان مرز نمی شناسد. شما نمی توانید بگویید این فرد چون تبعه 
ایران بوده پس مسلمان است یا اگر تبعه کشور دیگر است پس 

اسلام او ضعیف است. 
نمی شناسد  ایمان مرز  رییس جمهوری خاطرنشان کرد: 
شناسنامه این کشور و آن کشور ندارد، هنر مرز نمی شناسد؛ 
یک نقاشی خوب ،یک مجسمه خوب و یا فیلم خوب آهنگ 
خوب، یک داستان و رمان خوب، کتاب خوب در هر زمینه ای در 

فرهنگ برویم فرهنگ و هنر مرز نمی شناسد.
روحانی افزود: علم، علم است و مرز نمی شناسد، دو -دو تا در 
ایران هم چهارتاست در هر جای دنیا هم چهارتاست، اگر به علم 
برسیم - نه در مراحل اولیه - علم است. پزشکی مرز نمی شناسد 
اگر کسی تبعه جای دیگر باشد نمی تواند در ایران جراحی کند؟ 

ما اصلا مرز نداریم.
وی تصریح کرد: فناوری مرز معنی ندارد، کمتر فناوری است 
که یک کشور به تولید و ساخت برسد و صد در صد ایده و قطعه 
و همه چیز آن از یک نفر یا یک کشور باشد. ممکن است قطعه را 
شما بسازید اما ممکن است اصلا به صرفه شما نباشد و سیاری از 
قطعات در صنعت و فناوری تان را از جای دیگر استفاده می کنید.

رییس جمهوری با بیان این که ارتباط با دنیا باید ارتباط سهلی 
باشد و یکی از وظایف دولت ایجاد ارتباط سهل است، یادآورشد: 
بعضی از کشورها امروز به فکر دیوار افتادند و هم دیوار فیزیکی 
می خواهند بسازند نمی توانند بودجه خود را از کنگره بگیرند.

هم برای ویزا ،هم برای علم دیوار درست می کنند، یک محقق 
می خواهد ازآنجا به ایران بیاید در یک سمینار شرکت کند نمی 
گذارند. آنها نمی دانند که تمام پیشرفت هایشان در سایه این بوده 

که سال ها دیوار نداشتند.
بنیان داخلی دربخش  از محصول دانش  * استفاده 

صنعتی افزایش یابد
روحانی اضافه کرد:اگر رشد و پیشرفتی در آمریکا هست از 
کشورها و ملیت های مختلف است، چقدر ایرانی در آنجا کار و 
تلاش می کنند. آنها زمانی به مرز علم و دانش و پیشرفت رسیدند 
که دیوار نداشتند.هر کشوری دور خود دیوار درست کند در داخل 

نابود می شود و پیشرفت نمی کند.
و  متفکرین  محققین،  با  بتوانیم  باید  کرد:ما  اضافه  وی 
اسلامی  غیر  و  اسلامی  مختلف  کشورهای  در  اندیشمندان 

در ارتباط باشیم، گاهی می بینید در جمع یک نفر از همین 
کشورهای اطراف، فرد با استعداد و درس خوانده محقق اگر به 

جمع شما اضافه شود تاثیر گذار می شود.
رییس جمهوری خطاب به شرکت کنندگان در این مراسم 
ادامه داد: بسیاری از فناوری های تولیدی شما باید از کشور خارج 
شود.فناوری محبوس نمی ماند، شما هرچه می سازید هم باید در 
مصرف داخلی از آن استفاده شود هم باید بتوانید آن صادر کنی.د 
این یکی از زیربناهایی است که دولت باید ایجاد و فضا را برای 

ارتباطات با جهان آماده کند.
روحانی گفت: البته در شرایطی هستیم که از یک طرف 
فشار و تحریم روی ما است. کشورهایی هستند که می خواهند 
از طریق تحریم کار خود را پیش ببرند، آنها هم می فهمند که 
اگر بخواهند رشد علم و فناوری و پیشرفت را کند کنند ، راه آن 
تحریم و بستن راه ها است. ضمن اینکه این برای ما مشکل درست 

می کند، انگیزه جدید هم به ما می دهند.
رییس جمهوری با اشاره به وجود برخی مشکلات در رابطه 
بین شرکت های دانش بنیان و بخش صنعتی، اظهار داشت: باید 
جرات استفاده از محصول دانش بنیان داخلی در صنعت را افزایش 
دهیم و مسئولان کشور در تمام رده ها باید ریسک آن را بپذیرند.

وی تصریح کرد : اگر می خواهیم از محصولات تولید داخل 
خود استفاده کنیم ممکن است که مواردی هم تا ده درصد خطا 
داشته باشد، باید مشکل آن را بپذیریم و اشکالات آن ده درصد 

را رفع کنیم .
رییس جمهوری همچنین با اشاره به ساخت یک نوع موشک 
و نصب روی هواپیما در زمان دفاع مقدس از شهید ستاری یاد 
کرد و گفت :خیلی در این زمینه کار کردیم . در زمان آزمایش 
و شلیک متوجه اشکال شدیم که چون موشک هوا به هوا نبود 
حرارت ایجاد شده به هواپیما صدمه می زد. این را متوجه شدیم 

و تلاش کردیم و آن را اصلاح کردیم.
روحانی با تاکید بر اینکه خطاهای طبیعی در فناوری را باید 
شناسایی و اصلاح کنیم ادامه داد: بسیاری از فناوری ها با گذشت 
زمان شکل می گیرد؛ یکی از کارهای دولت همین ریسک پذیری 
است که باید به عهده بگیرد تا شرکت های دانش بنیان بتوانند 

براحتی فعالیت کنند. 
رییس جمهوری ضرورت ارائه خدمات اداری و حقوقی و 
مالیاتی به بخش دانش بنیان افزود: خدمات دولتی شعب بیمه 
و مالیات باید کنار شهرکهای صنعتی و شهرهای فناوری را قرار 
بگیرد و همه خدمات حقوقی و اداری باید در کنار شرکت های 
دانش بنیان پارک های فناوری بیاید تا فعالان این بخش در سطح 

شهر به دنبال این خدمات نگردد.
روحانی با اشاره به تفاوت دوران تولد و بلوغ و کمال شرکت 
ها تصریح کرد: باید مسیر پیشرفت و فعالیت را درست تشخیص 
دهیم ؛ از همه شرکت ها نمی توان مالیات گرفت بلکه باید به 
برخی از آنها کمک کرد و مهلت و فرصت داد و بر اساس شرایط 
آن ها، از نظر ایجاد اشتغال و تولید محصول و صادرات آن حساب 
شده، چه در بیمه و وام و مالیات و چه در تسهیلات کمک های 

مختلف کنیم تا به نتیجه مطلوب برسند. 
* توسعه دانش و فناوری جدید به شفافیت و شایسته 

سالاری کمک می کند 
رییس جمهوری بیان کرد : پارک ها فناوری علاوه بر فتوح 

مرزهای علم و دانش باید در شرایط تحریم به کشور کند.
وی افزود: بخش بزرگ تحریم ارتباط پولی و مالی با بانک 
های دنیا است باید شرکت های فناوری به ما کمک کند تا این 
راه را باز کنیم. توقع ما از شرکت های دانش بنیان این است 
که فناوری های جدید بتواند مسیر فشار دشمن را کاهش دهد و 

جلوی آنها را بگیرد.
روحانی با ابراز خرسندی از حضور در پارک فناوری و بازدید از 
نمایشگاه تاکید کرد: مشکلاتی که در این بازدید از سوی فعالان 
شرکت های دانش بنیان مطرح شد را حتما در دولت مطرح و 

دنبال می کنیم .
وی افزود: شرکت های دانش بنیان کمک بزرگی به کشور 
می کنند ؛ بحث این نیست که صرفه جویی ارزی بشود ؛ بلکه 
عزت ایران و ایرانی که تولید کننده و صادر کننده محصول مطرح 
است؛که مبارزه با قدرت های بزرگ استکباری را در عمل نشان 

می دهد. 
روحانی گفت: اگر در شرایط فعلی برای بیماران داروهای ارزان 
تولید و تهیه شود و با روش های جدید عملیات جراحی انجام 
گیرد مایه عزت و سربلندی کشور و مبارزه با فشار دشمن است .

رییس جمهوری بیان کرد : دولت با کمک محصولات و 
فناوریهای جدید تولید شده در شرکت های دانش بنیان هم می 
تواند کار مردم را تسریع و تسهیل کند و هم فشار بیرونی را 

کاهش دهد. 
روحانی خاطر نشان کرد : مرکز پیشرفت و علم و دانش و 
فناوری ، محیط مناسب است؛ مفهوم و معنای هر پارک فناوری 
ایجاد محیط مناسب است ، اگر محیط های مناسب شکل بگیرد، 
دانش و تخصص و محصول جدید تبادل می شود کار و خدمات 
مورد نیاز شرکت ها تسهیل می شود ، ایرانیان خارج از کشور می 
آیند و اکوسیستم علمی شکل می گیرد و به توسعه مرزهای ذهن 

های خلاق و مبتکر در این زمینه کمک می کند.
رییس جمهوری با بیان اینکه توسعه دانش و فناوری جدید 
به شفافیت و شایسته سالاری کمک می کند، افزود: بخش دانش 
بنیان علاوه بر کمک به زندگی و رفاه مردم به گسترش عدالت 
و مبارزه با فساد نیز کمک می کند . راه از بین بردن فساد و 
رانت شفافیت و دولت الکترونیک است که مانع از روابط چهره به 
چهره و فساد در سیستم اداری و امضای طلایی می شود. دولت 

الکترونیک دقیقا در همین نقاط مانع این مشکلات می شود.
رییس جمهوری بیان کرد: گاهی هوش مصنوعی از هوش 
طبیعی بهتر است کاری که ربات انجام می دهد سریع تر و دقیق 
تر است که نمونه آن را در عمل های حساس جراحی می بینید.

روحانی با تبریک و خسته نباشید به مدیران جوان در شرکت 
های دانش بنیان و معاونت علمی و فناوری و مدیران پارک فناوری 
تاکید کرد: ما نیز در دولت تلاش می کنیم روابط دولت را با بخش 
دانش بنیان و تولیدکننده فناوری های جدید تسهیل و نیازمندی 
های آنها را نیز بر طرف می کنیم و امیدواریم با توسعه این شهرک 
ها و پارک ها که نمونه دیگر آن در تهران در اردیبهشت 98 آغاز 
می شود بتوانیم در آغازین دهه پنجم انقلاب در پیشرفت علم و و 
دانش و فناوری در منطقه و جهان سر آمد باشیم و به مردم کشور 

نیز خدمات ارزشمند ارایه بدهیم.

جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه:

آمریکا به شدت علاقه مند مذاکره با ایران است

رییس جمهوری در جمع مدیران شرکت های دانش بنیان و استارت آپی:

هر کشوری دور خود دیوار درست کند در داخل نابود می شود 

دبیـر شـورایعالی امنیت ملـی ایران درباره پاسـخ به حملات رژیم صهیونیسـتی در 
سـوریه گفـت: این کار بـا همکاری ارتش سـوریه و مجموعه هم پیمانان در این کشـور 
انجـام شـده و بـه زودی شـاهد تحوّل مهمـی در زمینه ارتقـاء بازدارندگـی مقاومت در 

سـوریه خواهیم بود.
دریابـان علی شـمخانی بابیان اینکه لاش برای ائتلاف سـازی منطقـه ای علیه ایران 
از زمان اوباما آغاز شـد اظهارداشـت :در کمپ دیوید 2015 اوباما خواسـتار اتحاد امنیتی 
اعراب علیه ایران و محور مقاومت شـد. واقعیت این اسـت که موضع کشـورهای عربی 
در ایـن زمینـه موضـع واحد و یکپارچه ای نیسـت. بسـیاری از کشـورهای عربی حتی 
در حاشـیه جنوبـی خلیج فـارس روابط دوسـتانه ای با ایـران دارند و لزومی بـرای ایجاد 
ائتـلاف نظامـی یا امنیتـی در برابـر ایران نمی بیننـد. وی افـزود :برعکس کشـورهایی 
ماننـد عمـان، قطـر و کویت به دنبال جلوگیـری از تنش آفرینی های کاذب هسـتند و 
تلاش هـای خوبـی هـم در دسـتور کار دارند. حتی امارات هـم مواضع کاملًا منطبقی با 
عربسـتان نـدارد و در داخـل امارات متحده حاکمانی هسـتند که پیام همـکاری و رفع 
سـوء تفاهـم می دهنـد. در مورد عربسـتان مـا بارها حاکمان این کشـور را بـه توجه به 
منافـع ملـی و عربی خود دعوت کرده ایم. این، برای عربسـتان یک شکسـت اسـت که 
از مهمترین مسـئله جهان اسـلام، یعنی مسئله فلسـطین عبور کند یا بخواهد با رژیم 

نامشـروع صهیونیسـتی ارتباط داشته باشـد و هم پیمان شود.
* ترامپ اهل جنگیدن نیست؛ برای اینکه نجنگد، تهدید می کند 

وی ادامـه داد :درسـت اسـت کـه نیـت آمریکا ائتلاف سـازی علیه ملت ایران اسـت 
ولی، کشـورهای منطقه موضع واحد و همسـویی با مقامات کاخ سـفید در این زمینه 
ندارنـد. البتـه جمهوری اسـلامی ایران همواره تهدید نظامی از سـوی دشـمن را جدی 
گرفتـه و اتفاقـاً اصرار ما برای برخـورداری از قدرت بازدارنده چه در حوزه موشـکی و چه 
در زمینـه پدافنـد پیشـرفته هوایی به همین دلیل اسـت. امـروز ایـران در حوزه نظامی 
قـادر اسـت هـر تهدیـدی را بـه طور قاطع پاسـخ دهد و ایـن را ترامـپ و هیأت حاکمه 
آمریـکا بـه خوبـی می دانند و این مسـئله برای تل آویو نیز کاملًا واضح و آشـکار اسـت. 
بـرای همین اسـت که بـا صدای بلند تهدید می کنند. به طور قطـع چون می دانند که 
نمی توانند بجنگند، صدای تهدید را شـدیدتر می کنند. روش ترامپ این اسـت؛ ترامپ 

اهل جنگیدن نیسـت؛ برای اینکه نجنگـد، تهدید می کند.
* نیازی به معامله با آمریکا نداریم 

دبیـر شـورایعالی امنیت ملـی ایران تصریح کـرد :به نظر من، تصمیم ترامـپ درباره 
خـروج نیروهـای آمریکایی از سـوریه ناشـی از تحمیـل واقعیت های منطقه بـه ایالات 
متحده اسـت؛ یکی از مهمترین واقعیت ها در سـوریه و سـایر نقاط منطقه این اسـت 
کـه نیروهـای هم پیمـان آمریکا در برابـر اراده ملت ها شکسـت خورده انـد و به تبع آن 
هزینه هـای سیاسـی، نظامـی و مالی زیـادی را به آمریکا تحمیل کرده انـد. ترامپ یک 
تاجـر اسـت و تحمـل هزینه کرد بدون دسـتاورد را نـدارد. از این منظر خـروج آمریکا از 
سـوریه یک سیاسـت مبتنی بر واقعیت میدانی اسـت. اینکه گفته می شـود قرار اسـت 
این نیروها به عراق منتقل شـوند نیز بیشـتر از اینکه واقعی باشـد جنبه تبلیغاتی دارد، 
زیـرا دولـت، مجلـس و ملـت عراق به شـدت مخالـف حضور نیروهـای آمریـکا در این 
کشـور هسـتند. حساسیت ها نسـبت به حضور نظامی آمریکا در عراق بسـیار بالاست. 

آمریکایی هـا کار دشـواری را در ایـن زمینـه پیـش رو دارند. به نظر مـن آمریکا تا پایان 
سـال 2019 مجبـور اسـت از نقـاط دیگری از منطقه نیز خارج شـود.

شـمخانی در گفـت وگـو با تسـنیم در بخش دیگری از سـخنان خـود بابیان اینکه 
برجـام بـا همه نقص هـای آن، همچنان وجـود دارد و ایران به همه تعهـدات خود عمل 
کـرده اسـت گفـت :آژانس بین المللی انـرژی اتمی بارها پایبنـدی ایـران را به تعهدات 
خـود تأییـد کرده اسـت. جمهوری اسـلامی کـرارا اعلام نمـوده که خواسـتار پایبندی 
طرف هـای مقابـل بـه تعهـدات خود ذیل برجـام یعنی رفع تحریم ها اسـت. بنـا بر این 
ایران به لحاظ حقوقی و دیپلماتیک طلبکار اسـت. از سـوی دیگر اساساً معامله با دولت 
ترامپ اشـتباه اسـت چرا کـه این امر به معنـی پذیرش نقض تعهد آمریکاسـت. علاوه 
برایـن ضمانتـی وجـود ندارد کـه دولت بعـدی آمریکا به توافق احتمالـی جدید پایبند 
باشـد. بنا بر این آمریکا باید ابتدا حسـن نیت خود را از طریق عمل به تعهدات برجامی 
خـود اثبـات کند. در حال حاضر ما آمریکا را فاقد حسـن نیـت و زیاده خواه می بینیم و 
از طریـق سـازوکارهای جدیدی کـه طراحی کرده ایم نیازی به معامله بـا آمریکا نداریم.

* روش های متعددی برای قطع جریان نفت داریم
وی خاطرنشـان کرد :جمهوری اسـلامی ایران ابتکاراتی را طراحی و عملیاتی کرده 
اسـت کـه تحریم های غیرقانونـی آمریکا علیه صـادرات نفـت ایـران را خنثی می کند. 
البتـه فشـارهای آمریـکا هزینه هایـی را بر ایـران تحمیل می کنـد ولـی اراده جمهوری 
اسـلامی ایـران را متزلـزل نمی کنـد. جامعـه نیز به خوبی در این مسـیر همراه اسـت و 
حضور حماسـی و بی سـابقه احاد مردم در راهپیمایی 22 بهمن امسال روشن ترین نماد 
اثبـات ایـن رویکرد بود. حتی نظرسـنجی هایی که توسـط مراکز غربی انجام می شـود 
نیـز بـر این فهم عمومی تصریح می کنـد. اگرچه توانمندی های نظامـی و ظرفیت های 
گسـترده جمهـوری اسـلامی ایران بـرای ناظران حرفه ای اثبات شـده اسـت و نیازی به 
بیان و تکرار آن نیسـت لیکن قطع صادرات نفت الزاما مسـاوی با مسـدود شـدن تنگه 
هرمـز نیسـت و روش های متعـددی برای محقق کـردن آن وجـود دارد کـه امیدواریم 

مجبور به اسـتفاده از آن نشویم.
* به ۹۰درصد اهدافمان در سوریه رسیده ایم

وی درپاسـخ بـه ایـن سـئوال که شـما اخیـراً در دیداری کـه با وزیر خارجه سـوریه 
داشـتید از "تدابیر پیش بینی شـده برای بازدارندگی و پاسخ قاطع" به حملات اسراییل 
در سـوریه خبـر دادید. برخی معتقدند کـه ایران پیش از این در پاسـخ به این حملات، 
سیاسـت صبـر یا امتنـاع را اتخاذ کـرده بود. آیا شـرایط جدیدی برای تغییـر این رفتار 
ایـران پیـش آمده اسـت؟ و اینکه پاسـخ ایران چگونه خواهد بود؟ مسـتقیم خواهد بود 
یا غیرمسـتقیم؟ خودش وارد عمل خواهد شـد یا با اسـتفاده از نیروهای نیابتی چنین 
پاسـخی را خواهد داد؟ گفت :مسـئله اول در خصوص حضور جمهوری اسـلامی ایران 
در سـوریه این اسـت که ما برای حمایت از دولت و ملت سـوریه و با دعوت این کشـور 
بـرای کمک مستشـاری بـه مبارزه با تروریسـم به آنجـا رفته ایـم. این اصل اولیـه برای 
ماسـت و همـه می دانند که در این مسـیر موفـق عمل کرده ایم. تا وقتـی دولت قانونی 
سوریه چنین درخواستی را داشته باشد، ما در سوریه خواهیم ماند و با تروریسم مبارزه 
خواهیـم کـرد.وی ادامه داد :اما در مورد حملات و تجاوزات رژیم صهیونیسـتی به خاک 
سـوریه، جمهوری اسـلامی ایران این اقدام را در راسـتای کمک به تروریست ها می داند. 

اسـراییل بـه وضوح در راسـتای منافع تروریسـت ها و در جهت مقابله با دولـت و ارتش 
سـوریه گام برمـی دارد. این که در برخـی از این حملات تجهیزات و نیروهای جمهوری 
اسـلامی ایـران و مجموعـه مقاومت مورد هدف قرار گرفته اند، عبـور از خط قرمز ما بود 
و بر این اسـاس بعد از حمله به تی T4 ( 4( به شـدت پاسـخ دادیم و ضربه سـنگینی 
به آنها وارد کردیم. تدابیری اندیشـیده ایم که از خط قرمز خود در حوزه تلفات انسـانی 
ناشـی از هرگونـه تجـاوز و تعـدی محافظت کنیـم. این کار بـا همکاری ارتش سـوریه 
و مجموعـه هم پیمانـان در این کشـور انجام شـده و به زودی شـاهد تحـوّل مهمی در 
زمینـه ارتقـاء بازدارندگـیِ مقاومت در سـوریه خواهیم بود. فکر می کنـم، مقامات رژیم 
صهیونیسـتی به خصوص مقامات نظامی و اطلاعاتی آنها به خوبی این مسـئله را درک 
می کننـد. شـیوه ی برخـورد با حملات رژیم صهیونیسـتی به سـوریه و محور مقاومت 
در سـال 2019 بسـیار متفاوت از شـیوه برخورد در گذشـته است. البته برای ما مسجل 
و قطعی اسـت که رژیم صهیونیسـتی به دنبال جنگ در جبهه ی شـمالی نیست و در 
این نقطه احسـاس ضعف شـدید دارد، لذا سـناریوی بازدارندگی را بر اسـاس این برآورد 
تـا چنـد مرحلـه پیش بینـی کرده ایـم. نتانیاهو اگـر در چند جبهـه به طور هـم زمان 
درگیـر شـود، حتماً به زندگی سیاسـی متزلزل خود در آسـتانه انتخابـات پایان خواهد 

داد. فکـر نمی کنم این قدر احمق باشـد.
وی تاکیـد کرد:نکتـه دیگر این اسـت که آیا تاکنون حملات اسـراییل تأثیر عمده و 
چشـمگیری در جلوگیری از تحقق اهداف مقاومت در سـوریه داشته است یا نه؟ پاسخ 
ایـن اسـت کـه ما بـه بیـش از 90 درصـد اهداف خـود رسـیده ایم. لذا حمـلات ایذایی 
اسـراییل، تأثیـر راهبـردی نداشـته و مقاومـت کار خـود را پیش برده اسـت. ضمن این 
که با وجود تبلیغاتی که در خصوص اشـراف اطلاعاتی اسـراییل در سـوریه می شـود، 
موفقیت 90 درصدی ما نشـان می دهد، صهیونیسـت ها اشـراف اطلاعاتی ادعایی را هم 
ندارنـد. در یـک مـورد به طمع حمله به انبار موشـک، انبار قالیِ لوله شـده را هدف قرار 

دادند که از نظر نظامی افتضاحی نابخشـودنی اسـت.
 * ایران هیچگاه شبیه ونزوئلا و سوریه نمی شود 

وی درپاسـخ بـه ایـن سـئوال کـه تحـولات ونزوئلا ایـن روزهـا در صـدر اخبار مهم 
رسـانه های جهـان قـرار گرفتـه اسـت. ارزیابی شـما در خصـوص تحولات این کشـور 
چیسـت و آینده را چگونه می بینید؟ برخی ها بر این باورند که آمریکا از طریق فشـار 
اقتصـادی، آینـده ای شـبیه ونزوئـلا را بـرای ایران متصور اسـت. عده ای هـم به لحاظ 

امنیتـی، مثـال سـوریه را مـی زنند. نظر شـما در این خصوص چیسـت؟ گفت:
 اتفاقـاً مثـال ونزوئـلا نشـان می دهـد که چـرا ایران نباید بـه ایالات متحـده آمریکا 
اعتمـاد کنـد و نبایـد وارد مذاکـره با آنها شـود. ونزوئلا نه دارای برنامه هسـته ای اسـت، 
نـه توانمندی موشـکی دارد، نه نقش منطقه ای خاصـی دارد اما آمریکا بـه دنبال کودتا 
و تغییر رژیم در آن اسـت. متأسـفانه سـاختار قدرت در آمریکا و حتی رسانه های اصلی 
آمریکایی نیز با این سیاسـت همراهی می کنند. اما دلیل این که ایران هیچگاه شـبیه 
ونزوئلا و سـوریه نمی شـود، ریشـه در نقش بی نظیر رهبری انقلاب و جامعه آگاه ایران 
دارد. از سوی دیگر نیروهای مسلح و دستگاههای اطلاعاتی و امنیتی جمهوری اسلامی 
مسـتقل از نفـوذ بیگانگان هسـتند و آنچه منفعت ملت اسـت را پیگیـری می کنند و 
اجازه ناامنی و بحران سـازی را که آمریکا به دنبال ایجاد آن در ایران اسـت را نمی دهند.

علی شمخانی خبر داد؛ 

پیام همکاری امارات به ایران 
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مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم گفت: مشترکین بخش خانگی 36 درصد از 
مصرف برق استان را به خود اختصاص دادند. مهدی آهنین پنجه با اشاره به وضعیت مصرف 
برق در استان قم اظهار کرد: پیک مصرف برق در استان 775 مگاوات است و 82 درصد 
از مشترکین شرکت توزیع برق استان قم مربوط به بخش خانگی هستند، اما این بخش 
36 درصد از مصرف برق استان را به خود اختصاص داده است.وی ادامه داد: برای مدیریت 
مصرف برق در استان قم بیش از هشت هزار و 400 کنتور هوشمند در استان قم نصب 

شده است.مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم افزود: برای خدمت گذاری بیشتری به 
مردم استان به دنبال استفاده از ظرفیت  ارائه خدمات غیرحضوری هستیم و در این راستا 
سامانه ای در استان قم راه اندازی شده است.آهنین پنجه با اشاره به وضعیت تولید پراکنده 
برق در استان قم اظهار کرد: هم اکنون 46 مگاوات تولید پراکنده برق در استان داریم. به 
میزان 370 مگاوات، پروانه برای احداث نیروگاه تولید پراکنده برق در قم صادر شده است و 
برای تولید بیش از هزار مگاوات برق از این طریق در استان درخواست سرمایه گذاری داریم.

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم مطرح کرد

مصرف 36 درصد برق قم در بخش خانگی

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم از ارائه 
تسهیلات ویژه برای ایجاد سیستم بازچرخانی آب و 
استفاده از آب خاکستری در ساختمان های جدیدالاحداث 
خبر داد.دکتر علی جان صادق پور در دیدار کلانتری 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان محیط  زیست گفت: 
شرکت آب و فاضلاب استان قم تسهیلات ویژه ای را برای 
ایجاد ساختمان های سازگار با محیط زیست در این شهر 
در نظر گرفته است.وی بازچرخانی آب و استفاده از آب 
خاکستری را در راستای حفظ منابع آبی و محیط زیست 
ضروری دانست و یادآور شد: مشوق ها و مخفف هایی را 
برای ساختمان هایی که از این سیستم استفاده کنند 
در نظر گرفتیم که از آن جمله می توان به کاهش 20 

درصدی آب بها، تقسیط حق انشعاب و شروع بازپرداخت 
یک سال پس از نصب و واگذاری انشعاب عمومی رایگان 
اشاره کرد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم 
با اشاره به امضا تفاهم نامه با مشاور در خصوص اجرای 
این سیستم در ساختمان های جدیدالاحداث خاطرنشان 
کرد: در تلاش هستیم با همکاری شهرداری و سازمان 
نظام مهندسی، مجتمع مسکونی جدید را ترغیب به 
اجرای سیستم بازچرخانی آب و استفاده از آب خاکستری 
کنیم.وی همچنین لزوم استفاده از انرژی های پاک را 
در حفظ محیط زیست مورد توجه قرار داد و یادآور شد: 
شرکت آب و فاضلاب قم در این زمینه پیشگام بوده است 
و توانسته با ایجاد نیروگاه های خورشیدی با توان تولید 7 

مگاوات برق، بخش زیادی از نیاز خود را تأمین کند.دکتر 
صادق پور در این دیدار که با حضور شهردار قم، نائب 
رئیس شورای اسلامی شهر و رئیس سازمان محیط زیست 
برگزار شد پیشنهاد کرد استفاده از سیستم بازچرخانی 
آب خاکستری و استفاده از انرژی خورشیدی به عنوان 
یک دستورالعمل در سطح ملی پیگیری و ابلاغ شود تا 
صاحبان ساختمان های جدید مکلف به اجرای آن شوند.

دکتر کلانتری معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
محیط زیست نیز در این دیدار بر لزوم مطالعه طرح تبدیل 
قم به شهر سبز و سازگار با محیط زیست تأکید کرد و 
خواستار همکاری تمام سازمان های زیر ربط در تهیه این 

طرح شد.

مدیرعامل آبفای استان قم در دیدار با معاون رئیس جمهور خبر داد؛

ارائه تسهیلات ویژه برای ایجاد سیستم بازچرخانی آب در ساختمان ها

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم از افزایش احداث ساختمان در قم 
از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه در مقایسه با مدت مشابه سال قبل خبر داد و 
گفت: بیشترین افزایش در بخش ساختمان های سه تا پنج طبقه است. امین مقومی صبح 
دیروز در نشست خبری که در آستانه فرارسیدن روز مهندس برگزار شده بود با اشاره به 
اینکه وضعیت اجرای مقررات ملی ساختمان اظهار کرد: در استان قم در زمینه مبحث 19 
مقررات ملی ساختمان با خلأهایی مواجه هستیم که امیدواریم با همکاری سازمان های 
مسؤول در این زمینه مشکلات برطرف شده و اجرای این مقررات جدی تر گرفته شود.

وی با اشاره به بیانه گام دوم رهبر معظم انقلاب اظهار کرد: در حوزه های مرتبط با 
سازمان نظام مهندسی شاخصترین موضوع سبک زندگی، معماری و شهرسازی و توجه 
به فرهنگ خانواده ها است و در راستای تحقق منویات رهبری ضروری است که بازنگری 
نظام مسکن و شهرسازی با نگاه به خانواده در دستور کار مجلس و دولت قرار گیرد.رئیس 
سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم با اشاره به زلزله کرمانشاه بیان کرد: یکی از 
مسائلی که پس از بررسی کارشناسان احصا شد عدم اجرای دقیق مقررات ملی ساختمان 
در بخش استفاده از مصالح استاندارد و همچنین معماری اتصالات داخلی و تاسیسات 
بود.وی با اشاره به اینکه برخلاف برخی از تصورات شاهد افزایش ساخت و ساز طی سال 
جاری در قم بوده ایم بیان کرد: از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه میزان ساخت و 

ساز به ویژه در بخش ساختمان های سه تا پنج طبقه نسبت به سال گذشته افزایش یافته 
است. مقومی ضرورت استفاده از مجریان ذی صلاح در احداث ساختمان ها را مورد تاکید 
قرار داد و گفت: باید در ساخت و ساز از مجریان دارای پروانه استفاده شود تا در صورت 
بروز هرگونه مشکلی پاسخگو باشند.وی به اقدامات صورت گرفته در زمینه مقاوم سازی 
بافت های فرسوده اشاره کرد و یادآور شد: در این زمینه طی سه سال اخیر 100 نفر 
دوره های تخصصی طراحی و نظارت ویژه بافت های فرسوده را پشت سر گذرانده اند و 
در این خصوص می توانند به شهروندان خدمات ارائه کنند.رئیس سازمان نظام مهندسی 
ساختمان استان قم توسعه خدمات آزمایشگاهی، برقراری ارتباط کاملا الکترونیک با 
شهرداری، ارسال کنترل نقشه به صورت الکترونیک، برگزاری دوره های رایگان ویژه گروه 
های کارگری و... را از دیگر اقدامات انجام شده در این سازمان دانست.مقومی اضافه کرد: 
در بحث معماری در قم، نماهای نامناسب مانند نمای رومی فارغ از بحث فرهنگی در 
حوزه ایمنی نما نیز مشکلاتی وجود دارد و در صورتی که حادثه ای رخ بدهد بسیار بیشتر 
از خسارت هایی است که رخ می دهد.وی با عنوان اینکه وزیر کشور ابلاغ جدی و محکمی 
در زمینه تخلفات ساختمانی داشته است، بیان کرد: در این زمینه به صورت جدی به 
شهرداری ها و سازمان های نظام مهندسی کشور ابلاغ شده است و این مسئله یک دغدغه 

و مطالبه عمومی است که باید به آن توجه شود.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم خبر داد

افزایش احداث ساختمان های 3 تا 5 طبقه در قم

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

مردم در بانک ها چقدر پول دارند؟ 
بانک مرکزی رقم کل سپرده های بخش غیردولتی نزد بانک ها و مؤسسات اعتباری غیر 
ایسنا،  را در 9 ماهه سال جاری 1,719 هزار میلیارد تومان اعلام کرد.به گزارش  بانکی 
مانده  میزان  بانکی کشور،  و  پولی  ماهه نخست بخش  از 9  بانک مرکزی  آمار  اساس  بر 
سپرده های بخش غیردولتی در بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی در ماه مذکور در 
مجموع 1,719 هزار میلیارد تومان است که نسبت به ماه مشابه سال گذشته حدود 22 
درصد افزایش داشته است.میزان سپرده های بخش غیردولتی در این بانک ها و مؤسسات در 
آذرماه سال گذشته 1,410 هزار میلیارد تومان و در اسفند سال پیش 1,485 هزار میلیارد 
تومان بوده است. بر اساس این گزارش، از مجموع سپرده های بخش غیردولتی نزد بانک ها 
و مؤسسات اعتباری غیربانکی، حدود 200 هزار میلیارد تومان آن مربوط به سپرده های 
دیداری است که رقم این سپرده ها نسبت به سال گذشته رشد 43.7 درصدی داشته است.

تشکیل اولین پرونده در رابطه با گوشت 
دادستان تهران از تشکیل اولین پرونده در رابطه با گوشت قرمز در شعب ویژه خبر داد 
و گفت: در این رابطه دو نفر از ستاد تنظیم بازار استان تهران، و دو نفر از سایر دستگاه های 
مرتبط با تأمین و توزیع گوشت بازداشت شده و پرونده آنان در حال تکمیل تحقیقات است.

جعفری دولت آبادی افزود: مردم نمی پذیرند که دام داخلی را صادر و از خارج گوشت وارد 
شود و انتشار اینگونه اخبار موجب کاهش اعتماد مردم به مسؤولان خواهد شد.جعفری 
دولت آبادی تاکید کرد: فضای کشور باید آرام شود تا مردم بدانند دولت برای تامین کالاهای 
اساسی ارز تخصیص داده و کالا¬ها در حال ورود به کشور است ولی با انتشار این قبیل 
اخبار، اعتماد مردم کاهش می یابد.وی با اشاره به توقف توزیع گوشت منجمد و پیگیری 
دادستانی در این رابطه،  گفت: وزیر کشاورزی اعلام کرد که قرار است این گوشت ها به 

جامعه هدف برسد که ما نیز استقبال می کنیم به شرطی که اجرایی شود.

دولت موظف به حذف یارانه ثروتمندان شد 
یارانه  به حذف  موظف  را  دولت  بودجه  لایحه  از  بندی  تصویب  با  مجلس  نمایندگان 
نقدی )سه دهک بالای جامعه(ثروتمندان کردند. به گزارش ایرنا،نمایندگان در ادامه جلسه 
علنی دیروز شنبه مجلس بندهای الحاقی تبصره 14 لایحه بودجه سال 98 کل کشور را 
تصویب کردند.نمایندگان در این بند الحاقی، دولت را موظف کردند که با استفاده از کلیه 
از  بالای درآمدی  به شناسایی و حذف سه دهک  نسبت  اختیار،  در  اطلاعاتی  بانک های 
فهرست یارانه بگیران اقدام کند.همچنین در مصوبه ای دیگر مقرر شد به منظور تحقق کامل 
ردیف )3( دریافتی های )منابع( جدول فوق، وزارت امور اقتصادی و دارایی مکلف است به 
استناد ماده )48( قانون محاسبات عمومی و با اعلام شرکت دولتی تابعه وزارت نفت، نسبت 
به  منابع وصولی  اقدام کند.  از مشترکان  به وصول مطالبات سنوات قبل شرکت مذکور 

خزانه داری کل کشور واریز شود.

پیشنهاد امیر آبادی رد شد 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی با پیشنهاد اختصاص ماهانه 24 لیتر در ماه به ازای 
هر نفر )سهمیه بندی بنزین( مخالفت کردند. نمایندگان در ادامه جلسه علنی روز شنبه 
مجلس وارد بررسی تبصره 14 بودجه سال 98 کل کشور که در مورد هدفمندی یارانه ها 
است شدند.نمایندگان مجلس شورای اسلامی در هنگام بررسی این تبصره با پیشنهاد احمد 
امیرآبادی نماینده قم مبنی بر سهمیه بندی بنزین با 53 رای موافق، 147 رای مخالف و 3 
رای ممتنع از 227 نماینده حاضر مخالفت کردند.در این پیشنهاد آمده است: دولت موظف 
است به هر ایرانی دارای کد ملی بجز ساکنین خارج کشور معادل 24لیتر بنزین به قیمت 
سال 1397 برای استفاده از بنزین به طور ماهانه به کارت سوخت سرپرست خانوار اختصاص 
داده  شود.بر اساس بخشی از این پیشنهاد، قیمت بنزین خارج از این سهمیه برمبنای 90 

درصد قیمت فوب خلیج فارس )با نرخ تسعیر سامانه نیما( محاسبه خواهد شد.

خرید خدمت سربازی منتفی شد
با تصویب بندی از لایحه بودجه 98 درباره لزوم تسویه حساب خریداران خدمت سربازی 
مشمول در سال جاری، عملا خرید خدمت سربازی در سال 98 منتفی شد.به گزارش ایسنا، 
نمایندگان مجلس در جلسه علنی نوبت صبح دیروز و در ادامه بررسی جزئیات بودجه 98 
در بخش درآمدی، بندالحاقی 3 تبصره 11 را تصویب کردند.بر این اساس دولت مکلف است 
اقساط جریمه غیبت از خدمت وظیفه عمومی افرادی را که تا پایان سال 1397 متقاضی 
پرداخت اقساطی این جریمه ها بوده اند تا پایان سال 1398 وصول و به حساب خزانه واریز 
کند. افرادی که تا پایان سال 1398 نسبت به تسویه اقساط خود اقدام نکنند مشمول غایب 
محسوب و به خدمت وظیفه عمومی اعزام می شوند.در چند سال گذشته بندی در لایحه 
بودجه برای تعیین شرایط خرید خدمت سربازی برای مشمولان غایب تصویب می شد که 
امسال این بند از بودجه حذف شد لذا پرونده خرید خدمت سربازی در سال 98 بسته شد.

نعمتی: 6 هزار پیشنهاد بودجه ای ارائه شده است 
سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت که 6 هزار پیشنهاد بودجه ای از 
سوی نمایندگان ارائه شده که با این روند بررسی بودجه یک ماه به طول می انجامد.بهروز 
نعمتی در جمع خبرنگاران گفت: با توجه به این که بالغ بر 6 هزار پیشنهاد بودجه ای از 
سوی نمایندگان وجود دارد و اختیاراتی که آئین نامه برای ارائه پیشنهادات به نمایندگان 
داده است، زمانی بیش از حد معمول برای بررسی بودجه نیاز است.وی افزود: در سال های 
گذشته بررسی بودجه حدوداً سه هفته به طول می انجامید اما با وجود این پیشنهادات و 
روند فعلی بررسی بودجه بیش از یک ماه به طول می انجامد. سخنگوی هیأت رئیسه مجلس 
در پاسخ به سوالی درباره احتمال بررسی و تصویب بودجه یک دوازدهم گفت: بعید است 

چنین اتفاقی رخ دهد.

درهمایشی یک روزه ؛

شهر جدید اندیشه مورد استقبال
 سرمایه گذاران قرار گرفت 

همایش یک روزه سرمایه گذاری با رویکرد -تحول پیمانکاری به شراکت در توسعه- با حضور 
طاهرخانی معاون وزیر و مدیرعامل شرکت مادر تخصصی عمران شهرهای جدید، آئینی مدیرعامل 
شرکت عمران شهر جدید اندیشه، مدیران عامل شهرهای جدید، سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی در 

روز 29 بهمن درشهر جدید هشتگرد برگزار گردید.
در این همایش موانع و تنگناهای حضور و شراکت بخش های خصوصی در توسعه شهرهای جدید، 
اصول و معیارهای شراکت برای تحول و الزام های تأمین مالی توسعه شهرهای جدید و شیوه های بهره 

گیری از ظرفیت های بازار سرمایه در توسعه شهرهای جدید از محورهای اصلی بررسی بود.
در حاشیه برگزاری این همایش غرفه های شرکتهای عمران اندیشه، پردیس، بهارستان، گلبهار، 
سهند، پرند، فولادشهر و صدرا ضمن ارائه فرصت های سرمایه گذاری، شرایط و مزایای پروژه های خود 

را در معرض دید سرمایه گذاران قرار دادند.
گفتنی است شرکت عمران اندیشه در این همایش یک روزه 4 تفاهم نامه در زمینه های مختلف 

در قالب مشارکت و سرمایه گذاری بخش خصوصی به اعتبار تقریبی 100 میلیارد تومان منعقد نمود.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف یک تن و 290 کیلوگرم مواد مخدر در قم
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به کشف یک تن و 290 کیلوگرم انواع مواد مخدر طی بهمن ماه 

سال جاری در قم، گفت: در این رابطه 3 باند تهیه و توزیع مواد مخدر متلاشی شدند. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی با اشاره به اهتمام پلیس قم نسبت به برخورد با باندهای قاچاق مواد مخدر، 
اظهارداشت: با توجه به این که برخورد با عاملان اصلی مواد مخدر از دغدغه های مردم است، پلیس قم 
در سال 97 علیه شبکه ها و باندهای قاچاق مواد مخدر سالی طوفانی را آغاز کرد که در سال 98 نیز این 
امر با شدت بیشتر استمرار خواهد داشت.وی با بیان این که پلیس مبارزه با مواد مخدر استان در جمع 
آوری معتادان متجاهر مصمم است، تصریح کرد: پلیس قم امنیت توزیع کنندگان مواد مخدر سلب کرده 
است، در سال جاری 150 عملیات علیه باندها و شبکه های قاچاق مواد مخدر در استان اجرا و بیش از 6 
تن و 500 کیلوگرم انواع مواد مخدر اعم از تریاک، حشیش و هروئین کشف شده است.فرمانده انتظامی 
استان قم دلیل عمده این کشفیات را قرار داشتن استان قم در محور مواصلاتی دانست و تصریح کرد: 
انتقال مواد مخدر بیشتر از مبدأ استان های جنوبی به مقصد مرکز و استان های شمالی صورت گرفته 
که توسط پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم کشف شده است.سردار آقاخانی با بیان این که امسال 
کشف مواد مخدر در استان قم نسبت به سال گذشته 5 درصد افزایش داشته است، بر ضرورت آگاه 
سازی بیش از پیش خانواده ها نسبت به آفت های مواد مخدر تاکید کرد.فرمانده انتظامی استان با تذکر و 
اخطار به قاچاقچیان و توزیع کنندگان مواد مخدر، گفت: استان قم استانی زنده و پویاست و این اطمینان 
را به مردم می دهیم که نگذاریم به پویایی استان خدشه وارد شود.سردار آقاخانی با اشاره به کشف یک 
تن و 290 کیلوگرم انواع مواد مخدر طی بهمن ماه سال جاری در قم، گفت: در این رابطه 3 باند تهیه و 

توزیع مواد مخدر متلاشی، 8 دستگاه خودرو توقیف و 15 نفر نیز دستگیر شدند.

تاراج دریای جنوب با صید ترال توسط چینی هاکاریکاتور

بهروزفيروزی

مدیر عامل سازمان میادین شهرداری قم  مطرح کرد

اقدام قانونی برای انتقال آهن فروشان قم 
به شهرک صنوف

مدیر عامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری 
قم گفت: راهکارهای قانونی برای آهن فروشانی که قصد انتقال به شهرک 

صنوف را ندارند، در نظر گرفته می شود.
علیرضا مظفری درباره فعالیت شهرک صنوف قم عنوان کرد: متاسفانه 
از سال 73 تاکنون مشکلات شهرک صنوف وجود داشته، اما طی یکی، دو 
سال اخیر که این شهرک به مجموعه سازمان میادین میوه و تره بار تحویل 
داده شده، مسائل زیرساختی مثل برق رسانی، تامین آب، گازرسانی، مباحث 
مخابراتی، فیبر نوری، جدول گذاری، آسفالت و … انجام گرفته و این شهرک 

اکنون آماده استقرار صنوف است.
وی با بیان اینکه در فاز اول صنف آهن فروشان به شهرک صنوف 
می آیند، ابراز کرد: یک مسئله ای در بحث برق این شهرک داریم و اگر 
بتوانیم 50-40 واحد کنتور دیگر تعبیه کنیم و مجموعا به 100 کنتور برق 
برسانیم، مشکل به وجود آمده را حل خواهیم کرد تا حداقل آهن فروشان 

سطح شهر به طور کامل در شهرک صنوف مستقر شوند.
مدیر عامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری 
قم اضافه کرد: بعد از آهن فروشان، قرار است اصناف درب و پنجره سازان، 
کابینت سازان، صنوف وابسته به صنعت ساختمان و … در شهرک صنوف 

استقرار پیدا کنند تا منظر شهر قم از شرایط فعلی خارج شود.
مظفری با تاکید بر اینکه باید حدود 3 هزار واحد در مجموعه شهرک 
صنوف مستقر شوند، گفت: مراحل لازم برای انتقال آهن فروشان به این 

شهرک انجام شده و 100 واحد برای این صنف در نظر گرفته شده است.
وی تصریح کرد: حدود 500-400 واحد نیز در شهرک صنوف آماده 

می شود و می توانیم به زودی در خدمت 200 تا 300 واحد صنفی باشیم.
مدیر عامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری 
قم با بیان اینکه آهن فروشان خیابان های 20 متری شهید مطهری و سایر 
مناطق شهر جمع شده و به شهرک صنوف منتقل خواهند شد، ابراز 
کرد: اگر در انتقال آهن فروشان به این شهرک مشکلی به وجود بیاید، 
از راهکارهای قانونی مثل پلمپ کردن، اجرای بند 20 ماده 55 قانون 

شهرداری و … استفاده می کنیم تا آنها جمع آوری شوند.

سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم  خبرداد

ساماندهی مسافران 
و رانندگان در میدان ۷2 تن 

سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت: برای رفع 
مشکلات مسافران در میدان 72 تن، اقدام به سکوسازی و ساماندهی 

اتوبوس ها و سواری ها خواهیم کرد.
رضا پوریافر با بیان اینکه یکی از مشکلات اصلی ما در میدان 72 تن 
است، اظهار کرد: توقف اتوبوس های عبوری دیگر شهرها در اطراف این 
میدان برای مسافرگیری، مشکلات ترافیکی ایجاد کرده و بعضا جارچی ها 

مردم را به زور سوار اتوبوس ها و ماشین ها می کنند.
وی ادامه داد: طبق پیگیری هایی که از طریق دادستانی استان داشتیم، 
حکم خیلی خوبی دادند تا فک پلاک اتوبوس هایی که غیر از پایانه های 

مسافربری در قم توقف می کنند، توسط پلیس انجام شود.
سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم اضافه کرد: با 
پیگیری های ما توسط شهرداری قم، موفق شدیم بودجه ای از محل 
بودجه های استانی را دریافت کنیم تا طرحی را برای اجرای سکوسازی و 

ساماندهی اتوبوس ها و سواری ها در میدان 72 تن داشته باشیم.
پوریافر با بیان اینکه مقابل مغازه های سوهان فروشی، سه سکو برای 
اتوبوس ها در میدان 72 تن پیش بینی شده است، اذعان کرد: یک سکو که 
سایبان هم دارد، به مسافرین اختصاص پیدا می کند و یک سکو شرکت های 

مسافربری مستقر می شوند که تمام اتوبوس ها به این محل می آیند.
وی عنوان کرد: تمام اتوبوس هایی که به قم می آیند و به سمت تهران 
یا شمال کشور خواهند رفت، در قالب این سکوها ساماندهی می شوند و 
مسافرگیری می کنند که این انجام این کار شکل بهتری در میدان 72 

تن رقم می زند.
سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم یادآور شد: در حال 
حاضر سواری ها در قالب کانکس و پراکندگی بصری و اغتشاشی، نظم و 
نظام خوبی در میدان 72 تن ندارد، اما در نظر گرفتیم تا در محل سوار 
شدن فعلی اتوبوس های تهران در جنب پلیس راه، 4 سکو برای ماشین های 
سواری پیش بینی شود تا آنها نیز با نظم و برنامه ریزی حرکتی بهتری 

کارشان را انجام دهند.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم  خبرداد

تولید نرم افزار واقعیت افزوده برای معرفی 
اماکن و شهدای شاخص انقلاب

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با اشاره به تولید 
نرم افزار واقعیت افزوده معرفی اماکن مختلف قم گفت: نرم افزار واقعیت 
افزوده بخش دیگری از جشنواره چله سرو است که در بستر وب از تکنولوژی 

جدید واقعیت افزوده استفاده می کند.
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به تولید نرم افزار واقعیت افزوده معرفی اماکن 
مختلف قم گفت: نرم افزار واقعیت افزوده بخش دیگری از جشنواره چله سرو 

است که در بستر وب از تکنولوژی جدید واقعیت افزوده استفاده می کند.
مقیمی در ادامه گفت: برای معرفی و زنده نگه داشتن یاد و خاطره اماکن 
مهم که اتفاقات انقلاب اسلامی در آن رخ داده و شهدای شاخص انقلاب 

اسلامی این نرم افزار ساخته شده است.
وی تصریح کرد: این نرم افزار زمینه ای در توسعه گردشگری در استان 
قم را فراهم می کند، چرا که تمام اطلاعات مربوط به استان قم و اماکن 
شاخص استان را با چهار زبان انگلیسی، عربی، اردو و فارسی ارائه خواهد 

 کرد.
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با اشاره به راه های 
دسترسی شهروندان به این نرم افزار خاطرنشان کرد: شهروندان می توانند با 
کدهای نصب شده در تلفن همراه خود را روی تابلوهای معرفی اماکن بگیرند 
و نه تنها زبان های مختلف متن های درج شده را ببینند بلکه به مطالب و 

عکس های مرتبط با این موضوع دسترسی داشته باشند.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم تاکید کرد؛

تعامل دستگاه ها برای رفع نواقص
 پروژه مرکز فرهنگی دفاع مقدس قم

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم بر لزوم تعامل و همکاری 
همه جانبه تمامی دستگاه های اجرای استان برای رفع نواقص پروژه در حال 

احداث مرکز فرهنگی و موزه دفاع مقدس قم تاکید کرد.
»محسن بهشتی« در کمیته بررسی رفع موانع و مشکلات پیش روی 
مرکز فرهنگی و موزه دفاع مقدس قم با بیان اینکه دستگاه های اجرایی 
استان باید همکاری همه جانبه ای در تکمیل موزه دفاع مقدس داشته 
باشند، اظهار داشت: پیشرفت روزافزون پروژه مرکز فرهنگی و موزه دفاع 
مقدس در گرو هماهنگی و هم فکری مستمر نهاد های مرتبط با این پروژه 

است که نباید از آن غافل شد.
 وی افزود: برای تسهیل در روند ساخت این پروژه فرهنگی از هفته آینده، 
هر شنبه جلسه ای در کارگاه موزه دفاع مقدس خواهیم داشت تا موانع این 
پروژه را برطرف کنیم.معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم افزود: در 
صدد آن هستیم تا این پروژه فرهنگی و ارزشمند به بهترین نحو و با سرعت 

بیشتری تکمیل شود و شاهد بهره برداری آن در زمان تعیین شده باشیم.
احمد حسینی مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم نیز با 
ارائه گزارشی از روند ساخت این پروژه عنوان کرد: نیازمند تامین اعتبار برای 

خرید و سفارش آثار محتوایی و تجهیزات داخل موزه هستیم.
در این جلسه نمایندگان شرکت های آب، برق، گاز و تلفن گزارشی از 

نحوه قراردادها و فعالیت خود در موزه دفاع مقدس قم ارائه دادند.
همچنین در خصوص سالن آمفی تئاتر این مرکز فرهنگی و حفاری های 

مورد نیاز بحث و تبادل نظر شد.

اخبــار

پیکر آیت  الله محمد مومن نماینده 
رهبری  خبرگان  مجلس  در  قم  مردم 
صبح دیروز  با حضور اقشار مختلف مردم 
، طلاب، روحانیون و همچنین شخصیت 
های کشوری و لشکری تشییع و در حرم 
خاک  به  معصومه)س(  حضرت  مطهر 
سپرده شد.مراسم باشکوه تشییع پیکر 
مطهر مرحوم آیت الله محمد مومن در 
روزی که در قم به احترام مقام والای ایشان 
عزای عمومی اعلام شده بود، با حضور 
گسترده شرکت کنندگان از مسجد امام 
آغاز شد  این شهر  حسن عسکری )ع( 
و تا حرم مطهر کریمه اهل بیت )س( 
ادامه داشت. آیت الله احمد جنتی رئیس 
مجلس خبرگان رهبری، آیت الله صادق 
آملی لاریجانی رئیس مجلس تشخیص 
مصلحت نظام، آیت الله شبیری زنجانی 
از مراجع تقلید، آیت الله سعیدی تولیت 

الله  آیت  معصومه)س(،  آستان حضرت 
اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور، آیات 
خاتمی و امامی کاشانی امامان جمعه تهران، 
اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
اعضای مجلس خبرگان رهبری، اعضای 

بیت رهبر معظم انقلاب و فرزندان ایشان، 
حجت الاسلام محمدی، نمایندگان بیوت 
امیری  حسینعلی  تقلید،  عظام  مراجع 
معاون پارلمانی ریاست جمهوری، استاندار 
، فرماندار و جمعی دیگر از مسئولان استان 

قم از جمله افراد شرکت کننده دراین آیین 
پیکر  انقلابی قم  و  بودند. مردم متدین 
مطهر آیت الله مومن را تا حرم حضرت 
معصومه)س( تشییع و پس از اقامه نماز 
توسط آیت الله جعفر سبحانی از مراجع 
تقلید و عزاداری برای آن فقیه پارسا، پیکر 
ایشان را در میان اشک و ماتم در بارگاه منور 
کریمه اهل بیت)س( به خاک سپردند. 
مردم قدرشناس قم، طلاب و فضلای حوزه 
های علمیه و بسیاری از ارادتمندان به این 
شخصیت برجسته با حضور گسترده در 
این مراسم به مقام شامخ ایشان ادای احترام 
مجاهدت  از  خود  قدرشناسی  و  کردند 
های علمی این فقیه عالیقدر را به نمایش 
گذاشتند. مراسم بزرگداشت نماینده مردم 
قم در مجلس خبرگان از طرف رهبر معظم 
انقلاب اسلامی دیشب بعد از نماز مغرب و 

عشاء در مسجد اعظم قم برگزار شد.

با حضور گسترده مردم و مسئولان ؛

پیکر آیت الله مؤمن در قم تشییع و به خاک سپرده شد


